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Otwarcie laboratorium Nowe laboratorium 

dydaktyczne fizyki og61nej 

To stanowisko sruzy do badania efektu fotowoltaicznego 
i wyznaczania parametr6w elektrycznych baterii slonecznej 

Takie cymbalki pozwalaj~ analizowac sklad harmoniczny fal 
akustycznych. Sprz~t komputerowy, jak wskazuj~ oznaczenia, 
pochodzi z Akcji 500 

Tu mozna badac kom6rk~ Pockelsa 
i sprawdzic prawo Malusa 

·~ 
Studenci w pracowni - pod okiem mgr inz. Macieja Justa 
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La ba rata ri u m / . ., .... ,... juz stanowi~k. Stwierdz?no, ze te~aty cwi~zen 
.~ \ 1,_ G laboratoryJnych powmny nawHtzywac do 

F, k' Q , '\9, \ • wsp6lczesnej problematyki naukowej i prak
IZY I gal nej \ ~ ... tyki inzyn_iers.kiej, ajednoczesni~ umozliwiac 

~0 • zapozname SH( z nowoczesnym1 techmkam1 
Laboratorium dydaktyczne z fizyki to~iej- pomiarowymi. Intencjll autor6w koncepcji pra-

sce, kt6re pami({taj<t chyba wszyscy absolwenci cowni bylo, by studenci, kt6rzy odb({d<t tu za-
Politechniki Wroclawskiej. W ostatnich latach j({cia, mogli wyrobic sobie pogl<td o ulatwie-
programy dydaktyczne wielu wydzial6w S<t niach,jakie oferuje badaczowi technika wsp6l-
nieco mniej ukierunkowane na zaj({cia z tej czesna. 
dziedziny. Studenci architektury mog<t ukon- Realizacji tego ambitnego zadania podj({lo 
czyc studia nie stykaj<tc si({ z doswiadczenia- si({ kilka os6b: prof. Ryszard Poprawski (pie-
mi z fizyki. Studenci chemii , kt6rzy maj<t du:Z<t zoelektryki, ferroelektryki), pani dr Ewa Po-
swobod({ w wyborze zaj((c, mog<t ,obejsc je pko (szereg stanowisk laboratoryjnych z za-
bokiem". Na wi({kszosci wydzial6w zaj({cia Ia- kresu przetwornik6w fotoelektrycznych i 
boratoryjne z fizyki nie przekraczaj<t 30 go- ,ciemnej optyki"), dr Andrzej Kolarz i mgr 
dzin. Ale i tak laboratorium to jest jednym z Marcin Just (stanowiska ze wspomaganiem 
najbardziej masowo ucz({szczanych. Jest to za- komputerowym), dr Piotr Kurzynowski (swia-
razem pierwszc laboratorium, zjakim stykaj<t tlowodowy czujnik do pomiar6w malych od-
si({ studenci Politechniki. W przypadku nie- leglosci), dr J6zefMr6z oraz pani dr Ludmila 
kt6rych kierunk6w- takze ostatnie. Lewowska, kt6ra opr6cz opracowywania cwi-

A przeciez spotkanie ze zjawiskami fizycz- czen (np. dyfrakcja elektron6w) kierowala re-
nymi i metodami pomiarowymi pozwala mlo- alizacj<t calosci koncepcji nowego laborato-
dym ludziom nie tylko opanowac wiedz({ z tej rium. 
dyscypliny. Wielu z nich rna po raz pierwszy Warto podkre5li6, ze cwiczenia zostaly przy-
okazj({ do samodzielnego eksperymentowania gotowane w dw6ch wersjach: dla student6w 
i zmierzenia si({ z problemem opracowywania na poziomie podstawowym i zaawansowanym. 
wynik6w. Tak na przyklad mozna badac efekt piezoelek-

z laboratorium korzystaj<t takze studenci tryczny dla malych napi((c (w zakresie linio-
zaoczni, dlatego laboratoriumjest czynne od wym) lub poszerzyc doswiadczenie o zakres 
rana do p6Znego wieczora przez 6 dni w tygo- nieliniowy. 
dniu, a w niedziel({- do godzin popoludnio- Realizacji niekt6rych cwiczen nie mozna 
wych. sobie wyobrazic bez wyposazenia stanowisk 

W zwillzku ze stale rosnllC<t liczb<t studen- w sprz((t komputerowy. Przykladem moze bye 
t6w naszej uczelni dotychczasowe pomiesz- badanie charakterystyk PI'ldu indukcyjnego 
czenia Laboratorium Fizyki Og61nej (sale 207 wzbudzanego w cewkach przez swobodnie 
do 211) w budynku A-1 okazaly si({ za ciasne, spadaj<tCY magnes. Czas pomiaru jest zbyt 
by m6c obsluzyc wszystkich zainteresowa- kr6tki, aby mozna bylo zastosowac stoper. 
nych. Z tego powodu dyrekcja Instytutu Fizy- Natomiast na ekranie monitora student zoba-
ki podj({la starania o przydzial nowych sal. czy charakterystyki, kt6rych ksztalt zalei;y od 
Uzyskano pomieszczenia 205 i 206 zwolnio- parametr6w cewek. (Uboczna korzysc z kom-
ne przez Laboratorium Mikroskopii Elektro- puteryzacji: magnes spada na podkladk({ od 
nowej. myszki komputerowej.) 

Instytut wlozyl wiele wysilku w ich remont. Koszt zorganizowania stanowisk laborato-
Mimo ze uczelnia przeprowadzila podstawo- ryjnych zminimalizowano przekazuj<tc na wy-
we prace (malowanie, oswietlenie)- niezb({d- posazenie laboratorium CZ((SC sprZ({tU Z pr.a-
ne bylo np. polozenie posadzek, poprowadze- cowni badawczych. Cz({sc wyposazenia (kom-
nie instalacji do poszczeg6lnych stanowisk, putery) pochodzilo z ,Akcji 500", a CZ({Sc- z 
wykonanie we wlasnym warsztacie konstruk- dofinansowania przyznanego przez JM Rek-
cji stol6w laboratoryjnych i wreszcie- opra- tora. 
cowanie, wykonanie i uruchomienie nowych Dydaktyczne walory opracowanych stano-
6wiczen. wisk doswiadczalnych spotkaly si({ juz, jak 

W adaptacj({ pomieszczen wiele wysilku i slyszymy, z zainteresowaniem przedstawicie-
staran wlozyla pani Aldana Ignaczewska, dy- li innych wydzial6w. Bye maze warto zapo-
rektor administracyjny IF. Dzi({ki jej zapobie- znac si({ z t<t ofert!l. 
gliwosci zdlliono w kr6tkim czasie skoordy- Dodajmy na koniec, ze studenci maj<tcy za-
nowac ogrom r6znych prac zakonczonych j({cia z fizyki og61nej mogll korzystac z pomo-
odbiorem technicznym 9 kwietnia. cy skryptu skladaj<tcego si({ z 4 CZ((SCi. Ponie-

Jednoczesnie trwaty przygotowania dydak- wai ksi<t:Zki te znalazly duze uznanie nie tylko 
tyk6w. Po dyskusji postanowiono, ze wypo- na PWr, ich II wydanie zostalo dofinansowa-
sazenie w przyrzlldY nowych sal nie powinno ne przez MEN (dwa tomy Sll obecnie druko-
polegac na prostym powieleniu istn iejllcych wane w Oficynie PWr). D 
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Zielonym do g61y! 

Ostalnie +ygodnie ,.,,indy nam w atmos
fe,ze kontakt6w '"'i'i'dzypa,;s+wowych. JM 
Rekto..- przeb}.:'wal w To..-Lo\ni"' (wiem1 \Viem1 
to w Polsce!), ale na spotkani" z Janem 
Pawl em :J:J. Na te,enie ... czelni goscilism~ 
ponad 30 gosci z <S ... ,opy Zachodniej pod
S'Imow...jqcych P'og,am TISMPV\5. Oka
zafo sie-1 Ze nie tylko mamy znacznq licz

be stc..dent6w wyjezdzajqcych za 9'anic'i'· 
Poszczeg61ne w~dzialy po+•afily zo•gani
zowac p•aktyki lc..b P'ace dyplomowe cc..
dzoziemc6w. :J choC ....,;e sq to jeszcze licz
by zac..wazalne w skali c..czelni1 godn~ 
L-~Zna ..... ia jest ko,.npe+e•"'cja i tn,d os6b, kt6-
'e podj'i'ly sie 'ealizacji tych zada.;. 

W tej sytl.\acji nie moZ ..... a sie dziwiC1 Ze 
kolejka kand~dat6w na st .. dia na Politech
nice jest co,az dl .. :Zsza. Ci, kt6,~ch nie 
i ..... ie..-esl-1jq staZ.e zagl"a ..... iczl'le1 dadzq sie. na 
pewno sk .. sic peespektywie 'ajd6w i wy
jazd6w h-"~styczn~ch, o kt6,~ch tej wio
sny ciqgle si'i' dowiad...jemy. Ale ocz~wi
scie liczymy, ze niekt6•zy mlodzi l .. dzie 
P'zychodzq t .. z czystej ,,.,ilosci do wiedz~. 

Mikolaj Kopemik napisal w liscie skie
'owal do papieza Pawla :J:J:J: 

,dk,go sie wahalem1 czy wydac te ksi'i'
gi1 kt61""e napisaJem dla ~..,dowod ..... iel"'ia r"IA

chl-1. ZiemiJ czy teZ moZe p6jSC za P~""Z}_'
klade»\ pitago,ejcz~k6w i niek16,ych in
nych '"'yslicieli, kt6,zy mieli zwyczaj P'ze
kazywaC tajemnice swej sztt.1.ki nie pise~'\
nie1 lecz &..tSh"'ie1 ~lko swoi•-n "'ajbliZsz}:'m i 
P'zyjaciolom, jak o +ym swiadczy list Li
zysa do t-lippa,cha. A eobili to1 moim zda
"'iem1 nie p~'"zez jakqS zazdl"o5C1 by ....,;e 
.. dzielic sw~ch nac..k inn~m1 jak to niekt6-
,z~ pezyp .. szczajq, lecz dlatego, zeby tych 
najpiekniejszych 'zeczy1 b'i'dqcych owo
cem dl .. gich i mozolnych bada.; wielkich 
!~..t,dzi ....,;e nal"aZaC na poniZ.enie i wzgar"de. 
ze st,ony takich, kt6,zy albo zal ... jq nakla
dLo~ ~..ttczciwej p..-acz- "'a wszelkq na&..tke. 1'\ie 

P'zynoszqcq im zysk6w, albo jezeli nawet 
za namowq i pezykladem innych nabioeq 
ochot~ do szlachetnej na .. ki1 tepy majq 
"'""ysl i plqczq si'i' miedzy P'awdziwymi 
Lt\Czonymi jak ti"Lt\tnie mi~dzy pszczolami. 11 

Oby w czasie tego..-oC.Zt\ej l'"ek..-~..tttacji zja
wito sie. L.t t\as wieiL-~ el'\tt.\zjast6w p~'"awdzi
wej l'la""'ki, a zdobywa ..... a wiedza P~""Z}:'I"\o
sila il'n l"ado.SC. 
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UMOWA Z MEKSYKIEM 

Rada Ministr6w uchwahtnr45/99 13 maja 
1999 roku zatwierdzila Umow~ o wspolpra
cy w dziedzinie nauki i techniki zawaJtt mi((
dzy Rz<tdem Rzeczypospolitej Polskiej a 
Rz<tdem Meksykanskich Stan6w Zjednoczo
nych. Umowa zostala podpisana w miescie 
!yteksyk 30 listopada 1998 roku. Piecz(( nad 
jej wykonaniem sprawowac b((dzie Prze
'\vodnicz<tCY Komitetu Badan Naukowych. 

Umowa przewiduje r6zne formy wsp61-
pracy w tym m.in. realizacj(( wsp6lnych pro
gram ow oraz projekt6w badawczych i ba
dawczo-rozwojowych, wymian(( naukow
c6w i ekspert6w, organizacj(( i udzial w kon
ferencjach naukowych, sympozjach, konsul
tacjach i inne. Decyzj<t sygnatariuszy umo
wy powolana zostanie Wsp61na Komisja ds. 
wsp6lpracy. Komisja okresli m.in. prioryte
towe obszary wsp6lpracy, zatwierdzi dwu
letnie Programy Wykonawcze a takZe do
kana analizy, oceny i zatwierdzenia progra
m6w oraz projekt6wwsp6lpracy w dziedzi
nie nauki i techniki . 

Podpisana umowa jest wyrazem wsp61ne
go zainteresowania promocj<t i wspieraniem 
post((pu w dziedzinie nauki i techniki, a tak
ze wzajemnymi korzysciami z przyszlej 
wsp6lpracy. 

MECHANICY G6RA! 

Znane i coraz ch((tniej czytane og61nopol
skie pismo ,Forum Akademickie" w majo
wym numerze zamiescilo seri(( tekst6w pra
cownik6w Wydzialu Mechanicznego. Czy
telnicy znajd<t tam wywiad z prof. Janem 
Koch em (,Nie rna miejsca na przeci((tnosc" 
str. 20-21 ), artykul prof. Ed warda Chlebusa 
o powodach niklych pozytk6w ze wsp6lpra
cy uczelni z przemyslem (,Obop61na ko
rzysc"), a wreszcie .... cytat z zamieszczo
nego w nr 116/99 ,Pryzmatu" artykulu prof. 
Kocha ,Rola uczelni technicznych w trans
ferze technologii". Gratulujemy! 

ODZNACZENIE DLA REKTORA AWF 

3 maja prezydent RP Aleksander Kwa
sniewski udekorowal JM Rektora AWF we 
Wroclawiu prof.dr hab.n.med. Zdzislawa 
Zagrobelnego Krzyzem Komandorskim z 
Gwiazd<t Orderu Odrodzenia Polski. Z 
wnioskiem o odznaczenie wyst<tPil dyrek
tor Instytutu Niskich Temperatur i Badan 
Strukturalnych PAN, gdyz prof. Zagrobel
ny byl inicjatorem budowy we Wroclawiu 
komory kriogenicznej do calosciowego 
schladzania ciala. Powstala ona 10 I at temu 
i zostala uznana za najwa:lniejsze osi<tgni((-

cie w technice kriogenicznej w Polsce. 
(,Zycie Akademickie") 

KAZDY REKTOR CHCIAtBY 

25 maja br. podano w Watykanie, ze po
przedni rektor Katolickiego Uniwersytetu 
Lubelskiego ks. prof. Stanislaw Wielgus 
zostal mianowany przez Jego Swi<ttobliwosc 
Jana Pawla II biskupem plockim. 

Ksi<tdz profesor jest czlonkiem opinio
dawczo-doradczego Zespolu do Spraw Etyki 
Badan Naukowych Komitetu Badan Nauko
wych. 

OBRAZY 

Kolejne dwie repliki skradzionych obraz6w 
znalazly siC( w Auli Leopoldynskiej UWr. 
Przedstawiaj<t one portret papieza Urbana VIII 
autorstwa artysty-malarza Zbigniewa Jarka z 
Nysy oraz portret rektora Kolegium Uniwer
syteckiego Franza Wentza p((dzla Jerzego Wit
kowskiego z Krakowa. 

,Przeglqd Uniwersytecki" 5199 

DZIAt. WSP6t.PRACY 
MII;DZYNARODOWEJ INFORMUJE ... 

W majowym numerze ,Biuletynu Infor
macyjnego" Dzialu Wsp6lpracy Mi((dzyna
rodowej znajduj<t siC( obszeme infonnacje 
dotycz<tce 5. Programu Ramowego Badan, 
Rozwoju Techniki i Wdrozen Unii Europej
skiej. Opr6cz realizacji typowych projekt6w 
naukowo-badawczych oferowane S<t stypen
dia indywidualne. W ramach 3. Programu 
Horyzontalnego (,Rozw6j Judzkiego poten
cjalu badawczego i podstaw wiedzy spolecz
no-ekonomicznej") przewidziano: 

• stypendia dla mlodych naukowc6w, 
• stypendia dla doswiadczonych naukow

c6w, 
• granty dla instytucji naukowych i przed

si((biorstw, 
• wsparcie konferencji, 
• wsparcie badan spoleczno-ekonomicz-

nych. 
Program sklada siC( z pi((ciu komponent6w: 
• wspieranie szkolen i wyjazd6w badaczy, 
• ulatwianie dost((pu do infrastruktury ba

dawczej, 
• promocja naukowej i technicznej dosko

nalosci, 
• umacnianie pods taw wiedzy spoleczno

ekonomicznej (jest to akcja kluczowa), 
• wspieranie polityki dotycz<tcej rozwoju 

nauki i techniki w Europie. 
Blizsze infonnacje na temat 5. Programu 

Ramowego mozna znalezc w Intemecie pod 
adresami: 

http://www.pppt.gov.pl 

'0 
rX' 

§ c 
http://www.npk.gov.pl 
http://eris.kbn,gov.pl 
http :/ /www.cordis.lu/fp5. 

nr 119 

I 

Ponadto Dzial Wsp6lpracy informuje, ze 
UNICA- siec uniwersytet6w znajduj<tcych 
siC( w stolicach europejskich - oferuje stu
dentom mozliwosc udzialu w szkolach let
nich organizowanych przez uznane uniwer
sytety w jednej ze stolic kraj6w nalez<tcych 
do sieci . Blizsze informacje mozna uzyskac 
pod adresem: http://www.ulb.ac.be/unica. E
mail: unica@ulb.ac.be. 

WYR6ZNIENIE DLA SNJO 

,Gazeta Wyborcza" z dnia 9 czerwca 1999 
r. doniosla, ze zostal juz rozstrzygni((ty kon
kurs na najladniejszy wroclawski budynek 
roku 1998. Jury pod przewodnictwem archi
tekta miejskiego Macieja Dobrowolskiego 
uznalo za najlepszy, w grupie obiekt6w uzy
tecznosci publicznej, nowy budynek Wy
dzialu Prawa i Administracji Uniwersytetu 
Wroclawskiego przy ul. Wi((ziennej 8-12. 
Wyroznienie otrzymalo Studium Nauki 
J~zykow Obcych Politechniki Wrodaw
skiej przy Wybrzezu Wyspianskiego 7/8, 
zaprojektowane przez dr inz. arch. Bo
guslawa Wowrzeczk~ (PWr, 1-1). 

INFORMATOR WCSS 

W maju 1999 roku ukazal si(( Informator 
nr 33 pt. ,System Solaris 7", opisuj<tcy nowy 
produkt finny SUN Microsystems, kt6ra 
wyst<tPila z ciekaw<t ofert<t dla uzytkowni
k6w chqcych zmienic system operacyjny 
na bardzo stabilny i dobrze przygotowany 
do wsp6lpracy z sieci<t. SOLARIS 7 jest 
udost((pniany nieodplatnie do zastosowan 
niekomercyjnych. W zakres oferty wchodzi 
takZe wersja na platform(( sprz((tOw<t x86. 

Informator jest przeznaczony dla uzytkow
nik6w posiadaj<tcych podstawow<t wiedz(( 
o systemach unixowych. Pozwala zapoznac 
siC( z obslug<t srodowiska SOLARIS 7 i do
kladnie opisuje proces instalacji systemu na 
platformie Intela. 

Kazda biblioteka instytutowa otrzymala po 
jednym egzemplarzu INFORMATORA. W 
postaci elektronicznej jest on dost((pny w 
systemie WWW pod adresem 

http://www. wcss. wroc.pl/wcss/infor! 
Teresa Janyszek, Irena Rutkowska 

Redakcja Informatora 

REKRUTACJA 

Trwa! 
Pod drzwiami sali, w kt6rej przyjmowane 

S<t podania wci<tz klebi<t siC( tlumnie pelni 
nadzieji przyszli studenci. 
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z 
XXXIII posiedzenie Senatu 

(27 .05 .99) 

§ 

Senat uczcil parni~c zrnarlego prof. J.Piu
cinskiego. 

• Wyrazono zgod~ na rnianowanie na sta
nowiska profesor6w zwyczajnych 4 os6b z 
Wydz. Elektroniki: 

prof. dr hab.inz. Jozefa Grabowskiego, 
prof. dr hab.inz. Jana Kazimierczaka, 
prof. dr hab.inz. Janusza Mroczki i prof. 
dr hab.inz. Krzysztofa Tchonia. 

• Senat zaaprobowal tez wnioski o mia
nowanie na stanowiska profesor6w nadzwy
czajnych: doc. dra ini:. arch. Zygmunta 
Wr\!czyckiego (Wydz. Architektury), dra 
hab. inz. Antoniego Szydly (Wydz. BLiW), 
dra hab. in:Z. Zdzislawa Kowala (Wydz. 
Chern.), dra hab. ini:. Krystyna Stycznia 
(Wydz. El-ki) i dra hab. in:Z. Leszka Bo
rzemskiego (Wydz. IZ) . 

• Przyj~to (40 :0:0) przygotowan~ przez 
Prorektora ds. Nauczania prof. L.Jaca
ka propozycj~ oplat za powtarzanie przez 
student6w kurs6w z powodu niezadowala
j~cych wynik6w w nauce. Stawki te w no
wyrn roku akad. b~d~ wynosic od 40 zl (za 
pierwsze powtarzanie kursu o wyrniarze 2 
godz./tydz.) do 150 zl (za trzecie i nast~pne 
powtarzanie) . 
Przewodnicz~cy Senackiej Kornisji ds. 

Dydaktyki prof. J.Swil!tek podkreslil sfor
rnulowanie zawarte w dokurnencie, iz stu
dent plaqcy za powtarzanie calego serne
stru nie placi juz za poszczeg61ne kursy. Ist
nieje tez rnozliwosc zwolnienia studenta od 
oplat. 

• Senat przyj~l (43 :0 :0) przedstawiony 
przez prof. J.Swil!tka projekt zaaprobowa
nego przez Senack~ Kornisj~ ds. Dydaktyki 
dokurnentu ,Kornpetencje Uczelnianej Ko
rnisji Rekrutacyjnej na okres rekrutacji 
1999912000". 

R6znica w stosunku do poprzedniego do
kurnentu dotyczy pkt. 2 : obecnie UKR nie 
podejrnuje decyzji o odst~stwach od zasad 
rekrutacji, a sklada odpowiednie wnioski do 
rektora o zmian~ decyzji Wydzialowej Ko
misji Rekrutacyjnej .. Okres1ono tez ,Zada
nia UKR na rok akadernicki 1999/2000". 

• Prof. W.Dudzinski przedstawil wniosek 
Wydz. Mechanicznego, by zrnienic uchwa-
1one poprzednio wysokosci stawek za stu
dia zaoczne, i uzupelniaj~ce rnagisterskie na 
Wydz. Mechanicznym w nadchodz~cyrn 
roku akademickirn . Propozycja ta wynika 
zar6wno z ka1ku1acji koszt6w, jak z por6w
nania ze stawkarni przyj~tyrni przez inne 
wydzialy. Proponuje si~ podniesienie opla
ty z 850 do 900 zl/sern na I roku studi6w 

E N A 

inzynierskich oraz z 800 do 850 za dalsze 
sernestry, a takze z 850 na 900 zl za sernestr 
studi6w uzupelniaj~cych rnagisterskich . 

Prof. J.Zdanowski stwierdzil, ze kalku
lacja koszt6w studi6w zaocznych, wieczo
rowych i uzupelniaj~cych jest i tak niska, 
bo nie uwzgl~dnia wszystkich skladnik6w 
koszt6w. 

Prof. Swil!tek w irnieniu Komisji ds. Dy
daktyki poparl wniosek podkreslaj~c wyzszy 
koszt zaj~c prowadzonych w dni weeken
dowe. JM Rektor opieraj~c si(( na wielko
sci dotacji budzetowej ocenil koszt brutto 
fSZtalcenia studenta na 1 0 tys. zllrok. 

Senat przyj~l propozycj(( korekty (41 :0:3) . 
• Dziekan Wydz. Architektury prof. S.Me

deksza zwr6cil si(( do Senatu o zrnian(( tre
sci zal~cznika do § 48 ust.1 Statutu PWr w 
cz((sci dotyczll.cej Wydz. Architektury. Cho
dzi o ustalan~ przed kazd~ nowll. kadencj~ 
liczb(( prodziekan6w na danyrn wydziale. 
Ostatnio uchwalono, ze Architektura b((dzie 
rniala trzech, zas Rada Wydzialu pragnie 
rniec cztcrcch prodziekan6w. Wynika to z 
rosn~cej liczby student6w, utworzenia stu
di6w wieczorowych i pelnionej wobec ca
lego srodowiska architekt6w roli jednostki 
prowadz~cej przewody habilitacyjne (tylko 
3 sposr6d 10 wydzial6w architektury w Pol
sce rnaj~ to uprawnienie) . Wydzial chcialby 
rniec prodziekana zajrnujctcego si(( rozwo
jern kadry naukowej . 

Prof. R.Grzl!slewicz poparl wniosek wy
razaj~c pogl~d, ze 0 liczbie prodziekan6w 
powinien decydowac dziekan . Wymaganie 
MEN, by okreslic t(( liczb~ jednoznacznie, 
jest powodern niepotrzebnych kornplikacji. 

Dr J.Gorniak wyrazil opini((, ze Statut 
PWr nie pozwala na wprowadzenie propo
nowanej przez Wydz. Architektury zrniany 
w obecnej chwili, gdyz zapis rn6wi, ze Se
nat us tala liczb~ prodziekan6w ,w ostatnirn 
roku kadencji przed rozpocz((ciern akcji 
wyborczej". 

Prof. J.Zdanowski zauwazyl, ze w takirn 
razie przepis ten zostal juz raz zlarnany. (Za
pewne rnial na rnysli, ze poprzednia uchwala 
zapadla 25 lutego br., a wi((c w trakcie wy
bor6w.) 

Mgr J.Borowiec zaproponowal, by prze
lozyc glosowanie w tej sprawie. Dr R.Ra
domski przypomnial, ze do zrniany zapisu 
w Statucie potrzebna jest kwalifikowana 
wi((kszosc, a wobec faktu, ze na sali byly 
44 osoby, do uchwalenia zrniany potrzebna 
bylaby 1 00-procentowa zgodnosc glosuj~
cych. 

Prorektor L.Jankowski zawnioskowal, 
by zrnienic tresc Statutu dodaj~c slowa ,w 
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zasadzie" (w omawianyrn punkcie, choc 
uwazamy, ze wiele klopot6w ze Statu tern by 
znikn((lo, gdyby wpisac to sforrnulowanie 
jako prearnbul((.) 

Proponowano tez, by uznac, ze przyj((ta 
kwalifikowan~ wi((kszosci~glos6w decyzja 
jest r6wnoznaczna ze zrnian~ regulacji w 
danyrn punkcie Statutu . Dr J.Gorniak 
stwierdzil jednak, ze sprawy niezgodne ze 
Statutern nie powinny bye przedrniotern 
obrad Senatu. 

Senat wyrazil zgod(( na glosowanie nad 
zrnian~ §48 przez dodanie s16w ,w zasa
dzie" ( 43 :0:1 ). 

Dyr. A.Kaczkowski zauwazyl, ze zrnia
na Statutu zniesie dotychczasowy obowi~
zek ustalania liczby prodziekan6w przez 
Sen at. 

Wniosek JM Rektora o zrnian(( Statutu 
PWr nie uzyskal kwalifikowanej wi((kszo
sci 44 glos6w (42 :0:2). 

• JM Rektor wycofal punkt dotycz~cy 
wybor6w uzupelniaj~cych do Kornisji Dys
cyplinarnej dla Student6w i Odwolawczej 
Kornisji Dyscyplinarnej dla Student6w ze 
wzgl((du na zblizaj~cy si(( koniec ich kaden
cji . 

• JM Rektor poinforrnowal o nicpokoju 
srodowiska akadernickiego Wroclawia co do 
los6w Muzeurn Architektury. Ta jedyna w 
swoirn rodzaju plac6wka rna bye decyzj~ 
wladz sarnorz~dowych zlikwidowana, a bu
dynek i zbiory rozdysponowane mi((dzy inne 
muzea . Wiceprezydent Los szerrnuje opra
cowaniern finansowo-organizacyjnym au
torstwa Inst. Organizacji i Zarz~dzania PWr 
i deklaruje, ze alternatywctjest postawienie 
rnuzeurn w stan likwidacji (oddanie do dys
pozycj i rninistra kultury). Srodowisko na
ukowc6w i architekt6w zabiega o znalezie
nie innego rozwi~zania . Stctd wynika pro
j ekt uchwaly Senatu PWr. 

Analogiczne stanowisko w tej sprawie 
przedstawili dziekan Wydz. Architektury 
prof. S.Medeksza i prof. R.Nowicki. Pod
noszono tez niewlasciwct form((, w jakiej 
nast~ilo odeslanie na ernerytur~ dlugolet
niego zasluzonego dyrektora Muzeurn Ar
chitektury prof. Olgierda Czernera. 

Senat przyj<tl (40:0:0) uchwal((, kt6rej 
tresc zarnieszczarny odr((bnie. 

• Mgr J.Bl!bka (S'80) przedstawil inter
pelacj~ : 

W zwictzku z Zarz~dzeniem Wewn~trznym 
11 /99 z 21.05 .99 dotyczctcyrn obostrzen fi
nansowych uzasadnionych op6znieniern w 
fin ansowaniu uczelni ze strony MEN i KBN 
poprosil o podanie dat, w kt6rych wplyn~ly 
kwoty i skali op6znien. Poniewaz w zarzct-
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Dokonczenje ze strony 5 

dzeniu mowa jest tez o wstrzymaniu prac 
zlecanych na podstawie um6w cywilno
prawnych, prosil o wyjasnienie, czemu 
uczelnia maj<tca 5 radc6w prawnych zatrud
nia adwokata i jakie koszty w zwi<tzku z tym 
poniesiono w 1998 i 1999 r. 

Prof. J.Wi~ckowska zapytala, czy czlon
kiem Senatu moze bye osoba nie b~d<tca 
pracownikiem uczelni . 

• JM Rektor om6wil klasyfikacj~ uczel
ni polskich ogloszon<t przez tygodnik 
,Wprost". W kategorii uczelni technicznych 
PWr jest tradycyjnie na II pozycji ex-equo z 

Uchwa~a 
nr 443/33/96-99 Senatu PWr. z dnia 

27.05 .1999 r. w sprawie przyj~cia sta
nowiska wobec projektu likwidacji 
Muzeum Architektury we Wroclawiu 

Sen at Politechniki Wroclawskiej wy
raza gl~bokie zaniepokojenie projek
towanymi zmianami organizacyjnymi 
dotycz<tcymi muzealnictwa we Wro
clawiu. W szczeg6lnosci budzi nasz 
sprzeciw projekt likwidacji Muzeum 
Architektury, zwi<tzanej z odebraniem 
mu siedziby, zbior6w i utrat<t warto
sciowych pracownik6w, a wi~c pozba
wieniem mozliwosci dalszego tw6r
czego oddzialywania. 

Krok ten mialby bye podj~ty w sto
sunku do plac6wki o unikalnym cha
rakterze (jedyne tego typu muzeum w 
Polsce i jedno z nielicznych w Euro
pie) i og6lnie znanej randze mi~dzy
narodowej . 

Muzeum Architektury we Wroclawiu 
jest jednym z najwartosciowszych 
osi<tgni~e srodowiska intelektualnego 
w okresie powojennym od 34 !at slu
Zli.C srodowiskom naukowym, tw6r
czym oraz spoleczenstwu. 

Dlatego Senat Politechniki Wroclaw
skiej, pelen troski o dobro kultury i 
oswiaty naszego spoleczenstwa, zwra
ca si~ z ape fern do Prezydenta Wrocla
wia Pana Bogdana Zdrojewski ego oraz 
wladz miejskich, by w tak waznej spra
wie zostal nawi<tzany partnerski dia
log ze wszystkimi zainteresowanymi 
stronami. 

Przewodniczqcy Senatu 
Prof. Andrzej Mulak 

Rektor Politechniki Wroclawskiej 
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AGH i Politechnik<t Poznansk<t (po 90 pkt.) . 
0 1 pkt lepsza jest PW, a o 2 pkty gorsza 
WAT. 

skich wg kryteri6w stosowanych na zacho
dzie PW jest na pozycji X; za ni<t Sll. UWr 
(XIV), AGH(XV), PWr (XVI). 

Inne uczelnie wroclawskie nie maj<t tak 
wysokiej pozycji: UWr jest na V miejscu 
wsr6d uniwersytet6w, odpowiednio: AMed. 
- IV (do VIII, ex-equo), AE - V, AR - IV 
( ex-equo ), zas uczelnie artystyczne - na XIV 
(ASP) i dalszych. 

W kategorii uczelni ksztalqcych w ,no
woczesnych technologiach" (przez co auto
rzy rozumiej<t informatyk~, elektronik~ i in
zynieri~ materialow<t) PWr zajmuje II po
zycj~ (po AGH, razem z PW i WAT). 

W zestawieniu wszystkich uczelni pol-

JM Rektor poinformowal tez, ze 20 maja 
opublikowano projekt ustawy o szkolnic
twie wyzszym. Dziekani dostali egzempla
rze projektu. Wladze Uczelni licz<t na opi
nie srodowiska . Min. M.Handke rna nadzie
j~, ze powstanie nowa ustawa, a nie tylko 
nowelizacja dopasowuj<tca aktualne przepi
sy do nowej konstytucji . Bye moze te za
gadnienia b~d<t przedmiotem obrad Senatu 
na posiedzeniu 21 czerwca (poniedzialek!), 
godz. 9.30. 

(mk) 

NOWI REKTORZY 
UCZELNI TECHNICZNYCH 

W POLSCE 
Zakm'tczyly si~ wybory rektor6w uczelni technicznych w Polsce na kadencjf( 

1999-2002 r. Funkcje te sprawowac b~d<t: 

1. prof.dr hab.inz. Michal Boltryk - Politechnika Bialostocka, 
2. prof.dr hab. Janusz Szopa - Politechnika Czf(stochowska, 
3. prof.dr hab.inz. Aleksander Kolodziejczyk - Politechnika Gdanska, 
4. prof.dr hab.inz. Boleslaw Pochopien - Politechnika Sl<tska, 
5. prof.dr hab.inz. Henryk Fr<tckiewicz - Politechnika Swi((tokrzyska, 
6. prof.dr hab.inz. Kazimierz Flaga - Politechnika Krakowska im. Tadeusza Ko

sciuszki, 
7. prof.dr hab.inz. Ryszard Tadeusiewicz - Akademia G6miczo-Hutnicza im. Sta

nislawa Staszica w Krakowie, 
8. prof.dr hab.inz. Kazimierz Szabelski - Politechnika Lubelska, 
9. prof.dr hab.inz. J6zef Mayer - Politechnika L6dzka, 

10. prof.dr hab.inz. Jerzy Dembczynski - Politechnika Poznanska, 
II. prof.dr hab.inz. Tadeusz Markowski - Politechnika Rzeszowska, 
12. prof.dr hab .inz. Mieczyslaw Wysiecki - Politechnika Szczecinska, 
13. prof.dr hab. Jerzy Woznicki - Politechnika Warszawska, 
14. prof.dr hab.inz. Andrzej Mulak - Politechnika Wroclawska, 
15 . prof.dr hab. Michal Kisielewicz - Politechnika Zielonog6rska, 
16. prof.dr hab.inz. KrzysztofWawryn - Politechnika Koszalinska, 
17. prof.dr hab .inz. Piotr Wach - Politechnika Opolska, 
18. prof.dr hab. Wincenty Lotko - Politechnika Radomska, 
19. prof.dr hab . Stanislaw Cieslinski - Wyzsza Szkola Pedagogiczna w Kielcach, 
20. prof.dr hab. Ryszard Gorecki - Akademia Rolniczo-Techniczna w Olsztynie, 
21. prof.dr hab .inz. Janusz Sempruch - Akademia Techniczno-Rolnicza w Bydgo

szczy, 
22. gen.bryg.prof.dr hab .inz. Andrzej Ameljanczyk - Wojskowa Akademia Tech-

niczna w Warszawie, 
23. prof.dr hab.inz. Piotr Przybylowski - Wyzsza Szkola Morska w Gdyni, 
24. prof.dr hab.inz. kpt.z.w. Stanislaw Gucma - Wyzsza Szkola Morska w Szczeci

nie, 
25. prof.dr hab. Antoni Komorowski - Akademia Marynarki Wojennej w Gdyni. 
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Wspomnienie 

S.P. 
MARIA W YZGA 

Zmarla 2 czerwca 1999 r. 
Smiertelna choroba wyrwala Marysil( nagle sposr6d pracow

nik6w Politechniki Wroclawskiej, gdzie przepracowala ponad 
50 !at, a ostatnich kilkanascie jako sekretarz Stowarzyszenia 
Absolwent6w. 

Krakowianka z urodzenia, Wrodawianka z wyboru od 1945 
r., wil(kszos6 swego zawodowego zycia poswil(cila z zamilo
wania pracy z mlodzie:l'l akademick'l. W pracy wyr6Zniala siC( 
rzetelnosci'l i niezawodnosci'l. Kilkakrotnie uczestniczyla w 
tworzeniu nowych jednostek Uczelni. 

Rozpoczynala pracl( w dziekanacie Wydzialu Mechaniczno
Elektrotechnicznego u boku profesora Kazimierza Idaszewskie
go. Gdy Wydzial Elektryczny wyodrl(bnil siC( ze wsp61noty 
wydzialowej, wraz z profesorem Jerzym Skowronskim prze
szla do pracy w dziekanacie tego wydzialu. A gdy powstal 
Wydzial Elektroniki, to i na tym wydziale Marysia zakladala 
dziekanat. W dziekanacie Wydzialu Elektroniki przepracowa
la kilkanascie !at z kr6tk'l przerw'l na pracl( w Rektoracie u 
rektora profesora Dionizego Smolenskiego (Rektorat nazywal 
siC( w6wczas Dzialem Nauczania i byl sekretariatem rektora i 
prorektor6w). 

Gdy na przelomie lat szescdziesi'ltych i siedemdziesi'ltych 
powstawaly instytuty uczelniane, Marysia rozstala siC( z dzie
kanatem i wesp61 z profesorem Zygmuntem Szparkowskim 
poszla organizowa6 Instytut Cybemetyki Technicznej. Ze sta
nowiska dyrektora administracyjnego instytutu odeszla na rente(. 

Po kilku latach rektor Politechniki Wroclawskiej profesor 
Tadeusz Porl(bski w towarzyskiej rozmowie zaproponowal Jej, 
by wr6cila do pracy na Uczelni w tworzonym wlasnie Stowa
rzyszeniu Absolwent6w Politechniki Wroclawskiej. Propozy
cjl( tl( Marysia przyjl(la bez wahania, bo - jak mi m6wila -
bardzo brakowalo Jej ukochanej Politechniki. Na stanowisku 
sekretarza Stowarzyszenia wsp6lorganizowala wiele zjazd6w 
absolwent6w, zawsze zyczliwie witana przez uczestnik6w zjaz
d6w, koncz'lcych przed laty studia na wydzialach, gdzie.byla 
ongis dziekank'l czyli kierowniczk'l administracyjn'l wydzia-

lu. W wolnych chwilach chl(tnie pomagala w pracach Archi
wum Politechniki. 

Przeszla przez zycie wszystkim dobrze czyni'lc . 
Jej zycie i Jej praca zawodowa byly nacechowane bezpo

sredniosci'l, ogromn'l zyczliwosci'l dla otoczenia i bezintere
sownct gotowosci'l spieszenia z pomoq i rad'l wszystkim po
trzebujctcym: studentom, kolegom, wsp6lpracownikom, sctsia
dom i znajomym. Miala bowiem Marysia wielkctlatwos6 w 
nawi'lzywaniu kontakt6w mil(dzyludzkich i zjednywaniu so
hie bliznich. I wielu pomogla. 

Ta niepozoma i nie zajmujctca zadnych eksponowanych i 
wplywowych stanowisk osoba umiala skutecznie i bezintere
sownie posredniczy6 w zalatwianiu trudnych ludzkich spraw 
tak u wladz Uczelni, jak i w urzl(dach i instytucjach poza
uczelnianych, czl(sto znajdujctc tam dawnych znajomych z pra
cy i dawnych student6w majctcych l'l w zyczliwej pamil(ci. 

Droga zycia Marysi to takze bezinteresowna pomoc bezrad
nym i chorym, zwlaszcza w najtrudniejszym okresie ich zy
cia. W tych poczynaniach Marysil( wspomagala C6rka spie
SZ'lC z dobrym slow em i pomoc'l w zalatwianiu r6znych spraw. 
Nikt z ich krl(gu potrzebuj'lCY pomocy nie byl pozostawiony 
sam sobie. 

Z ostatnich kilku !at nie tylko ja pamil(tam, ze Marysia wraz 
ze SW'l C6rk'l, z Pani'l Wieslaw'l Osysko i pulkownikiem J6-
zefem Wr6blewskim byli podpor'l osamotnionego i niedoll(z
niejctcego profesora Szparkowskiego, kt6ry u pans twa Wyzg6w 
mial jakby wlasny dom. Takze wiele serca i bezinteresownej 
pomocy okazala Marysia i Jej C6rka Sl(dziwemu profesorowi 
Adamowi Cybulskiemu, gdy ten owdowial. Zwlaszcza zas 
zonie profesora Marcie w Cil(Zkiej smiertelnej chorobie i ostat
nich chwilach zycia. 

Zegnaj, Marysiu! Los sprawil, ze nie bylo Ci dane doczeka6 
55-lecia pierwszego polskiego wykladu na Politechnice Wro
clawskiej wygloszonego 15 listopada 1945 r. przez Twojego 
pierwszego szefa profesora Kazimierza Idaszewskiego na 
wydziale, na kt6rym w6wczas pracowalas. Opatrznos6 zrzct
dzila inaczej. 

Agnieszka Walkowiak 
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Papiez 
w Toruniu 

W dniu 7 czerwca 1999 
roku, o godz. 17 .15, w Auli 
Uniwersytetu Mikolaja Ko
pemika Papiez Jan Pawel II 
spotkal sit( z rektorami wszys
tkich polskich uczelni, kie
rownictwem MEN, KBN, 

PAN i Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego. W atmosfertt spotka
nia z Ojcem Swit(tym wprowadzili gosci prelegenci: ks. prof. An
drzej Szostek, Rektor KUL m6wil o Karolu Wojtyle jako Mistrzu 
i kierowniku Katedry Etyki KUL; pod 

haslem ,Milosc prawdy to dobra czlowieka" wybrane zagadnie
nia z nauczania Jana Pawla II zaprezentowal prof. Stanislaw Gry
giel z Uniwersytetu LateraJ1skiego w Rzymie. 0 uniwers~tetach 

w mysli Ojca Switttego Jana Pawla II m6wil prof. AndrzeJ Tom
czak z UMK. Wiersze Karola Wojtyly recytowal Gustaw Holo
ubek. Calosc urozmaical spiew Ch6ru Akademickiego UMK oraz 
Torm1ska Orkiestra Kameralna. 

Rektor Uniwersytetu Mikolaja Kopemika prof. Andrzej Jamiol
kowski ofiarowal dostojnemu gosciowi reprint rttkopisu dziela Mi
kolaja Kopemika ,0 obrotach sfer niebieskich" oraz reprint Psa~te
rza Krakowskiego (1532). Natomiast rektor Uniwersytetu Jag•.el
lm1skiego prof. Aleksander Koj wrttczyl Janowi Pawlowi II dyplom 
odnowienia tytulu doktorskiego, obronionego przed 50 laty. 

W spotkaniu, na kt6rym Politechniktt Wroclawsk1t reprezentowal 
JM Rektor prof. Andrzej Mulak, wzittli udziat m.in. : 

Prof. dr hab . Wlodziemirz Siwinski - Rektor Uniwersytetu War-
szawskiego, . 

PrzewodniCZ1tCY Konferencji Rektor6w Uniwersytet6w Polsklch. 
Prof. dr hab. Jerzy Woznicki - Rektor Politechniki Warszawskiej, 
Przewodnicz1lCY Konferencji Rektor6w Polskich Uczelni Tech-

nicznych. .. . 
Prof. dr hab. Andrzej Baborski - Rektor Akademu Ekonmmcz-

nej we Wroclawiu, . . 
PrzewodniCZ1lCY Konferencji Rektor6w Uczelm Ekonom1cznych. 
Prof. dr hab. Zdzislaw Wajda - Rektor Akademii Medycznej w 

Gdailsku, 
reprezentant Konferencji Rektor6w Uczelni medycznych. 
Prof. dr hab. Jerzy Pudelko - Rektor Akademii Rolniczej w Po

znaniu, 
PrzewodniCZ1tCY Konferencji Rektor6w Uczelni Rolniczych. 
Prof. dr hab. Feliks Kiryk - Rektor Wyzszej Szkoly Pedagogicz

nej w Krakowie, 
PrzewodniCZ1tCY Konferencji Rektor6w Uczelni Pedagogicznych. 
Prof. dr hab. Andrzej Chorosinski - Rektor Akademii Muzycznej 
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w Warszawie, 
PrzewodnicZ1lCY Konferencji Rektor6w Uczelni Artystycznych. 
Prof. dr hab. Janusz Czerwinski - Rektor Akademii Wychowania 

Fizycznego w Gdansku, .. . 
PrzewodniCZ1lCY Konferencji Rektor6w Akademn Wychowama 

Fizycznego. . . 
Rektorzy uczelni zrzeszonych w KRASPie zlozyh na rt(ce Paple

za list, kt6ry zamieszczamy. 
Przedstawiamy tez oficjalny tekst wyst1lPienia papieskiego. 

Torun, UMK 7 czerwca 1999 r. 

Papiez 
do spolecznosci akademickiej 

Drodzy i Szanowni Panie i Panowie, 
Rektorzy, Dziekani, Profesorowie- Pracownicy nauki polskiej! 
1. Jestem niezmiernie rad, iz ponownie na maim szlaku pielgrzy-

mim po ojczystej ziemi dane mi jest spotkac sit( z Wami , ludZmi 
nauki, przedstawicielami wyzszych uczelni z calej Polski. Jest rze
CZ1l bardzo wymoWn'l., ze te Spotkania ze swiatem nauki Sta}y Sit( 
juz czttsci1l integraln1tpapieskich podr6zy po wszystkich kontynen
tach. S1t to bowiem momenty szczeg61nego swiadectwa. M6wi1t one 
o glt(bokiej i wielorakiej wit(zi, jaka istnieje pomit(dzy powolaniem 
ludzi nauki a poslug1l Kosciola, kt6ra w swej istocie jest ,diakoni1t 
Prawdy". 

Wdzit(czny Bozej Opatrznosci za to dzisiejsze spotkanie, serdecz
nie pozdrawiam obecnych tutaj Rektor6w i dclegacje wyzszych 
uczelni z calego kraju, a poprzez Was obejmujt( mysl1t i sercem ca!y 
swiat polskiej nauki. Szczeg61ne zas pozdrowienie kierujt( do Pana 
Rektora Uniwersytetu Torunskiego, kt6ry tym razem gosci nas w 
murach swej Uczelni. Dzit(kujt( za slowa powitania, jakie skiero
wal do mnie w imieniu wszystkich zcbranych. Pozdrawiam takze 
obecnego tutaj Przewodnicz1tcego Konferencji Rektor6w Uniwer
sytet6w Polskich. 

2. Spotykamy sit( w murach Uniwcrsytetu, kt6ry - gdy idzie o 
datt( powstania - jest stosunkowo mlod1t uczelni~. Niedawno o~
chodzil 50-lecie swej fundacji. Jednak, jak panm(tamy, tradycJe 
nauki zwi1tzane z tym miastem sit(gaj1t glt(boko w przeszlosc i wi1l
Z1l sit( z postaci1t Mikolaja Kopemika . Uniwersytet Torunski przez 
moment swojego powstania nasi na sobie slad dramatycznych wy
darzen zwi1tzanych z drug1l wojn1tswiatow1t. Godzi sit(przy tej okazji 
przypomniec, ze tw6rcami tcj Uczelni byli w znacznym st.opniu 
uczeni - wygnancy z Uniwersytetu Stefana Batorego w W1lme 1 
Uniwersytetu Jana Kazimierza we Lwowie. Z Wilna przyszedl do 

Torunia pierwszy Rektor Uniwcrsytetu prof. Ludwik Kolankow
ski, niestrudzony organizator uczelni . Z Wilna przyszedl Karol 
Gorski, historyk, pionier badan nad polsk1t duchowosci1t religijn'l., i 
wielu innych. Z kolei ze Lwowa przyszedl prof. Tadeusz Czezow
ski, szeroko znany filozof. Ze Lwowa przybyl takze prof. Artur 

Hutnikiewicz, znakomity badacz literatury. Kr1tg profesor6w za
silili tez uczeni przybywaj1tCY ze zniszczonej Warszawy, wsr6d kt6-
rych nie spos6b pomin1t6 Konrada G6rskiego, niez~ykle wni~li
wego badacza literatury. Oni i wielu innych, tworzyh tt( Uczelmtt z 
wielkim poswit(ceniem. Byly to czasy trudne, ale r6wnoczesnie cza.sy 

nadziei. A ,nadzieja jest z prawdy" - jak pisal Cyprian Norw1d. 
W tych nadzwyczaj trudnych powojennych warunkach sprawdzali 
sitt ludzie, sprawdzala sitt ich wiernosc prawdzie. Dzisiaj Uniwer
sytet Torunski ma swoj1t wlasn1t fizjonomitt i daje cenny wklad w 
rozw6j polskiej nauki. . .. 

3 . Nasze dzisiejsze spotkanie odbywa sitt w ostatnnn roku ITI1Ja
j1tcego tysi1tclecia. Stoj1lc na przelomie tysi1tcleci, kierujemy nasze 
mysli na przemian w przeszlosc i przyszlosc. Szukamy w przeszlo
sci nauk i wskaz6wek dla naszej przyszlosci . Chcemy w ten spos6b 
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lepiej okreslie i podbudowae nasz~:t nadziej((. Swiat potrzebuje dzis 
nadziei i szuka nadziei! Ale czy dramatyczna historia naszego stu
lecia: wojny, zbrodnicze ideologie totalitame, obozy koncentracyj
ne i gulagi - nie sklania raczej do ulegania pokusie zniech((cenia i 
rozpaczy? Pascal napisal kiedys, ze poznanie przez czlowieka swej 
wlasnej n((dzy rodzi rozpacz (por. Mysli, 75). Aby odkrye nadzie
j((, trzeba zwrocie wzrok ku gorze. Dopiero poznanie Chrystusa -
dodaje Pascal - wyzwala od rozpaczy, bo w Nim poznajemy nie 
tylko nasz~:t n((dz((, ale i nasz~:t wielkose (por. tamze, 690, 729, 730). 

Chrystus ukazalludzkosci najgl((bsz~:tprawd(( o Bogu i zarazem o 
czlowieku objawiaj~:tc Ojca, ktory jest ,bogaty w milosierdzie" (Ef 
2,4). ,Bog jest milosci~:t" (IJ 4, 8). Taki jest wlasnie temat wiod~:tcy 
mojej obecnej wizyty w Ojczy:i:nie. W Encyklice o Duchu Swi((tym 
pisalem: ,W swoim zyciu wewn((trznym Bogjest Milosciq_ milo
sci~:t istotow<t, wspoln~:t trzem Osobom Boskim: milosci~:t osobow~:t 
jest Duch Swi((ty jako Duch Ojca i Syna, dlatego przenika gl~boko
sci Boie jako Milosc-Dar nie stworzony. Mozna powiedziee, iz w 
Duchu Swi((tym zycie wewn((trzne Trojjedynego Boga staje sit( cal
kowitym darem, wymian~:t wzajemnej milosci pomi((dzy Osobami 
Boskimi, i ze przez Ducha Swi((tego Bog bytuje na spos6b daru" 
(Dominum et viviflcantem, I 0). Ta Milosc, ktora jest Darem, daje 
sit( czlowiekowi poprzez akt stworzenia i odkupienia. Dlatego: 
,Czlowiek nie moze :lye bez milosci. Czlowiek pozostaje dla sie
bie istot~:t niezrozumial<t, jego zycie jest pozbawione sensu, jesli 
nie objawi mu S(( Milose,jesli nie spotka sit( z Milosci<t, jesli jej nie 
dotknie i nie uczyni w jakis sposob swoj<t, jesli nie znajdzie w niej 
zywego uczestnictwa" (Redemptor hominis, 10). 

Ta wlasnie prawda o ,Bogu-Milosci" staje sit( :i:rodlem nadziei 
swiata i drogowskazem naszej odpowiedzialnosci. Czlowiek moze 
milowae, poniewaz zostal najpierw umilowany przez Boga. Sw. Jan 
nas poucza: ,My milujemy [Boga], poniewaz Bog sam pierwszy 
nas umilowal" (I J 4, 19). Prawda o Bozej milosci rzuca swiatlo 
rowniez na nasze poszukiwanie prawdy, na prac(( nad rozwojem 
nauki, nad calli. naszll kultur<~.. Nasze poszukiwania i nasza praca 
potrzebujll. idei wiod~:tcej, fundamentalnej wartosci, ktora by nada
la sens i pol<~.czyla w jeden nurt badania uczonych, refleksje histo
rykow, tw6rczose artystow i rozwijaj~:tce sit( w zawrotnym tempie 
odkrycia technik6w. Czy istnieje jakas inna idea, inna wartosc lub 
inne swiatlo, kt6re byloby w stanie nadae sens wielorakim poszuki
waniom i dzialaniom ludzi nauki i kultury, nie ograniczaj<~.c r6wno
czesnie ich tw6rczej wolnosci? Ot6z milose jest t~:t sil<t, kt6ra nie 
narzuca sit( czlowiekowi od zewn<~.trz, lecz rodzi sit( w jego wn((
trzu, w jego sercu jako jego najbardziej wewn((trzna wlasnose. Idzie 
tylko o to, by czlpwiek pozwolil si((jej narodzie i by umial nasycic 
ni~:tswojll. wrazliwose, swoje myslenie w laboratorium, w sali semi-
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naryjnej i wykladowej, a takze przy warsztacie sztuk. 
4. Spotykamy sit( dzisiaj w Toruniu, w miescie zwanym ,miastem 

Kopernika", na uniwersytecie jego imienia. Odkrycie, jakiego do
konat Kopemik, i jego znaczenie w kontekscie historii nauki przy
pominajll. nam stale zywy spor, jaki toczy sit( pomit(dzy rozumem a 
wiar~:t. Chociaz dla same go Kopernika jego odkrycie stalo sit( :i:ro
dlem jeszcze wi((kszego podziwu dla Stw6rcy swiata i pOt((gi rozu
mu ludzkiego, to dla wielu bylo powodem poroznienia rozumu z 
wiar<~.. Jak jest naprawd<t? Czy rozum i wiara to dwie rzeczywisto
sci, ktore wzajemnie mUSZ!l Sit( wykluczac? 

W rozdzwit(ku pomit(dzy rozumem i wiarll wyraza sit( jeden z 
wielkich dramatow czlowieka. Ma on wiele przyczyn. Zwlaszcza 
pocz'lwszy od do by Oswiecenia, przesadny ijednostronny racjona
lizm doprowadzil do radykalizacji postaw na gruncie nauk przy
rodniczych oraz na gruncie filozofii. Powstaly w ten sposob rozlam 

pomi((dzy wiar~:t a rozumem wyrz'ldzil niepowetowane szkody nie 
tylko religii, ale i kulturze. W ogniu ostrych polemik zapominano 
cz((sto, iz wiara ,nie l<tka sit( rozumu, ale szuka jego pomocy i po
klada w nim ufnose. Jak Iaska opiera sit( na naturze i pozwala jej 
osi<~.gn<~.c pelni((, tak wiara opiera sit( na rozumie i go doskonali" 
(Fides et ratio, 43). Wiara i rozum to ,dwa skrzydla na ktorych 
duch ludzki unosi sit( ku kontemplacji prawdy"(tamze, wstt(p). Po
trzebnajest dzisiaj praca na rzecz pojednania wiary i rozumu. Pi sa
lem w Encyklice Fides et ratio: ,Wiara, pozbawiona oparcia w ro
zumie, skupila sit( bardziej na uczuciach i przezyciach, co stwarza 
zagrozenie, ze przestanie bye propozycjll uniwersaln~:t. Zludne jest 
mniemanie, ze wiara moze silniej oddzialywac na slaby rozum; prze
ciwnie, jest wowczas narazona na powazne niebezpieczenstwo, 
moze bowiem zostac sprowadzona do poziomu mitu lub przes<~.du. 
Analogicznie, gdy rozum nie ma do czynienia z dojrzalll wiar<t, bra
kuje mu bod:i:ca, ktory kazalby skupie uwagt( na specyfice i gl<tbi 
bytu ( ... ) Odpowiedzi~:tna odwagt( (parresia) wiary musi bye odwa
ga rozumu" (n. 48). Jest tow gruncie rzeczy problem wewnt(trzn.ej 
jednosci czlowieka, ci<~.gle zagrozonej podzialem i atomizacj~:tjego 
poznania, ktoremu brak zasady jednocz<~.cej. Specjalne zadanie w 
tej dziedzinie staje przed dzisiejsz<~. filozofi<~.. 

5. Ludziom nauki oraz ludziom kultury powierzona zostala szcze
golna odpowiedzialnose za prawd<t - dli.Zenie do niej, jej obrona i 
zycie wedlug niej. Znamy dobrze trudnosci zwi~:tzane z ludzkim po
szukiwaniem prawdy, z ktorych dzisiaj na czolo wysuwaj~:t sit(: scep
tycyzm, agnostycyzm, relatywizm i nihilizm. Dzisiaj nierzadko 

usiluje sit( nam wmowie, iz skonczyl sit( bezpowrotnie czas pew
nosci poznania prawdy oraz ze jestesmy nieodwolalnie skazani na 
totalny brak sensu, na prowizorycznose poznania, ci<~.glll. zrniennosc 
i wzgl((dnose. W tej sytuacji jawi sit( nagl~:tca koniecznosc potwier
dzenia podstawowego zaufania do ludzkiego rozumu i jego zdol
nosci do poznania prawdy- tak:Ze tej absolutnej i ostatecznej. Czlo-

Dokoncienie na 5tronie 10 
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wiek jest zdolny do wypracowania sobie jednolitej i organicznej 
koncepcji poznania. Wycinkowosc wiedzy i fragmentaryzacja sen
su burzy wewn((trzn1l_jednosc czlowieka. Czlowiek d1l_:i:y do pelni 
poznania, gdyzjest istot<L kt6ra z natury szuka prawdy (por. Fides 
et ratio, 28) - i nie maze bez niej :lye. Trzeba, a by nauka wsp6lcze
sna, a zwlaszcza wsp61czesna filozofia, odnalazly - kazda we wla
snym zakresie- 6w wymiar sapiencjalny polegaj1l_cy na poszukiwa
niu ostatecznego i calosciowego sensu ludzkiej egzystencji. 

Poszukiwanie prawdy dokonuje sit( nie tylko w indywidualnym 
zmaganiu w bibliotece czy w laboralorium, ale ma tak:i:e wymiar 
wsp6lnotowy. ,Czlowiek udoskonala sit( bowiem nie tylko przez 
zdobywani!! abstrakcyjnej wiedzy 0 prawdzie, ale tak:i:e przez zyw1l_ 
relacj(( z drugim czlowiekiem, kt6ra wyraza sit< przez dar z siebie i 
przez wiemosc. W tej wiemosci, kt6ra uzdalnia do zlozenia siebie 
w darze, czlowiek znajduje pelni(( pewnosci i bezpieczenstwa. Za
razemjednak poznanie oparte na wierze, kt6rego podstaw1l_jest za
ufanie mi((dzy osobami, nie jest pozbawione odniesienia do praw
dy: wierz1l_c, czlowiek zawierza prawdzie, kt6r1l_ ukazuje mu druga 
osoba" (Fides et ratio, 32). Jest to z pewnosci1l_ doswiadczenie bli
skie kazdemu z was tu obecnych. Do prawdy dochodzi sit( tak:i:e 
dzit<l<i innym, w dialogu z innymi i dla innych. Poszukiwanie praw
dy i dzielenie sit( ni1t z innymi jest wa:i:n1t poslug1l_ spoleczn<l, do 
jakiej w szczeg6lny spos6b S1t wezwani ludzie nauki. 

6. Staj1l_ dzisiaj przed nauk1l_ - a w tym takze przed polsk1l_ nauk1l_ 
- wielkie wyzwania . Niebywaly rozw6j nauk i postt;p techniczny 
rodzi fundamentalne pytania o granice eksperymentu, o sens i kie
runki rozwoju technicznego, o granice ingerencji czlowieka w przy
rod(( i srodowisko naturalne. Postt;p ten jest zarazem :h6dlem fa
scynacji jak i l((ku. Czlowiek coraz cz((sciej l((ka sit( wytwor6w wla
snego rozumu i wlasnej wolnosci . Czuje sit( zagrozony. Dlatego 
tak wazne jest dzisiaj przypomnienie sobie tej podstawowej praw
dy, ze swiat jest darem Boga Stw6rcy, kt6ry jest Milosci<L a czlo
wiek-stworzenie jest powolany do tego, a by by! roztropnym i od
powiedzialnym gospodarzem w swiecie nalury, a nie jego bezmysl
nym niszczycielem. Trzeba sobie ci1tgle na nowo przypominac, iz 
rozum jest darem Boga, znakiem Bozego podobienstwa, jakie kaz
dy czlowiek w sobie nasi . Dlatego tak wazna jest ci1tgla pami((c o 
tym, iz autentyczna wolnosc badait naukowych nie maze abstraho
wac od kryterium prawdy i dobra . Troska o sumienie moraine i o 
poczucie odpowiedzialnosci za czlowieka ze strony ludzi nauki, 
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urastaj1l_ dzis do rangi podstawowych imperatyw6w. To wlasnie na 
tym poziomie decyduj1l_ sit( zar6wno losy nauki wsp61czesnej , jak i 
w pewnym sensie losy calej ludzkosci . Trzeba pami((tac wreszcie o 
potrzebie nieustaj1l_cej wdzi((cznosci za ten dar, jakim dla czlowie
ka jest drugi czlowiek - ten, dzi((ki kt6remu, z kt6rym i dla kt6rego 
wl1l_cza sit( w wielk1t przygod(( poszukiwania prawdy. 

7. Znam trudnosci, zjakimi borykaj1l_ sit( dzisiaj polskie uczelnie: 
zar6wno kadry profesorskie, dydaklyczne, jak i studenci . Nauka 
polska, podobnie jak cala nasza Ojczyzna, znajduje sit( ci1tgle w 
fazie gl((bokich przemian i reform. Wiem tcz, iz pomimo to polscy 
uczeni odnosz1l_ znacz1l_ce sukcesy, z czcgo niezmiernie sit( raduj(( i 
czego Wam wszystkim z serca gratuluj((. 

Drodzy i Szanowni Panstwo, na zakm1czenie pragn((jeszcze raz 
podzi((kowac za to dzisiejsze spotkanie. Pragn(( zapewnic, iz spra
wy nauki polskicj nosz(( gl((boko w swoim sercu. Serdecznie Was 
pozdrawiam, a poprzez Was pozdrawiam wszystkie srodowiska 
uczelniane w Polsce, jakie reprezentujecie: zar6wno profesor6w 
jak i student6w oraz caly personel administracyjny i techniczny, 
udzielaj1l_c z serca Apostolskiego Blogoslawicnstwa. 

List Rektor6w 
Akademickich Szk6f Polskich 
Do Ojca Swi~tego 

Umilowany Ojcze Swi((ty, 
Z wielk1t radosci1l_ i wzruszeniem rektorzy polskich szk61 akade

mickich przybywaj1l_ do goscinnego Uniwersytetu Mikolaja Koper
nika na spotkanie z Wasz1l_ Swiqtobliwo5ci1l_. Moment jest to szcze
g6lny, gdyz zgodnie z obowi1l_zuj1l_cym prawcm za par(( miesi((cy 
nast<(puje zmiana wladz uczelni i dlatego S1t lutaj takze rektorzy
clekci wybrani na lrzyletni1l_kadencj(( obejmuj1l_qprzelom tysi1l_cle
cia. Trzeba przy tym przypomniec, ze spotkania naszego Papieza z 
rcktorami polskich szk61 wyzszych staly si<(juz pewn1l_ tradycj1l_. Z 
wdzi<(cznosci1l_ wspominamy zar6wno wizyt(( w Rzymie 4 stycznia 
1996 roku, jak i spotkanie niemal dokladnie przed dwoma laty przy 
grobie swi<(tego Jana z K<(t w krakowskiej kolegiacie sw. Anny w 
dniu kanonizacji Kr6lowej Jadwigi Andegawenskiej. Nauczanie 
Papieza i slow a skierowane do ludzi nauki i kultury S1t studiowane 
zawsze z najwi<(kSZ1t uwag1l_ w srodowiskach akademickich. 

Dzisiejsze spotkanic ma z pewnosci1l_ wymiar symboliczny tak:i:e 
dlatego, iz u progu wielkiego jubileuszu dw6ch tysi((cy lat chrze
scijanstwa pragniemy wsluchiwac si<( w papieskie przeslanie kie
rowane do uczonych. Jako rektorzy szk61 wyzszych czujemy sit( 
szczeg6lnie odpowiedzialni za rozw6j polskiej nauki i zapewnie
nie mlodziczy ksztalcenia na najwyzszym uniwersyteckim pozio
mie nie zapominaj1l_C przy tym 0 wyzwaniach wsp6lczesnego swia
ta. Problemy publicznych szk61 wy:i:szych w Polsce, o kt6rych m6-
wilismy w czasie poprzcdnich spotkan z Ojcem Swi<(tym, pozosta
j1t ci1tgle aktualne: masowy charakter ksztalcenia przy niewystar
czaj1l_cych nakladach finansowych, komercjalizacja edukacji i kul
tury, post<(puj1l_ca specjalizacja badan czy groz1l_cy nam kryzys po
koleniowy spowodowany odplywem z uczelni wielu mlodych i zdol
nych ludzi. Nie powinnismy jednak narzekac, gdyz dane jest nam 
uczestniczyc w przebudowie nowoczesnego panstwa polskiego i 
przygolowywac mlode pokolenie do samodzielnego dzialania w 
wolnej Ojczyznie. 

Jestesmy glt<boko przekonani, ze dzisiejsze spotkanie z Ojcem 
Swi((tym pozwoli nam lepiej zrozumiec i skuteczniej wypelniac 
misj(( uczelni akademickich w naszym kraju. 

Torwi , 7 czerwca 1999 r. 
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INDUSTRIAL APPLICATIONS 
OF MEMBRANE PROCESSES 

SZKOt.A LETN lA 

POD EGIDA_ PROGRAMU ERASMUS 
W dniach 4-7 maja 1999 roku odbyla si<( w Szklarskiej Por((bie Szkola 

Letnia pod nazw'l Zastosowania Przemyslowe Proces6w Membrano
wych. Bezposrednim bodzcem do zorganizowania tego spotkania byla 
wsp6lpraca nauczycieli akademickich z uczelni europejskich w ramach 
programu ERASMUS w dziedzinie ultranowoczesnych membranowych 
technik rozdzialu substancji. 

Ta z pozoru hem1etyczna tematyka staje si« bardzo szybko waznym 
ogniwem post<(pu w wielu dziedzinach dzialalnosci czlowieka. Tech
niki membranowe pozwalaj'l na racjonaln<t modemizacj(( przemyslu 
umozliwiaj'lc zast((powanie drogich technologii czyszcz<tcych bezod
padowymi technologiami czystymi. W takich nowoczesnych dziedzi
nach przemyslujak elektronika, biotechnologia czy przemysl chemiczny 
membrany gwarantuj<t najwyzsz<tjakosc wody nieodzown'l w tych tech
nologiach. Dla potrzeb przemyslu farmaceutycznego czy kosmetycz
nego przy produkcji antycial, hormon6w, enzym6w i innych produk
t6w naturalnych nie zabija si<(juz zwierz<tt, ale na membranach hoduje 
si(( same tkanki okreslonych organ6w. Otuch'l napawa fakt, ze zastoso
wanie membran w tych przypadkach wynikajuz nie tylko z przeslanek 
ekonomicznych ale r6wniez z wrazliwosci cywilizowanych spole
czenstw na cierpienia istot zywych. Malo kto wie, ze membrany ratuj'l 
zycie wielu pacjent6w w licznych zastosowaniach nowoczesnej medy
cyny. Stosuje si<( je do kontrolowanego dozowania lek6w przez sk6r<( 
pacjenta zamiast uci<t:Zliwych i niebezpiecznych iniekcji. Bez mcmbran 
niemozliwe byloby ratowanie lub wspomaganie zdrowia za pomoc11. 
sztucznych organ6w takich jak nerka, pluco, sk6ra lub trzustka. W no
woczesnej produkcji rolniczej zdrowej zywnosci stosuje si« membra
ny w hydroponice oraz do dozowanie srodk6w produkcji rolnej zabez
pieczaj<tc przed ich ,przedawkowaniem"- groznym dla zdrowia ludzi i 
zwierz11.t oraz d la srodowiska naturalnego. Dzi<(ki bardzo selektywnym 
technikom separacji membranowej mozliwe stalo si« pozyskiwanie 
warto8ciowych skladnik6w odzywczych - bialek i cukr6w z niekon
wencjonalnych i tanich zr6del. W produkcji napoj6w stosuje si<( tzw. 
zimn'l sterylizacj(( poprzez usuwanie mikroorganizm6w przy zacho
waniu pelnych walor6w smakowo-zapachowych. Produkcja mleka w 
proszku, kawy, herbaty ,instant" wymaga stosowania membran do 
wst<(pnego odwadniania substrat6w, a przy produkcji wina czy piwa 
bezalkoholowego membrany spelniaj'l podstawow'l rolf< separacyjn1J.. 
W hodowli zwierz<tt i w lesnictwie stosuje si<( membrany do dozowa
nia feromon6w odstraszaj11.cych lub wabi!!.cych do specjalnych pulapek 
owady. Bez membran nie moze egzystowac nowoczesna armia, kt6ra 
wykorzystuje polo we stacje uzdatniania wody i sprz((t osobisty zolnie
rzy stosowany do odsalania, sterylizacji i detoksykacji w6d. W ochro
nie srodowiska naturalnego membrany S'l stosowane od dawna do 
oczyszczania sciek6w przemyslowych i komunalnych. Membrany sto
sowane do uzdatniania wody gwarantuj<tjej najwyzsz<tjakosc w wielu 
krajach europejskich. W zastosowaniach przemyslowych membrana
we techniki rozdzialu uczestnicz11. w procesach wyodr<(bniani1J. i oczysz
czania produkt6w oraz zawracania niewykorzystanych surowc6w, co 
umozliwia calkowite wyeliminowanie odpad6w. Dzi((ki tym wszyst
kim walorom technologic i procesy wykorzystuj'lce membrany okre
slane S1j_jako przyjazne cz!owiekowi. 

Upowszechnianie wiedzy na temat nowych mozliwosci zwi<tzanych 
z zastosowaniom proces6w membranowych bylo celem Letniej Szkoly 
w Szklarskiej Por<(bie. W szkole uczestniczylo ponad 80 os6b. Zapro
szeni wykladowcy zagraniczni: prof. Joao Crespo z Lizbony, prof. Gio
vanni Golemme z Calabrii, prof. Francisco Lopez i prof. Carme Guell 
z Tarragony oraz prof. Siegfried Ripperger z Frankfurtu (i Drezna) to 
wybitni, uznani specjalisci w dziedzinie proces6w membranowych. Z 
Politechnik<t Wroclawsk<ti1J.CZ'l ich takze z wieloletnie kontakty kole
zenskie nawi<tzane podczas wsp61pracy naukowej zapocz<ttkowanej 
jeszcze w latach 80. w ramach programu TEMPUS. W szkole letniej 
wykladali r6wniez polscy naukowcy z r6znych osrodk6w akademic-
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kich, zwi<tzani przyjazni<t i wsp6lnic uprawianymi badaniami z dzie
dziny proccs6w membranowych: prof. Michal Bodzek z Politechniki 
Gliwickiej, dr hab. Maria Tomaszewska z Politechniki Szczecinskiej i 
dr Wojciech Kujawski Z Uniwersytetu Tonu1skiego. PolitcchnikQ Wro
clawsk'l reprczentowali : prof. Tomasz Winnicki i nizej podpisany dr 
hab. inz. Andrzej Koltuniewicz. Wszystkie wyklady zostaly wygloszo
ne w j((zyku angielskim. Nic przeszkodzilo to sluchaczom w aktyw
nym uczestniczeniu w dose (moze nawet zbyt) ,g<(sto" upakowanym 
programie. Wyklady trwaly od godziny 9.30 do 18.00 z kr6tk11. przerw'l 
na obiad, co sprawilo, zc spotkanie mialo raczej roboczy, niz integra
cyjno-rozrywkowy charakter. Czasu wolnego bylo - w najlepszym ra
zie- niewiele. Win(( za to bior'l na siebie organizatorzy i cz((sciowo 
sponsorzy. Fundusze byly skromne, a wszyscy uczestnicy, wsr6d nich 
nawet zaproszeni wyktadowcy, musieli solidarnie wnosic oplat(( za 
pobyt. Sluchaczami byli studenci Politechniki Wroclawskiej, Gliwic
kiej, Szczecinskiej, i Uniwcrsytetu Mikolaja Kopernika w Toruniu. 
Swoich reprezentant6w mialy tez inne uczelnie krajowe i zagraniczne 
jak Akademia Medyczna w Krakowie, Politechnika Cz((stochowska, 
Wyzsza Szkola Oficerska we Wrodawiu oraz Politechniki w Porto i w 
Strasburgu oraz Uniwersytet Techniczny w Drcznie. Manuskrypty wy
klad6w zostaly opublikowane w specjalnym numerze czasopisma Envi
ronment Protection Engineering, vol 25 No 1-2/99 dzi((ki uprzejmosci 
jego redaktora naczelnego, pana profesora Tomasza Winnickiego. 

W pi<ttek po powrocie do Wroclawia w godzinach poludniowych 
wykladowcy zostali zaproszcni przcz dyrektora lnstytutu Inzynierii 
Chemicznej PWr prof. Maksymiliana Paj<tka na specjalne posiedzenie 
Rady Instytutu gdzie zapoznali si<( z tematyk<t prac naukowych, ana
st((pnie zwicdzali laboratoria dydaktyczne i badawcze. Po tym spotka
niu wykladowcy Szkoly Letniej zostali zaproszeni przez dyrektora In
stytutu I-13 i pana dziekana na obiad. Po obiedzie niezmordowani go
scie zwiedzali zabytki, przy czym podkreslali specyficzny akademicki 
klimat i charakter Wroclawia, kt6ry odczuwano szczeg6lnie wyrazi
scie dzittki obchodzonym w tym dniu hucznym juwenaliom 

Do realizacji Szkoly Letniej nie doszloby, gdyby nie wielki entu
zjazm i zaangazowanie wszystkich uczestnik6w. Najwyzsze wyrazy 
wdzi((cznosci od organizator6w nale:Z<t sit( panom dziekanom Wydzia
iu Chemicznego prof. Henrykowi G6reckiemu i prof. Pawlowi Kafar
skiemu oraz Rektorowi Politechniki Wroclawskiej prof. Andrzejowi 
Mulakowi i panu prof. Andrzejowi Radoszowi pelnomocnikowi Rek
tora oraz prof. Jerzemu Konarskiemu, prczesowi Polskiego Towarzy
stwa Chemicznego, kt6rzy uznali, ze warto wspomagac inicjatyw(( nie
konwencjonalnego sposobu rozpowszechniania wiedzy, nawet w tak 
trudnych dla nauki polskiej czasach niedobor6w finansowych. 

Wszyscy uczestnicy wyrazili szczer'l wol(( kontynuowania podobnych 
spotkan w przyszlosci, a wykladowcy dokonali nawet szeregu ustalen 
organizacyjnych dotycz<tcych nastt(pnej imprezy. Profesor Ripperger za
powiedzial du:Zy udzial student6w niemieckich w kolejnych Szkoiach 
Letnich i wyrazil wol(( ich zorganizowania w Dreznie. Wszyscy wykla
dowcy zobowi<tzali sit( do przygotowania nast((pnych spotkan. 

Wszystkim osobom zaangazowanym w organizacj(( Szkoiy Letniej 
skiadam serdeczne podzi((kowania za ich wktad. 

Dr hab. ini. Andrzej Koltuniewicz 
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Nauka i przygoda-
czyli Studenckie Koto Naukowe 
WydziaJu G6rniczego 

G6mictwo nalezy do najstarszych gal((zi dzialalnosci czlowieka. 
Umiejt(tnosci wydobywania i przetwarzania surowc6w mineralnych 
wyznaczaj'l etapy rozwoju ludzkosci, poczynaj<~.c od wydobycia 
krzemienia, poprzez pozyskiwanie rud miedzi i cyny - epok(( br'l_
zu, ekspJoataCjt( rud zeJaza j Wt(gJa kamiennego daj'l_cych pods taW(( 
do dynamicznego rozwoju przemyslu w XIX wieku, az po wyko
rzystanie rud uranu. Studia na Wydziale G6miczym Politechniki 
Wroclawskiej ciesz'l sit( niezmiennie duzym zainteresowaniem. In
terdyscyplinamosc wiedzy g6rniczej sprawia, ZC studia te t'l_CZ<\. W 
sobie elementy nauk przyrodniczych i technicznych. Waznym ele
mentem w procesie ksztalcenia jest zapoznanie student6w z his to
ri<~. g6mictwa i przekazanie pit(knych tradycji tego zawodu. 

R6znorodnosc surowc6w mineralnych wyst((puj<~.cych na terenie 
Dolnego Sl<~.ska predestynowala ten obszar do odgrywania waznej 
roli w historii rozwoju techniki eksploatacji g6rniczej. Wydobywa
nie kopalin, szczeg6lnie zlota juz w sredniowieczu przes'l_dzalo 0 

dominuj<~.cej roli regionu w dzielnicowym panstwie polskim oraz o 
rozwoju kulturalnym i gospodarczym miast dolnosl<~.skich. W ra
mach prac Instytutu G6rnictwa rozpoczt(to inwentaryzacjt( pozo
stalosci dawnego g6rnictwa na terenie Dolnego Sl<~.ska. Duze zain
teresowanie towarzysz<~.ce prowadzonym badaniom zaowocowalo 
powstaniem ,Studenckiego Kola Naukowego Wydzialu G6rnicze
go Politechniki Wroclawskiej", skupiaj<~.cego student6w kilku wy
dzial6w zainteresowanych problematyk'l. historii i przyszlosci g6r
nictwa. 

Dzialalnosc Kola Naukowego rozpoczt(to zorganizowaniem 
,Pierwszego Rajdu G6rniczego Szlakiem Wydobycia Kruszc6w na 
Dolnym Sl'l_sku od XIV wiecznej Miedzianki do XX wiecznej ko
palni uranu", w dniach 15-16 kwietnia 1999r. Trasa rajdu wiodla 
przez malownicze tereny Rudawskiego Parku Krajobrazowego. Z 
dworca PKP w Ciechanowicach, dawnego osrodka wydobycia i 
metalurgii rud miedzi i olowiu uczestnicy rajdu ruszyli przelomem 
Bobru w kierunku Miedzianki. Na odcinku Ciechanowice- Jano
wice Wielkie przedzieraj<~.ca sit( mit(dzy g6rami rzeka oddziela Ru
dawy Janowickie od G6r Olowianych. W t(druj<~.c wzdluz koryta rzeki 
mijalismy, widoczne na obu brzegach wyloty sztolni nieczynnych 
kopalni i towarzysz<~.ce im baldy wydobytej skaly. Smialkowie od
wazyli sit( zanurzyc w mrok kilkusetletnich wyrobisk kopalni 
,Frohliche Anblick". W Miedziance, wzmiankowanej juz w 13 I I 
roku jako miejsce lokalizacji , cuprifodina in montibus" (kopalni 
miedzi w g6rach) slady sredniowiecznych wyrobisk wsp6listniej'l 
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z pozostalosciami prowadzonej tu w latach 1948 - 1951 eksploata
cji rud uranu. Niemal'l_ atrakcjt( stanowily wykonywane wlasnort(CZ
nie przez uczestnik6w wycieczki pomiary promieniotw6rczosci na
turalnej zapadlisk szyb6w i licznych hald. Z Miedzianki, w sniez
nej zamieci, ruszylismy wzdluz Hutniczego Grzbietu w stron(( Czar
nowa, kolejnego na trasie rajdu osrodka dawnego g6rnictwa, gdzie 
eksploatacj(( z!6z polimctalicznych (gl6wnie arsenu) zakonczono 
w I 925 roku. Tam tez, w schronisku ,Czartak", przy ognisku roz
nieconym mimo nadal padaj<tcego sniegu, zajadano kielbaski za
krapiane piwem ufundowanym przez Stowarzyszenie Absolwen
t6w Wydzialu G6rniczego, dowiezionym osobiscie przez Pani<t 
Dziekan prof. Monik(( Hardyg6r((. Echo g6rniczych piesni do p6z
nej nocy nioslo sit( nad g6rami, raduj<tc duchy starych gwark6w, 
strzeg<tce skarb6w Rudaw Janowickich. Nast((pnego, slonecznego 
juz dnia wyruszylismy do Kowar Starym Traktem Kamiennog6r
skim na spotkanie z histori<t eksploatacji rud zelaza prowadzonej 
tam od XV wieku, zakonczonej w 1963 roku wydobyciem rud ura
nu. W Kowarach zwiedzilismy wyrobiska ,G6rnej Sztolni", z uwa
g<t obserwuj<tC wskazania licznika promieniowania jonizuj<tcego. 
Mimo niesprzyjaj<tcej aury w rajdzie wzi((lo udzial okolo 50 os6b. 
W ci<tgu dw6ch dni uczestnicy wycieczki zapoznali sit( z kilkuset
letni'l. histori<t rozwoju regionu, kt6rego rozkwit zwi<tzany byl bez
posrednio z prowadzonymi tu robotami g6rniczymi. Studenci Wy
dzialu G6rniczego mieli okazjt( por6wnania dawnych i wsp6lcze
snych metod prowadzenia eksploatacji g6rniczej, zas wszyscy 
uczestnicy rajdu mogli przekonac sit( o skali i znaczeniu g6rnictwa 
w rozwoju Dolnego Sl<tska. Chociaz swietnosc dawnych osrodk6w 
g6rniczych jak Miedzianka czy Ciechanowice przemin~tla bezpow
rotnie, wsp6lczesnie wydobycie rud miedzi jest nadal zr6dtem roz
woju niekt6rych dolnosl<tskich miast jak Lcgnica, Lubin, Glog6w 
czy Polkowice. 
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W ramach za
sadniczej dzialal
nosci Studenckie
go Kola Nauko
wego Wydzialu 
Gorniczego na
wiqzana zostala 
m.in. wspolpraca 
z Muzeum Kopal
ni Zlota i Arsenu 
w Zlotym Stoku, 
gdzie udokumen
towane poczqtki 
robot gorniczych 
si((gajq Xlll w., a 
wydobycie rud 
trwalo z malymi 
przerwami do 
1962 r. Do konca 
XVII w. jedynym 
eel em robot gorni
czo-hutniczych 
bylo zloto, nato-
miast od poczqtku 

XVIIl w. ai do czasu ich wstrzymania w 1962 r. byla nim produk
cja arszeniku, a odzysk zlota stal si(( dzialalnosciq ubocznq. Zloty 
Stok posiadal duie znaczenie jako osrodek postwu gorniczego, w 
roku 1769 byl siedzibq Wyiszego Urz((du Gorniczego dla calego 
Slqska. W niektorych okresach eksploatacji osiqgano wielkosc pro
dukcji znaczqcq w skali europejskiej. 

Wiedza zdobywana przez studentow Wydzialu Gorniczego w trak
cie zaj((c dydaktycznych w polqczeniu z pasjq eksploracji dawnych 
wyrobisk pozwala na wlasciwe inwentaryzowanie i dokumentowa
nie zabytkow gornictwa. Pierwszym etapem prac Kola w Zlotym 
Stoku Sq badania prowadzone m.in. w doskonale zachowanej sztolni 
odwadniajqcej ,Emanuel" pochodzqcej z 1506 r. Sztolnia ta od
wadniala wyrobiska gornicze na Gorze Haniak - najstarszej eks
ploatowanej cz((sci zloia. Zachowane na ociosach sztolni slady r((cz
nego urabiania skal, kr((ty przebieg wyrobiska swiadczqcy 0 pro
blemach z miemictwem i trudnosciami urabiania, roinorodnosc sto
sowanej obudowy oraz inne slady stosowanej tu techniki gorniczej 
stanowiq cenne :Zrodlo informacji o historycznych metodach eks
ploatacji podziemnej. 

Studenckie Kolo Naukowe Wydzialu Gorniczego lqczy ludzi za
interesowanych nie tylko historiq, lecz row
niei wspolczesnosciq i przyszlosciq gornic
twa w Polsce i w Swiecie. Rozwijac moina 
zarowno zainteresowania przyrodnicze -
m.in . poszukiwanie mineralow, kartowanie 
geologiczne, badania promieniotworczosci 
naturalnej, jak techniczne czy historyczne. 

W sklad zarzqdu wylonionego sposrod 
czlonkow Kola wchodzq studenci Wydzia
lu Gorniczego: prezes Piotr Rakowski, se
kretarz Mariusz Ciechacki, skarbnik Andrzej 
Malik. Opiek(( naukowq nad dzialalnosciq 
Kola sprawujq mlodzi pracownicy lnstytu
tu Gornictwa, mgr ini. Elibieta Liber-Ma
dziarz, dr ini. Maciej Madziarz, dr Tadeusz 
Przylibski, mgr Pawel Zagoidion. Honoro
wy patronat sprawuje Pani Dziekan prof. 
Monika Hardygora. 

Wszystkich zainteresowanych dzialalno
sciq Studenckiego Kola Naukowego Wy-
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dzialu Gorniczego zapraszamy do wspolpracy. Kolejny Rajd Gor
niczy dla wszystkich lubiqcych przygod(( i gorskie W((drowki wyru
szy rejon Gor Zlotych jesieniq tego roku. 

Elibieta i Maciej Madziarz 
Instytut G6rnictwa 

Macie co chcecie, czyli o ... 
VII Rajdzie na PPT -cie! 

Takoi i w tym roku dane nam bylo, ku radosci iakow i Jego Wy
sokosci Dziekana, sp((dzic dni kilka za gorq, za rzekq. 

Rzecz si(( dziala w Teplicach nad Metuji (Czechy), od 14 dol6 
maja A.D. MCMXCIX . 

Byt wieczor ... ale dojechalismy na miejsce autokarem firmy 
,mhmhmmhmm". 

Po zaiartych bojach o pokoje rozlokowalismy si(( i jui pierwszej 
nocy zacz((lismy raj d ... (po dyskotekach). Nast((pny dzien przywi
tal nas deszczykiem, lecz mimo to ruszylismy na wspaniale, skali
ste, kr((te szlaki Adrspasskeho Skalneho Mesta. 

Przepi((kne widoki chowajqcych si((, to znow ukazujqcych si(( 
szczytow sprawialy, ie czulismy si(( wspaniale, a ziolowa ,Behero
vka" dopelniala idylli. 

Dodatkowq atrakcjq, w ktorej wzi((li udzial najwytrwalsi z nas, 
byl rejs barkq po jeziorku. Po powrocie do pensjonatu czekala na 
nas jeszcze jedna atrakcja, ktorq byla beczka z pobliskiego browa
ru. 

Wspaniale czeskie piwo ,bezalkoholowe" umilalo czas przy opie
kaniu kielbas nad ogniskiem. Choralne spiewy, wesole harce i sko
ki nad ogniem trwaly ai do pierwszego (czeskiego) kura. 

Ostatni dzien rajdowy sp((dzilismy na poszukiwaniu Minotaura 
w pobliskim labiryncie (wysokosc 700 m. n.p.m.) zwanym przez 
tubylcow ,Hornym labyrintem". 

Kontakt z Czechami zakmiczylismy w restauracji w Nachodzie. 
Przekazujemy te wraienia, by Panstwo wiedzieli, jak milo i ra-

dosnie sp((dzajq czas iacy na PPT -cie. 
Serdeczne podzi((kowania: 
• Organizatorom za super rajd; 
• Dziekanowi prof. R.Grzqslewiczowi za patronat; 
• Dr W.Salejdzie za pomoc okazanq organizatorom; 
• Wszystkim uczestnikom za milq atmosfer((. 
Pelni nadziei oczekujcmy nastwnego rajdu Uui w pazdzierni

ku!). 
ci, kt6rzy byli. 
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Z ZYCIA KOlA PZITB 
W dniu 15 marca 1999 odbylo siC( zabranic sprawozdawczo- wy

borcze w ko1e Po1skiego Zwi<tzku lni:ynier6w i Tcchnik6w Budow
niclwa (PZ1TB) dzialajl\_cym przy Po1itcchnicc Wroclawskicj . 

W sklad wladz wesz1i : 
Przewodniczll_cy Kola : Kol. Zygmunt Malkowski, 1-2 
Czlonkowie Zarzll_du Kola : 
Kol. Piotr Berkowski, 1-2 (wiccprzewodniczlj_cy) 
Kol. Roman Szmigic1ski, 1-14 (wiceprzewodniczlj_cy) 
Kol. Jcrzy Szolomicki, 1-2 (sekrctarz) 
Kol. Stanislaw Kowa1iszyn, 1-2 (skarbnik) 
Kol. J6zef Adamowski, 1-2 
Kol. Barbara Korzonck 
Kol. Marek Koz6w 
Kol. Dominik Logon, 1-2 
Kol. Monika Podw6rna, 1-14 
Kol. Wojcicch Pula, 1-10 
Przewodniczll_cy Komisji Rewizyjncj : Kol. Jerzy Hola, 1-2 
Czlonkowie Komisji Rewizyjnej : Kol. Andrzcj Maczko, 1-2, Kol. 

Czeslaw Rybak, 1-10. 
Wybory S<t okazj'l_ do przypomnienia historii kola, a taki:c podsta

wowych cc16w i zadan stowarzyszenia. Kolo PZITB jest naj1icz
niejszym sposr6d stowarzyszen naukowo-Lcchnicznych dzialajll_cych 
na Politechnice Wroclawskiej. 

Zwi<tzki PZITB z Po1itechnik<t Wrodawskll_ datuj<tSi(( od momentu 
powstania we Wroclawiu oddzialu w czerwcu 1948 r. Picrwszy za
rzll_d Oddzialu Wroclawskiego PZITB utworzony zostal gl6wnie z 
6wczesncj kadry profesorskicj Po1itechniki Wroclawskiej. Byly w 
Lym gronie tak znane osoby jak profesorowie Tadeusz Bronicwski, 
Stanislaw Mie1nicki czy Tadeusz Gabryszcwski. 

Kolo PZITB przy Po1itechnicc Wroclawskiej zawill_zalo si(( jed
oak dopicro 1 marca 1962 r. - poczll_tkowo jako Kolo PZITB przy 
Wydzia1c Budownictwa L<tdowego Po1itcchniki Wroclawskicj, a od 
1966 r. - kolo PZITB przy Po1itechnice Wroclawskiej. Picrwszym 
przewodniczll_cym zostal prof. J((drzej Kuczynski . Obecnie Kolo 
zrzcsza przcdc wszystkim pracownik6w lnstytut6w: Budownictwa, 
Geotechniki i Ini:ynierii L<tdowej . 

Krajowy ruch stowarzyszcniowy ini:ynier6w i technik6w budow-
1anych od swoich narodzin skupial pracownik6w uczc1ni . Wynika 
to z potrzeby transmisji wicdzy tcoretycznej w sfer(( praktyki. Na
st((puje tu wymiana wiedzy, doswiadczen, upowszechnianie i prak
tyczna wcrylikacja wynik6w. 

Kolo od pocz<ttku istnienia mialo wsr6d swoich zadan rozw6j 
mys1i techniczncj i popu1aryzacjC( dzialal'l stowarzyszcnia w srodo
wisku akademickim. Organizowano (od 1970 r.) konkursy na naj-
1epSZ<t prac(( dyp1omow<t czy Dni Budownictwa na Wydzia1e Bu
downictwa L<tdowcgo i Wodncgo. PiC(kn<t tradycj<t staly siC( spotka
nia jubi1euszowe oraz honoruj<tce w szczeg61ny spos6b dokonania 
i zaslugi naszych senior6w. Powszechnie znany jest wklad czlon
k6w Kola w organizowanie konferencji i seminari6w naukowych. 
Szczeg61nie popu1arne S<t ,konferencje krynickie" dotycz<tce na
ukowo-badawczych prob1em6w budownictwa, a organizowane co
rocznie przez Komitet Nauki BZITB i Komitet Ini:ynierii L<tdowej 
i Wodnej PAN we wsp61pracy z poszczeg61nymi ucze1niami. 

Pracownicy naukowi Po1itechniki Wroclawskiej S<t gl6wnymi 
animatorami i:ycia stowarzyszeniowego w Oddzia1e Wroclawskim 
PZITB. 

Podstawowym ce1em stowarzyszenia jest reprczentacja i obrona 
praw jego czlonk6w jako tw6rc6w rozwi<tzan ini:ynierskich z za
kresu budownictwa: dbalosc o wlasciwy poziom zawodowy i etycz
ny, godnosc osobist<t i so1idarnosc zawodow<t czlonk6w oraz pod
noszenie ich kwa1ilikacji zawodowych. Slui:<t temu: 

o organizowanie rzeczoznawstwa budow1anego, 
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o wsp6ldzialanic w nadawaniu w okrc51onym przez prawo bu
dow1ane zakrcsic uprawnien budow1anych, 

o wsp61dzialanic w ksztaltowaniu prawidlowej informacji oraz 
rzctc1nej opinii i occny na lcmaty zwi<tzanc z budownictwem, 

o rozlaczanie opicki nad scniorami i mlodll_ kadr1J. PZITB. 
Cz1onkowic stowarzyszcnia zobowi1j_zani 51\. do przestrzegania 

postanowicn statulu, regu1amin6w, uchwal wladz i organ6w zwi<~.zku 
oraz zasad ctyki i post((powania zgodnie z normami wsp61i:ycia 
spoleczncgo w Rzcczypospo1 i tcj. 

W mys1 Ustmvy o stowar:::yszeniach i slatutu PZ1TB stowarzy
szcnie opiera SW'l. dziala1nos6 gl6wnic na pracy spolccznej czlon
k6w, a do prowadzcnia swoich spraw moi:e zalrudnic pracowni
k6w ctatowych. Jcdnaki:e autcntycznych dzialaczy spolecznych w 
stowarzyszeniu jest coraz mnicj . Prob1emcm stowarzyszenia jest 
nicwiclki proccnt prawdziwic zaangai:owanych dzialaczy. Choc z 
punktu widzcnia stalutu organizacji i szcrszych rcgu1acji ustawo
wych dopuszcza1nc jest bicrne czlonkostwo PZITB, znaczenic sto
warzyszcnia i kola wynika z zaangai:owania os6b aktywnych. Wla
dzc slowarzyszcnia powinny cz((scicj - zgodnic z ustaw'l. - si((gac 
do opinii czlonk6w. 

Funduszc PZITB S'l. wsp61nq wlasnosci'l. wszystkich czlonk6w i 
pochodz'l. gl6wnic: 

- ze skladck czlonkowskich, 
- z wplyw6w z dziala1nosci statutowej, 
- z dochod6w z nicruchomosci i ruchomosci. 
Gospodarowanic tymi funduszami , kt6rc powinny przedc wszyst

kim slui:yc rca1izacji cc16w stowarzyszenia, pod1cga spolccznej 
kontro1i. 

Warto przypomnicc wypowicdz prof. Wladyslawa Kuczynskiego 
o zasadach spolcczncgo dzialania : ,Obok zadan profesjona1nych 
do czolowcj pozycji wzrasta troska o Dobre Obyczaje. To zagad
nicnie midci siC( w katcgoriach ctyki, a wiC(c wynika z potrzeb oso
bistcgo sumicnia". Skr6l zasad clyki ini:ynierskicj moi:na ujqc na
st<(pujqco : 

o uzywanic swojcj wiedzy i zdo1nosci do pomnai:ania dobra czlo
wicka, 

o uczciwc i bczstronnc post((powanie oraz wicrna slui:ba spole-
czcJ1stwu, 

o wzrost kompctencji i prcstii:u zawodu, 
o zdobywanie szacunku. 
Tak skr6lowo ujC(lC rcguly clyki ini:yniera prowadzq konsekwent

nie do trwalcgo pie1C(gnowania dobrych obyczaj6w w i:yciu i w co
dzicnncj pracy zawodowcj, kt6rcj haslcm przcwodnim powinno bye: 
,robic to co siC( m6wi - m6wic to co siC( mys1i". 

lnformacjr{ przygotowaly 
dr ini. Zojia Zwierzchowska 

oraz mgr ini. Monika Podwoma. 

Kolo nr 1 PZITB 
przy Politechnice Wroclawskiej 
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Posiedzenie KRASP 
W przeddzien spotkania rektor6w z Papiei:em, 6 czerwca, od

bylo sit( w Warszawie posiedzenie Konferencji Rektor6w Akade
mickich Szk61 Polskich. Byto tow pewnym sensie nawiqzanie do 
tradycji, gdyi: ta reprezentacja spolecznosci akademickiej zostala 
powolana do i:ycia w akademickim kosciele sw. Anny w Krako
wie tui: przed spotkaniem z Janem Pawlem II w dniu 7 czerwca 
1997 roku. (Owczesne kl6tnie i spory o charakter KRASPu zosta
ly wtedy zai:egnane, m.in. dzi<(ki prof. Miroslawowi Handkemu, 
kt6ry wtedy by! rektorem AGH.) 

Tym razem spotkano sit( w zwiqzku z zakonczeniem kadencji i 
wyborami nowych wladz Konferencji . Miejscem obrad byla aula 
Politechniki Warszawskiej. 

Goscmi obrad byli prof. A.Pelczar (RGSzW), prof. M.Mossa
kowski (PAN), prof. K.Pawlowski (Konf. Rektor6w Szk61 Nie
panstwowych), prof. W.Siwinski (UW, przewodniczqcy KRUP), 
a taki:e wicepremier prof. L.Balcerowicz. 

W pierwszej CZ<(SCi spotkania odbyla sit( dyskusja na temat przy
gotowywanego Prawa o szkolnictwie wyiszym. Minister zapre
zentowat zaloi:enia ministerialnej koncepcji. W dyskusji odnie
siono sit( tei: do dw6ch innych projekt6w uznajqc je za znacznie 
gorsze. Mimo krytycznych wobec ustawy glos6w, gl6wnie ze sro
dowisk PAN (ustawa odbiera plac6wkom Akademii Nauk prawo 
do habilitowania), uczelni resortowych (np. akademie medyczne 
bojq sit( utraty wplywu na politykt( MZiOS) i wieloetatowc6w 
(wiadomo), uznano, i:e jedynq moi:liwq drogq jest prowadzenie 
dalszych prac nad udoskonaleniem tego wlasnie projektu. Prof. 
Handke odni6sl sit( pozytywnie do tej propozycji. 

Zaapelowano o przyspieszenie prac nad ostatecznq tresciq usta
wy. Majq one przebiegac dwutorowo: poprzez przygotowanie ofi
cjalnych stanowisk uczelni (np. senat6w) oraz poszczeg6lnych 
konferencji rektor6w, kt6re bl'(dq analizowac uwagi dotyczqce usta
wy. 

Koniecznosc sprawnego dzialania wynika z grozby, i:e wejdq w 
i:ycie zapisy konstytucyjne, kt6re uniemoi:liwiq pobieranie oplat 
za studia zaoczne, co z kolei doprowadziloby wiele uczelni do 
krachu finansowego. Nowa ustawa MEN przewiduje zamiast tego 
oplaty za akredytacj<( i weryfikacjt( wiedzy. 

• Ponadto min. Handke ustosunkowal sit( jeszcze raz do ,spra
wy Anusza": nie bylo jego intencjq chronienie konkretnej osoby, 
natomiast prawn icy MEN byli zdania, i:e decyzja uczelni odbiera
jqcej dyplom byla przedwczesna. Najlepszym wyjasnieniem in
tencji ministra jest proponowany w projekcie nowej ustawy za
pis, kt6ry daje jui: uczelniom wi<(ksze prawa w tym zakresie. 

• Przewodniczqcy prof. Aleksander Koj zdal sprawt( z dzialal
nosci KRASPu w mijajqcej kadencji. Przyjt(to jednoglosnie spra
wozdanie, podobnie jak zmieniony regulamin KRASPu. Zrewi
dowano bowiem art. I, co pozwala poszerzyc list(( uczelni upraw
nionych do uczestnictwa w konferencji: obecnie mogq tu nalei:ec 
szkoly wyi:sze nie majqce uprawnien do habilitowania, ale co naj
mniej muszq miec prawo do doktoryzowania na I kierunku i 2 
kierunki studi6w. 

• W wyborach na nowq kadencjt(jedynym kandydatem na prze
wodniczqcego byl prof. Jerzy Woznicki (rektor PW, dotychczaso
wy zast<(pca przewodniczqcego KRASPu), kt6ry otrzymal 75 z 
77 glos6w Jego zastt(pcami zostali prof.r Franciszek Ziejka (rek
tor-elekt UJ), kt6ry dostal r6wniei: 75 glos6w i prof. Stefan Jurga 
z Uniwersytetu Adama Mickiewicza w Poznaniu (64 glosy). 

Uczestnicy Konferencji po noclegu w Warszawie wyjechali au-
tokarami do Torunia na spotkanie z Janem Pawlem II. D 
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Rektorzy szk6l akademickich apelujq do Rzqdu i Parlamentu 
Rzeczypospolitej o zmiany systemujinansowania szkolnictwa wy
iszego; oczekujq zwi~kszenia naklad6w budietowych, stworze
nia wlasciwych prawnych warunk6w dzialalnosci uczelni i moi
liwosci latwiejszego uzyskiwania srodk6w ze ir6de/ pozabudie
towych 

Uchwafa 
Konferencji Rektor6w 

Akademickich Szk6t Polskich 
z dnia 6 czerwca 1999 r. 

W ciqgu ostatnich dziewit(ciu !at polskie panstwowe szkoly 
wyi:sze przeszly proces gruntownej transformacji dostosowujqc 
si<;. do wymog6w gospodarki rynkowej: prawie trzykrotnie wzro
sla liczba ksztalconych student6w przy praktycznie niezmienio
nym poziomie zatrudnienia nauczycieli akademickich, poszerzo
na zostala oferta edukacyjna, nastqpila zmiana systemu wewn<(trz
nego zarzqdzania uczelniami polqczona z daleko idqcq decen
tralizacjq finansowq, rozwin((ly siC( nowe kierunki badan. Wszyst
ko to nastqpilo bez specjalnych rzqdowych program6w pomo
cowych, a nawet w warunkach utrzymujqcego sit( na uczelniach 
znaczqcego deficytu naklad6w finansowych panstwa przezna
czonych na szkolnictwo wyi:sze . Ocenia si<;., i:e srodki na inwe
stycje i remonty nie pokrywajq nawet 10% potrzeb, a niskie pla
ce prowadzq do odplywu wartosciowej kadry i zmuszajq nauczy
cieli akademickich do szukania dodatkowych zr6del dochodu z 
uszczerbkiem dla badan naukowych i dzialalnosci dydaktycz
nej. Chroniczne niedofinansowanie uczelni uniemoi:liwia utrzy
manie na odpowiednim poziomie zaplecza laboratoryjnego i tech
nicznego oraz zagrai:a obnii:aniem jakosci ksztalcenia i utrudnia 
dostt(p do studi6w wbrew rosnqcym potrzcbom edukacyjnym 
polskiej mlodziei:y. Naklady panstwa na szkoly wyi:sze w Pol
sce w przcliczeniu na jcdnego studenta nalei:q do najnii:szych w 
Europie, cow dluzszej perspektywie musi sit( odbic negatywnie 
na rozwoju cywilizacyjnym kraju. 

W poczuciu odpowicdzialnosci za poziom wyksztalcenia pol
skiego spolcczenstwa rektorzy szk61 akademickich apelujq do 
Rzqdu i Parlamentu Rzeczypospolitej o podj((cie pilnych dzia
lan, kt6re usunq tc zagrozenia. Oczekujemy zmiany systemu fi
nansowania szkolnictwa wyi:szego oraz zwi<(kszenia naklad6w 
budi:etowych w proporcji do rosnqcych zadan uczelni, ale jed
noczesnie stworzenia wlasciwych prawnych warunk6w dzialal
nosci uczelni i moi:liwoSci latwiejszego uzyskiwania srodk6w 
ze zr6del pozabud:letowych. Apelujemy o przyspieszenie prac 
nad Ustawq o szko/ach wyiszych ze szczeg61nym uwzglt(dnie
niem uregulowania prawnego ,odplatnosci za niekt6re uslugi 
edukacyjne" zgodnie z nowq Konstytucjq RP. Sprawa ta nie tyl
ko budzi niepok6j srodowiska akademickiego wobec zblii:ajq
cego sit( w pazdzierniku br. terminu dostosowania przepis6w 
wykonawczych do postanowien Konstytucji , ale takze rna istot
ne znaczenie ekonomiczne dla publicznych szk61 wyi:szych, ak
tualnie osiqgajqcych od I 0 do 50% swych przychod6w z oplat 
za studia. Liczymy na to, i:e nowa ustawa zapewni autonornit( i 
wysoki poziom ksztalcenia oraz poszerzy ramy funkcjonowania 
uczelni publicznych przynoszqc gwarancje rozwoju edukacji na 
poziomie akademickim stosownie do aspiracji Polski wsr6d na
rod6w Europy. 0 
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TEMPUS-ACT 
Fin a I Meeting 

W dniach 2-6 czerwca odbylo sit( spotkanie realizator6w kon
cz~:tcego sit( projektu ACT MJEP-11503 programu TEMPUS. Pod
sumowano w ten spos6b 8 !at wsp6lpracy z akademickimi osrod
kami Europy. W 1991 roku, kiedy podjf(to t(( inicjatyw((, drzwi do 
Unii Europejskiej dopiero sit( uchylaly. Koordynatorem pierwszego 
projektu (TEMPUS-INPUT) ze strony PWr byl prof. Ludwik Ko
morowski (obecnie prorektor-elekt), kt6rego wspierali pelnomoc
nicy na poszczeg6lnych wydzialach. 

Rolf( gospodarza spotkania pelnil kieruj~:tcy realizacj~:t projektu 
ACT prof. Andrzej Radosz. 

Podkreslil on, ze zamkni((cie TEMPUSa oznacza przejscie na 
bardziej partnerski etap wsp6lpracy: od roku Politechnika Wro
clawska uczestniczy w SOKRATESie - programie przeznaczo
nym dla czlonk6w Unii Europejskiej i kraj6w stowarzyszonych. 
Symbolem tych przemian jest nie tylko rosn~:tcy wiek uczestni
k6w spotkan. Ponadto, jak zartowal prof. Radosz, grono pracow
nik6w zaangazowanych w wymian(( mi((dzynarodow~:t doznalo licz
nych awans6w: niekt6rzy zostali dziekanami, inni - prorektora
mi, zas on sam ... dostal pok6j na wyzszym pi((trze budynku. A 
jestjeszcze par(( pi((ter do zdobycia! Bye moze mial na mysli obie
cuj~:tcy program Leonardo, w ramach kt6rego mozliwa b((dzie 
wymiana uczestnik6w praktyk zawodowych. Juz teraz mozna sit( 
o nie ubiegac!! 

Obecny na spotkaniu JM Rektor podkreslil rolf( kontakt6w mi((
dzynarodowych i odwolal sit( do postaci Mikolaja Kopemika, kt6ry 
niczym wzorcowy student programu mif(dzynarodowego wyjechal 
niegdys z Uniwersytetu Jagiellonskiego by ksztalcic sit( w Padwie 
i Bolonii. 

Ze strony przedstawiciela Harsens Polytechnic (Dania) padly 
slowa uznania dla polskich realizator6w programu, uslyszelismy 
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tez wysok~:t ocen(( student6w wyjezdzaj~:tcych z PWr do kraj6w 
europejskich- osi<tgn((li oni nie tylko dobre wyniki w nauce, oka
zali sit( tez mili i uprzejmi. Nie byla to wypowiedz odosobniona
r6wniez reprezentanci innych uczelni przychylali sit( do tego po
gl~:tdu. 

System ksztalcenia na Politechnice Wroclawskiej ceni sobie dr 
Graham Harrison (Staffordshire University), kt6ry juz od dw6ch 
!at przysyla tu student6w. Przyznaje, ze oferowany poziom ksztal
cenia jest bardzo dobry przy relatywnie niskich kosztach. 

Prof. Ludwik Komorowski wyrazil radosc ze spotkania z gro
nem os6b, kt6re osi<tgn((ly spektakularny zbiorowy sukces. Pod
kreslil potrzeb(( kontynuowania kontakt6w, chocby w plaszczyz
nie przyjacielskiej. 

Dr Andrzej Moczko (Wydz. BLiW) zaprosil wszystkich obec
nych, by wzi((li udzial w uroczystym wkopaniu upami((tniaj~:tcego 
program TEMPUS drzewka na dziedzincu wewn((trznym Gma
chu Gl6wnego. (Zdj((cie na okladce pokazuje prof. Komorowskie
go przy pracy.) 

Dalsza CZ((SC spotkania odbyla sit( w Karpaczu. Pi((kna pogoda, 
mozliwosc korzystania z atrakcji turystycznych i doswiadczenie 
wsp6lpracy uczestnik6w spotkania byly i tym razem gwarancj~:t 
sukcesu. 

Z zainteresowaniem wysluchano szeregu wystqpien. Pierwsze z 
nich, wygloszone przez prof. Andrzeja Radosza, bylo prezentacja 
rozwoju wsp61pracy i realizacji projektu ACT. 

Liczne referaty oparto na wlasnych doswiadczeniach ze wsp61-
pracy. Dr Roman Pietron om6wil rozwijany na PWr system punk
tow kredytowych. Dr Ludwik Kuzniarz zaprezentowal sw6j pro
jekt przenoszenia doswiadczen do SOKRATESa (dotychczasowy 
dorobek zaowocowal projektem zgloszonym do 5. Programu Ra-
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mowego). Dr Krystyna Szczesniak przedstawita efekty dzialalno
sci pracownik6w Wydzialu Budownictwa w prowadzeniu projek
t6w francuskich student6w. Wyrazila przy tym poghtd, i:e wcho
dz<tCY program SOKRATES bl(dzie umoi:liwial organizowanie prak
tyk studenckich i prac dyplomowych, a wil(c zaj((c, kt6re maj<t bar
dziej indywidualny charakter. Prof. Teresa Orlowska-Kowalska 
m6wila o projekcie realizowanym na Wydziale Elektrycznym, a 
zakoilczonym wdroi:eniem dwustopniowego systemu studi6w. 

Pani Jadwiga Dobrowolska-Dyrcz (Dzial Wsp61pracy Mil(dzy
narodowej PWr) przedstawila wdroi:enie programu SOKRATES. 

Zastanawiano sit( tei: nad og6lnymi mechanizmami funkcjono
wania program6w mil(dzynarodowych. 

Prof. Jerzy Swi<ttek zaprezentowal spojrzenie dziekana wydzia
lu, kt6ry stara sit( swoim studentom ulatwic korzystanie z moi:li
wosci wymiany mil(dzynarodowej, zas prof. Ludwik Komorow
ski podkreslal, i:e nalei:y szukac formuly wsp6lpracy podtrzymu
j<tcej dawne kontakty, poniewai: partnerskie programy nie premiuj<t 
wielostronnej wymiany. Podobne problemy dostrzegl przedstawi
ciel Uniwersytetu w Bristolu: pewne niedogodnosci w finanso
waniu mog<t wplywac niekorzystnie na istniej<tC<t wsp6lpracl(. 

Kilka referat6w dotyczylo szans, jakie do dydaktyki wprowa
dzaj<t nowe techniki. Np. pan Jusri De Vries z Uniwersytetu w 
Helsinkach przedstawial sw6j projekt pilotai:owy dotycz<tcy tech
nik slui:<tcych ksztalceniu na odleglosc (distance learning), zas 
pan Peter Van Everbroeck (Karel dr Grote Hogeschool z Belgii) 
prezentowal etapy rozwoju metod wizualizacji tablic, map itp. -
ai: do elektronicznych technik tworzenia i modyfikacji obrazu. 

Wszyscy uczestnicy spotkania szczeg6lnie wysoko ocenili se
sj(( studenck<t. Bardzo r6i:norodne co do charakteru i prezento
wanych tresci wyst<tPienia mlodych ludzi swiadczyly, i:e dla tego 
pokolenia kontakty w skali Europy S<t oczywistym elementem ka
riery zawodowej. Co r6wnie wai:ne, studenci umieli dobrze wy
korzystac dan<t im szansl( zar6wno ksztalc<tc sit( zawodowo, jak 
poznaj<tc miejscow<t kulturl( i nawi<tzuj<tc nieformalne kontakty. 

0 swoich doswiadczeniach w Finlandii (University ofOulu) m6-
wila studentka architektury PWr Monika Gasperowicz, a Jacek 
Kowalczyk- student Wydz. Budownictwa o pobycie w Danii (Har
sens Polytechnic). Wrai:enia z naszej uczelni prezentowali Stepha
ne Schneider (EUDIL, Francja), kt6ry na tie szerszych wrai:eil z 
Polski omawial projekty trzech Francuz6w robi<tcych prace na 
Wydziale Budownictwa oraz Christian Vogt (BTU Cottbus), kt6-
ry poza praq z ini:ynierii srodowiska (nadzorowan<t przez dr J.Ku
ropkl() gll(boko przei:yl zetknil(cie z duszpasterstwem akademic
kim dominikan6w. 

Ta r6i:norodnosc osobowosci studenckich bylaw pewnym stop
niu egzemplifikacj<t problemu poruszonego przez pana Johna 
McGuire'a (Glasgow Caledonian University), kt6ry w referacie 
,The inter-personal meets the cross-cultural" podkreslil potrzebl( 
wyjscia poza stereotypowe kontakty pomil(dzy dydaktykiem i stu
dentem. Pierwszy kontakt z osob<t o odmiennej tradycji kulturo
wej moi:e utrudnic zdolnosc rozpoznania jej indywidualnych wa
lor6w intelektualnych. Postulowal zatem, by inwestowac w kadrl( 
nauczycieli akademickich, kt6rych doswiadczenie we wsp6lpra
cy przy wymianie mil(dzynarodowej decyduje o osi<tganych wyni
kach. 

Nie jestesmy w stanie przedstawic wszystkich prezentacji tego 
bogatego w wydarzenia spotkania. Nie da sit( tei: strescic W<ttk6w 
kuluarowej dyskusji. Do bardzo milych wniosk6w z kontakt6w 
nalei:y zaliczyc bardzo wysok<t ocenl( zespolu, kt6ry realizowal 
program TEMPUS na PWr. Potwierdzeniem tego faktu jest arty
kul opracowany przez holenderskiego dziennikarza w pismie Eu
ropean Training Foundation, tj. gt6wnej agendy europejskiej za
rz<tdzaj<tcej TEMPUSem (znajduj<tcej sit( w Turynie) oraz najwyi:-
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sze notowania. Radosc budzi tei: fakt, i:e liczba 600 student6w, 
kt6rzy skorzystali z TEMPUSa, to jui: ,ilosc, kt6ra przeszla w 
jakosc". 

Takie optymistyczne fakty nie mog<t przyslaniac nam proble
m6w, jakie rna kadra uczelni europejskich. Niekt6re z nich S<t za
mykane z braku student6w, a zaslui:ona kadra przechodzi na przy
spieszon<t emerytur((, lub .. . ubiega sit( o stanowisko visiting pro
fessor na uczelniach kraj6w wschodnioeuropejskich. 

Uczelnie polskie mog<t natomiast wkr6tce napotkac na dodat
kowy problem - bilansowanie wymiany: jesli nie znajd<t sit( na 
Zachodzie kandydaci na wyjazd do Polski, b((dzie nam trudno 
wyslac za granic(( wlasnych student6w. (Pierwsze trudnosci tego 
typu zacz((lo sit( od Anglii, ale podobnie b((dzie z innymi kraja
mi.) 

Na koniec nalei:aloby powiedziec, i:e spotkanie koncz<tce pro
gram TEMPUS spelnilo bardzo wai:ne zadanie: uswiadomilo pra
cownikom PWr skalc;, osi<tgni((c w dziedzinie wymiany mi((dzyna
rodowej. ,Pracujemy tu, a nie wiemy, jakie wspaniale rzeczy robi 
kadra Politechniki Wroclawskiej."- m6wili sami zainteresowani 
sluchaj<tc prezentacji. (mk) 

Szanowni Pa~istwo, cot to by/a za impreza! 

Z rozkoszy jed en z gosci nawet dostal zeza. 

A gdy samolot go unosil w obce kraje, 

Lkal: ,Mr. Radosz, nie cltc(jechaf:! Ja zostajtt!" 

projesor Radoszpo cichutkulykallzy 

I mys/a/: ,Stary, czy citt spotkam jeszcze, czy ... " 

(zpoezji ludowej) 
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INFORMACJE 
1. Obrady Komitetu 

W dniu 19 maja 1999 r. odbyly si~t obrady KBN, kt6rym prze
wodniczyl Przewodniczll_cy Komitetu prof. Andrzej Wiszniewski . 
Na wst~tpie powital on pani<t min. Franciszk~t Cegielsk<t- Ministra 
Zdrowia i Opieki Spolecznej, powolanll_przez premiera- obok min. 
Andrzeja Zakrzewskiego, Ministra Kultury i Sztuki - na czlonka 
Komitetu Badan Naukowych. 

PrzewodniCZll_CY poinformowal, ze prof. Bogdan Ney zostal prze
wodniCZ'!.CYill Panstwowej Rady Gospodarki Przestrzennej . 

• Komitet jednomyslnie zaakceptowal wniosek o ustanowienie 
Projektu Badawczego Zamawianego ,Polska na przelomie tysi'l.c
leci''. Na cztery wyodr~tbnione w projekcie tematy przeznaczono 3 
min zl. 

Jeden z nich to ,Ziemie polskie w XIX wieku. Polityka Rosji, 
Prus i Austriijako czynnik sprawczy stosunk6w w Europie. Wklad 
Polak6w w odkrywanie swiata, budow~ cywilizacji technicznej i 
ksztaltowanie nowoczesnej kultury" (500.000 zl). 

• Pozytywne oceny zespol6w uzyskalo tez 6 z 12 wniosk6w o 
ustanowienie projekt6w celowych zamawianych zgloszonych do 
XIX konkursu. Komitct zaakceptowal 5 wniosk6w (sz6sty b~tdzie 
rozpatrywany na kolejnym posiedzeniu). Dwa byly wnioskowane 
przez Ministra Zdrowia i Opieki Spolecznej. 

Wniosek Ministra Gospodarki dotyczyl projekt6w: 
• PCZ 01/19 ,Zagospodarowanie szlam6w i pyl6w z proce-

s6w surowcowych hutnictwa zelaza w celu dostosowania branzy 
do standard6w ekologicznych Unii Europejskiej" , 

• PCZ 10/19 ,Opracowanie technologii i systcmu utylizacji 
odpad6w zawierajll_cych nieorganiczne wl6kna sztuczne", 

zas Marszalek Sejmiku Zachodnio-Pomorskiego zaproponowal 
• PCZ 11/19 ,Ekologiczne zastosowanie technik i technolo-

gii pr6zniowych". 
• Departament Wsp6lpracy z Zagraniq i Integracji Europejskiej 

przedstawil projekt zmiany uchwaly KBN nr 2/99 z 20 stycznia br. 
w sprawie podzialu srodk6w finansowych na tegorocznll_ wsp6l
prac~t zagraniczn<t PAN. Komitet zaakceptowaljednomyslnie uchwa
l<t przyznaj'l.c dodatkowo 94.907 zl. Z braku quorum uchwala b<t
dzie obowi<tzywac po przeprowadzeniu glosowania obiegowego. 

• Departament Wsp61pracy z Zagraniq i Integracji Europejskiej 
zaproponowal tez zmian<( uchwaly w sprawie kryteri6w i trybu do
finansowania polskich zespol6w naukowych ubiegaj'l.cych si~t o 
udzial w projektach 5. Programu Ramowego Badan, Rozwoju Tcch
nicznego i Prezentacji Unii Europejskiej w latach 1999- 2002. 
Poniewaz Przewodniczll_cy KBN zaaprobowal wniosek Instytutu 
Podstawowych Problem6w Techniki PAN, by dofinansowac dzia
lalnosc Krajowego Punktu Kontaktowego (KPK) w 5. Programie 
Ramowym UE i 24 inne wnioski o dofinansowanie dzialalnosci 
regionalnych lub branzowych punkt6w kontaktowych, uznano ko
niecznosc podwyzszenia kwoty przewidzianej na realizacj<( wymie
nionych zadan w roku biei:'l.cym z 500.000 zl do 900.000 zl oraz 
wyrazniejszego okreslenia struktury sieci tych punkt6w. 

• Prof. Andrzej Wiszniewski zreferowal projekt ustalenia Iimi
t6w dla zespol6w komisji Komitetu w XVII konkursie badawczym. 
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Komitet jednomyslnie zaakceptowal przedstawiony projckt. 
A oto jak wygl<tda podzial srodk6w finansowych mi<(dzy zespoly 

w pierwszym roku ( 1999) II nansowania projekt6w badawczych z 
XVII konkursu : 

ZESP6l UDZIAl ZESPOlU KWOTA DLA ZESPOL6W 
W KWOCIE OG6LEM NA I ROK (1999) 

NA I ROK FINANSOWANIA FINANSOWANIA GRANT6W 
(bez proj. promo!. i mi. badaczy) 

HOI 3,76% I 316 000 zl 

H02 3,80% 1 330 000 zl 

P03 5,98% 2 093 000 zl 

P04 9,02% 3 157 000 zl 

P05 17,20% 6 020 000 zl 

P06 10,43% 3 650 500 zl 

KBP 50,19% 17 566 500 zl 

TO? 7,48% 2 618 000 zl 

T08 7,20% 2 520 000 zl 

T09 8,72% 3 052 000 zl 

TIO 4,66% I 631 000 zl 

Til 7,34% 2 569 000 zl 

Tl2 9,80% 3 430 000 zl 

TOO 4,61% I 613 500 zl 

KBS 49,81% 17 433 500 zl 

OGOLEM 100,00% 35 000 000 zl 

• Komitet po uzyskaniu informacji od Komisji Europejskiej, ze 
Polska moze przeznaczyc 74,65 min euro ze srodk6w programu 
PHARE na pokrycie cz<(sci swojej skladki do budzetu 5. Programu 
Ramowego UE zaproponowal nast<(pujll_cy podzial na poszczeg61-
ne lata: 

• rok 1999 - I 0,00 min euro 
• rok 2000- 16,00 min euro 
• rok 200 I - 22,00 min euro 
• rok 2002 - 26,65 min euro. 
• Komitet przyj'l.l postulat Polski ego Towarzystwa Promieniowa

nia Synchrotronowego w sprawie przystll_Pienia Polski do Europej
skiego Centrum Promieniowania Synchrotronowego w Grenoble. 
Wyrazono w ten spos6b intencj~t przystll_Pienia Polski do ESFR, 
okreslono spos6b finansowania i upowazniono urz<td KBN do pro
wadzenia staran o uzyskanie przez PTPS czlonkostwa ESFR. 

• Sekretarz KBN dr Jan Krzysztof Fr'l.ckowiak przedstawil pro
jekt zmiany ustawy o Komitetu Badan Naukowych. 

2. Regionalne Punkty Kontaktowe 

Informujcmy, ze lista adres6w Regionalnych Punkt6w Kontakto
wych w 5. Programie Ramowym UEjest dost<(pna w lnternecie pod 
adresem: http://www.kbn .gov.pl./VPR/contact/region.html 
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Poni::i:ej podajemy adres wroclawskiego Punktu Kontaktowego: 
Politechnika Wroclawska, Wroclawskie Centrum Transferu Tech-

nologii, Wybrze::i:e Wyspianskiego 27, 50-370 Wrodaw 

• mgr in::i:. Grzegorz Gromada 
gromada@itma.pwr.wroc.pl 
• mgr in::i:. Joanna Basztura 
joannab@itma.pwr. wroc. pi 
• mgr in::i:. Szymon Kubik 
kubik@itma.pwr. wroc.pl 
wctt@itma.pwr.wroc.pl 
tel. (71) 320 33 18, fax (71) 320 39 48 

3. Dotacje dl a szkol wy:lszych 

Zostaly ju::i: okreslone dotacje podmiotowe dla szk6l wy::i:szych. 
Politechniki og61em majet otr11:ymac kwot(( !55 453 454 zl, w tym 
na badania wlasne - 72 963 000 zl. z planowanych srodk6w na 
dofinansowanie szk61 wy::i:szych w 1999 roku dla Politechniki 
Wrodawskiej przewidziano 21 494 254 zl, w tym na badania wla
sne - 9 093 000 zl. lnformacje na temat planowanych dotacji dla 
wszystkich szk61 wy::i:szych dost((pne set w lnternecie pod adresami: 

http://www.kbn.gov.pl./finauki98/ 1999/szk _ wyz.html 
http://www.kbn.gov.pl./finauki98/l999/kolos/pol!html 

4.Program COST 

W dniach 27 i 28 maja br. odbylo sit( w Centrum Konferencyj
nym ,Warszawianka" w Jachrance pod Warszawet 136. posiedze
nie Komitetu Wy::i:szych Przedstawicieli (CSO) Europejskiego Pro
gramu Wsp6lpracy w Dziedzinie Badan Naukowo-Technicznych 
(European Cooperation in the Field of Scientific and Technical 
Research - COST). W obradach wzittlo udzial ponad 70 os6b z 25 
kraj6w, m. in.: David Neligan, dyrektor generalny Dyrekcji Gene
ralnej D - Research - Energy - Transport Rady Unii Europejskiej, 
Gosta Diehl, przewodniczetcy CSO, Technology Development Cen
tre (TEKES, Finlandia), dr Jan Krzysztof Fretckowiak, Sekretarz 
KBN, Podsekretarz Stanu w uKBN. 

Europejski Program Wsp61pracy w Dziedzinie Badan Naukowo
Technicznych (COST) umo::i:liwia koordynacj(( na szczeblu euro
pejskim przedsittwzi((c badawczych o okreslonej tematyce, prowa
dzonych w r6::i:nych krajach w ramach tak zwanych Akcji COST, 
kt6re obejmujet wiele pojedynczych projekt6w, majetcych wsp6lny 
eel og6lny. Akcja trwa srednio 5 lat i obejmuje przecitttnie uczest
nik6w z dwunastu kraj6w czlonkowskich. 

COST powstal w 1971 roku na mocy rezolucji ministr6w odpo
wiedzialnych za sprawy nauki i techniki . Czlonkami programu 
COST jest 28 panstw. Znaczete<t roltt w jego dzialalnosci odgrywa 
Komisja Wsp6lnot Europejskich. COST jcdnak nie jest programem 
wsp6lnotowym. 

Program COST ukierunkowany jest na prowadzenie badan pod
stawowych oraz prac badawczych, stanowietcych pomost mi((dzy 
bad_aniami podstawowymi a pracami rozwojowymi. 

Akcje COST dotyczet zwykle: 
• zagadnien globalnych, 

dziedzin interesujetcych wi((kszosc kraj6w czlonkowskich, 
• obszar6w, w kt6rych niezb((dna jest szczeg6lnie bl iska 

wsp61praca. 
Obszar zainteresowania obecnie obejmuje 16 dziedzin. Wsr6d nich 

set: informatyka, telekomunikacja, badania materialowe, transport, 
ochrona srodowiska, nauki spoleczne, in::i:ynieria budowlana, che
mia, fizyka. 

D Bli::i:szych informacji o programie udziela Krajowy Koordyna
tor COST: Marek Zdanowski, Komitet Badan Naukowych, ul. 
Wsp6lna 113, Warszawa 53, tel. (0 22) 628 32 89, fax . (0 22) 628 
35 34, e-mail: mzdanows@kbn.gov.pl D 
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Spotkanie z szefem KBN 
14 maja gosciem Komisji Zakladowej NSZZ ,Solidarnosc" byl 

prof. Andrzej Wiszniewski, przewodniczetcy KBN. Podczas otwar
tego posiedzenia KZ om6wil dzialalnoscc Komitetu Badan Nauko
wych i odpowiadal na pytania. Podkreslil specyfik<t plac6wki, kt6-
ra jest poletczeniem instytucji rzetdowej (w sklad jej struktur wcho
dzi 5 ministr6w) i ciala wybicralnego. 

Obecnie dzialalnosc statutowa i badania wlasne pochlaniajet oko
lo 50% bud::i:etu nauki, okolo 30% srodk6w rozdziela si(( w drodze 
konkurs6w na projekty badawczc. Mniejsze kwoty przeznacza si(( 
na inwestycje budowlane i aparaturowe oraz na dzialalnosc og61-
notechnicznq_. KBN finansuje te::i: polskie instytucje naukowe dzia
lajetce za granicet. 

Prof. Wiszniewski jest zwolennikiem zmniejszania podzialu dys
trybuowanych srodk6w na odr<(bne ,strumienie", poniewa::i: uwa::i:a, 
::i:e decyzje finansowe powinni podcjmowac bezposrednio zaintere
sowani. 

Podzial srodkow na dzialalnosc statutOWlt odbywa Si(( tr6jstop
niowo: 

I o Podzial pierwotny na dziedziny naukowe (12 odpowiadajet
cych poszczeg6lnym dziedzinom nauk + problematyka obronnosci 
kraju) by! d!ugo odbiciem bazowego podzialu przyjQtego w 1990 
roku. Korygowano wskazniki tylko o wsp6lczynnik inflacji. Obec
nie uzale::i:niono skal<t finansowania od liczebnosci kadry pracujq_
ccj w danej dziedzinie oraz kosztochlonnosci badan . Uwzgl((dnia
nie tego czynnika jest sprawet dyskusyjnet. Og6lnie uwa::i:a si((, ::i:e 
decyzje o podziale srodk6w na tym szczeblu powinny wynikac z 
zalo::i:e1'1 politycznych panstwa. 

2° Podzial pierwotny ,bis" dokonuje podzialu pieni((dzy pomi((
dzy szkolnictwo wy::i:sze i pozostale plac6wki naukowe. Szkolnic
two wy::i:sze mialo dotetd trudnicjszy dost((p do srodk6w z KBN, 
jednak::i:e czerpalo srodki r6wnie::i: z MEN. Instytuty PAN mogly 
liczyc tylko na KBN. Dlatego zmiana proporcji nast((puje etapami. 
W tym roku zwiQkszono pulQ dla szkolnictwa wy::i:szego o 15% i 
fundusz na badania wlasne o 15%, podczas gdy srodki dla PAN 
wzrosly o I 0%. 

3° Podzial wt6rny polcga na przyznawaniu srodk6w poszczeg61-
nym instytucjom w ramach ka::i:dej ze scie::i:ek. Mo::i:na powiedziec, 
::i:e dot<jd robiono to prawie uznaniowo, poniewa::i: nadawane kate
gorie (A do D) nie wynikaly z precyzyjnych kryteri6w. Obecnie 
poszukuje siQ takich zobiektywizowanych wskaznik6w produktyw
nosci naukowej, kt6re oddawalyby osictgniQcia w przeliczeniu na 
pojedynczego pracownika naukowego. Choc nie udalo siQ jeszcze 
zrealizowac w pelni tych zamierzen, dalsze lata przynioset popra
W((. 

Srodki finansowe na granty dzieli si(( najpierw mi((dzy ,bada
nia podstawowe" i ,stosowane" w proporcji bliskiej I: I. Szczeg6-
lowe decyzjc podejmuje przewodniczetcy. Przy tej okazji wyplywa 
zwykle problem, czy nale::i:y finansowac takie badania z dziedzin 
technicznych, kt6re set bliskie zastosowan praktycznych. Odpowie
dziet KBN jest koniecznosc wspierania projekt6w celowych, kt6re 
dajet szans(( tworzenia u::i:ytecznych aplikacji. Dlatego pula srodk6w 
na proj ekty celowe wzrosla o 20%. 

KBN ponosi te::i: powa::i:ne wydatki na organizacje mi~dzynaro
dowe. Ostatnio zredukowano je do okolo 1/3. 

Set oczywi5cie wa::i:ne i potrzebne wydatki, np. na 5. Program Ra
mowy, w tym tak::i:e na dofinansowanie zespol6w, kt6re uzyskajet 
granty ina ,nagrody pocieszenia" dla tych, kt6rzy zlo::i:yli wnioski, 
ale nie wygrali. 

Prof. Wiszniewski jest zdania, ::i:e w przyszlym roku (podobnie 
jak w tym) mo::i:na oczekiwac 6% przyrostu funduszy. Dlatego tei. 
KBN wnioskuje o 0,8% PKB na nauk((, ale ju::i: pula 0,5% PKB 
bylaby atrakcyjnet ofertet. (mk) 
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Na Uniwersytecie Wroclawskim 

Honorowe 
immatrykulacje 

Szesedziesi<tt lat temu, relegowano siedemnastu student6w pol
skich z Uniwersytetu Wroclawskiego tylko za to, ze byli Polakami . 
Obecne wladze tej uczelni na wniosek Towarzystwa Milosnik6w 
Wroclawia postanowily naprawie krzywd~, kt6r<t uczyniono tym 
osobom. W Sali Senatu UWr w dniu I 0 czerwca 1999 r. odbyla sit( 
uroczystose wrt(czenia trzem zyj<tcym uczestnikom tego wydarze
nia dyplom6w honorowej immatrykulacji oraz Zlotych Medali UWr, 
kt6re zostaly im przyznane przez Senat, na posiedzeniu 26 maja br. 

Rektor prof. Roman Duda witaj<tc zebranych stwierdzil, ze jest to 
spotkanie z histori<t. Nakreslil sytuacjt(, w jakiej dzialal Uniwersy
tet w Jatach mi~dzywojennych. Podkreslil, ze Polacy studiowali tu 
w atmosferze narastaj<tcej wrogosci. Przedstawil zyciorysy trojga 
bylych student6w: 

• Lutoslawy Malczewskiej (Wydzial Filozoficzny), 
• Mariana Horsta (Wydzial Medyczny), 
• Jana Marszolka (Wydzial Prawa). 
Pani L. Malczewska urodzila sit( we Wroclawiu. Byla c6rk<t zna

nego na dzialacza plebiscytowego na Sl<tsku Opolskim, aktywnego 
r6wniez w okresie mi~dzywojennym. W owym czasie, byla jedyn<t 
kobiet<t wsr6d polsklch student6w UWr. Po wojnie powr6cila do 
Opola, ukonczyla studia i pracowalajako dziennikarka. Obaj pano
wie: M. Horst (urodzony w Zakrzewie, pow. Zlotowski) i J. Mar-

W 60 rocznicQ 
relegowania student6w polskich 
z Uniwersytetu Wroctawskiego 

Zdarzenie to bylo przejawem wzrostu antagonizmu polsko-nie
mieckiego w ostatnich miesi<tcach pokoju. Stanowilo element lan
cuchowej reakcji rozpocz~tej w lutym 1939 r. pobiciem i wydale
niem student6w polskich z Politechniki Gdanskiej, na co studenci 
Uniwersytetu w Poznaniu odpowiedzieli bojkotem studiuj<tcych tam 
Niemc6w. W maju 1939 r. studenci polscy we Wroclawiu nie uzy
skali zgody na umieszczenie polski ego napisu na nagrobku zmarle
go wtedy studenta prawa Jana Wardzynskiego. Nieprzyjazna Pola
kom aura swi~cie miala tryumfy takze na samej uczelni. W dniu 9 
czerwca na kazdym wydziale doszlo do antypolskich eksces6w. Na 
przyklad w Collegium Anatomicum na tablicy ogloszen pojawil si~ 
a pel organizacji National-Sozialistischer Studentenbund w sprawie 
podjt(cia wszelkich krok6w celem uniemozliwienia studentom -
czlonkom polskiej mniejszosci narodowej dalszych studi6w, a tak
ze obwieszczenie zakazuj<tce 2 I Polakom wstt(pu do Uniwersytetu. 
W dniu nastt(pnym, 10 czerwca, w Auli Leopoldynskiej, w narodo
wo-socjalistycznej scenerii, z udzialem wladz rektorskich i dzie
kanskich, profesor6w i docent6w, odbylo sit( zebranie student6w 
niemieckich, podczas kt6rego wygloszono przem6wienia-obelgi, 
pod adresem pol skich student6w, narodu i panstwa. Odczytano tez 
rezolucj~ zabraniajllC'l studentom polskim wstt(pu w mury Uniwer
sytetu, choe wsr6d student6w i profesury niemieckiej znalezli sit( i 
tacy, kt6rzy nie podzielali jej tresci. 

Studenci polscy odpowiedzieli na powyzsz<t sytuacj~ zebraniem 
protestacyjnym w jednej z sal wykladowych przy ul. Szewskiej 48 . 
Student Wydzialu Filozoficznego Jan Gal<tzka w swoim wyst<tPie
niu dal wyraz przekonaniu, iz ,przyjdzie i taki czas, kiedy bt(dzie
my mieli okazjt( do ukonczenia naszych studi6w na tej, ale wtedy 
juz polskiej uczelni" . Interweniuj<tc potem u rektora Martina 
Stammlera, profesora anatomii patologicznej, studenci dowiedzie-

nr 119 

szolek (urodzony w Opolu), ukonczyli polskie gimnazjum w Byto
miu. W czasie wojny wcielono ich do Wehrmachtu, choe M. Hor
sta wkr6tce zwolniono, jako niegodnego noszenia niemieckiego 
munduru. Po wojnie obaj ukonczyli studia w Polsce zgodnie z kie
runkiem obranym przed wojn<t i podj~li prac~. Wszyscy troje byli 
czlonkami Zwi<tzku Polak6w w Niemczech i innych organizacji i 
stowarzyszen polskich, w tym: Zwi<tzku Akademik6w Polak6w w 
Niemczech (M. Horst, J. Marszalek) i Zwi<tzku Akademik6w G6r
no51<tzak6w ,Silesia Superior" (L. Malczewska). 

Aktu honorowej immatrykulacji, pierwszej w dziejach UWr, do
kana! prorektor Andrzej Witkowski. Podkreslil, ze jest to zadose
uczynienie, kt6re po szesedziesit(ciu Iatach spelnia uczelnia wobec 
swoich student6w. Po akcie slubowania bohaterowie spotkania zo
stali pclnoprawnymi studentami Uniwersytetu Wroclawskiego . 
Wr~czono im r6wniez medale i pit(kne bukiety r6Z. 

Pani Lutoslawa Malczewska dzit(kUj<tc za wyr6znienie stwierdzi
la, ze ,ludzie spod znaku Rodla, do kt6rych sit( zalicza, zawsze 
glt(boko przezywajll, gdy sit( ich jeszcze dostrzega". Glos zabral 
takze pan Marian Horst, kt6ry wspominal okolicznosci wyrzucenia 
ich z uczelni i swojego powrotu do Polski po ukonczeniu wojny (z 
Berlina szedl wraz z rodzin<t pieszo przez 2 I dni).Dzit(kuj<tc Rek
torowi za mile przyj~cie wyrazil satysfakcj~. ze wytrwali i wygrali. 

Po zakonczeniu uroczystosci w Sali Senatu, Rektor oprowadzil 
honorowych gosci i towarzysz<tce im osoby z TMW po gmachu 
Uniwersytetu . 

Pobyt go§ci we Wroclawiu zakonczyly dwa spotkania. Pierwsze 
odbylo si~ w siedzibie Towarzystwa Milosnik6w Wroclawia, dru
gie - w galerii Slowo i Obraz. 

Ponizej publikujemy okolicznosciowy tekst prezesa TMW Leonar
da Smolki. 

li si~. ze w calej sprawie rektor i Senat uczelni nie Sll rzekomo win
ni, ze to Nationa i-Sozialistischer Studentenbund powinien bye ad
resatem odwolania . W siedzibie tego zwi<tzku przy ul. Sw. Jadwigi 
Studentenschaftsftihrer Bendt, oficer Gestapo, przyj<tl delegacjt( 
polskich student6w na StOj<:tCO OSWiadczaj<tC, ze pos!uszenstwo 
wobec wladz panstwowych jest psim obowi<tzkiem. Jednoczesnie 
w Bursie ZAPwN (przy obecnej ul. Ko§ciuszki 90) Gestapo prze
prowadzilo rewizjt(. Zar6wno interwencje student6w polskich we 
Wroclawiu jak i Ccntrali Zwi<:tzku Polak6w w Niemczech u naj
wyzszych wladz Rzeszy, a takZe protesty prasy polskiej w Niem
czech (opolskich ,Nowin Codziennych", ,Dziennika Berlinskie
go", ,Giosu Pogranicza i Kaszub") i w Polsce (np. katowickiej ,Po
loni i", ,Polski Zachodniej" i ,Frontu Zachodniego") nie daly re
zultatu . 

Wsr6d relegowanych znalezli sit( studenci Wydzialu Medyczne
go (Leon Chodera, J6zefCzech, Frahciszek Grzesik, Marian Horst, 
Stefan Wozniak, AdolfWarzok, Pawel Kasperek, Gerard Tomecha), 
Wydzialu Prawa (Aiojzy Kowal, Franciszek Malek, Jan Marszalek, 
Antoni Pisarczyk, Pawel Czech, Gerard Spis la), Wydzialu Filozo
ficznego (Jan Gal<tzka, Wladyslaw Planetorz, Bronislaw Thomas, 
Lutoslawa Malczewska, Franciszek Lengowski), nauk przyrodni
czych (Adam Sischa) i rolnych (Franciszek Klima) . Pi~ciu sposr6d 
nich zgin~lo w obozach i wit(zieniach niemieckich, o kilku brak 
wiadomosci, a osmiu ukonczylo studia w Polsce po II wojnie swia
towej . Komentuj<tc czas, kt6ry uplyn<tl od relegowania w 1939 r. do 
ponownej immatrykulacji w 1946 r. , Adolf Warzok konstatowal: 
,Na jakZez kruchych podstawach opieral si~ mit o ,tysi<tcletniej 
Trzeciej Rzeszy", jak zludne okazaly sit( nadzieje tych, kt6rzy hoj
nie szafuj<tc slowem ,nigdy" sil<t usuwali nas owego czerwca z sal 
wykladowych za to, ze mielismy odwag~ bye Po lakami. Nigdy wi~
cej polska stopa nie miala miee prawa wstt(pu w progi Uniwersyte
tu Wroclawskiego, nigdy juz Polacy nie mieli tu miee prawa do 
nauki". 

Stalo sit( inaczej. 
Leonard Smolka 



czerwiec 1999 

Dziesi~c fa t temu 

Wroctaw
Wiesbaden 

Dziesif(6 lat temu, r6wnoczesnie z podpisaniem umowy o partner
stwie miast: Wiesbaden i Wroclawia nawi~tzano kontakty pomif(dzy 
Politechnik~t Wroclawsk~t i Fachhochschule Wiesbaden. Juz od tego 
momentu rozpoczf(la sif( wymiana student6w Wydzial6w Architek
tury tych uczelni . Oficjaln~t umowf( mif(dzyuczelnian~t podpisano w 
Idstein, malym uroczym miasteczku Hesji. Tam tez odbyty sif( warsz
taty student6w. Przedstawicieli Politechniki Wroclawskiej zaproszo
no takze na otwarcie nowej siedziby Wydzialu Architektury FH 
Wiesbaden. Znajduj~tce sif( tam laboratoria: endoskopowe i symula
cji przestrzeni, byty wykorzystywane w kolejnych polsko-niemiec
kich warsztatach. Pracownicy i studenci Wydzialu Architektury PWr 
wchodzili w sklad pierwszej grupy, kt6ra w ramach warsztat6w pod
jf(la prace inwentaryzacyjne i projektowe na terenie Krzyzowej (miej
sca mszy polsko-niemieckiego pojednania, w kt6rej uczestniczyli: 
kanclerz Helmut Kohl i premier Tadeusz Mazowiecki). Przez pierw
sze trzy lata dzialalnosci w wymianie wzif(lo udzial okolo pif(6dzie-

Studenckie warsztaty projektowe 

W Fachhochschule Wiesbaden 
W trakcie pobytu pracownik6w i student6w Wydzialu Architektu

ry w Fachhochschule Wiesbaden odbyly sif(jednodniowe studenckie 
warsztaty projektowe, kt6rych tematem byla wieza zywiol6w. Stu
denci w mieszanych, niemiecko-polskich grupach zaprojektowali 
kilka interesuj~tcych rozwi~tzail projektowych wykorzystuj~tcych ener
gif( wiatru, wody i slonca - jako czynnik6w determinuj~tcych archi
tekturf( obiektu wiczowego. W czasie warsztat6w studenci zywo dys
kutowali mif(dzy sob<\; i z uczestnicz~tcymi profesorami nad swoimi 
projektami. Prace wykonane podczas warsztat6w zostaly przedsta
wione na stronach intemetowych uczelni w Wiesbaden. 

Na zak01'lczenie wizyty odbylo sif( wsp61ne spotkanie wladz uczel
ni i Wydzialu Architektury FH Wiesbaden, przedstawicieli Wydzialu 
Architektury Politechniki Wroclawskiej oraz student6w niemiec
kich i polskich. Podczas spotkania zaprezentowano filmy: o Wro
clawiu i o pierwszych, wsp61nych polsko - niemieckich warszta
tach, kt6re odbyly sif( w 1990 roku. W rozmowach obie strony po
twierdzily wolf( dalszej wsp6lpracy i poszerzania wymiany studen
t6w w ramach europejskich program6w Sokrates i Erasmus. 

W trakcie spotkania k01iczqcego warsztaty dr ini. arch. A.Ponie
wierka rozmawial ze stypendystkami z Wydzialu Architektury Poli
techniki Wrocla 
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sif(ciu student6w i szesciu pracownik6w naukowych z obu uczelni . 
W momencie uruchomienia program6w: Tempus-Input i Tempus

Act, chf(tnie skorzystano z szansy dzialalnosci w ramach tych pro
gram6w. Efektem byty m.in . dwie prace dyplomowe student6w PWr, 
kt6rych promotorem byl prof. Ulrich Ganse. Przy obronie pracy dy-

. plomowej Anny Adamczyk do komisji dyplomowej FH Wiesbaden 
zaproszono dw6ch wykladowC6w Wydzialu Architektury PWr - prof. 
dr hab. inz.arch. Stanislawa Medekszf( i dr inz. arch.Andrzeja Po
niewierkf(. 

Z okazji okr~tglej dziesi~ttej rocznicy rozpoczf(cia udanej wsp6t
pracy nalezy podzif(kowa6 Rektorowi FH Wiesbaden prof. dr Cle
mensowi Klocknerowi, kt6ry do chwili obecnej duchowo (i nie tyl
ko) wspiera kontakty mif(dzyuczelniane, emerytowanemu dziekanowi 
prof. Ulrichowi Gansemu, kt6ry przez pierwsze lata by! ojcem du
chowym warsztat6w, a nawet sam w nich aktywnie uczestniczyl, 
orazpozostatym: prof. Klausowi Nohlenowi , prof. Gerhardowi Lam
pemu, mgr Manfredowi Hartwigowi, prof. Dieterowi Scheerenowi 
oraz Christophowi Heiderowi. 

Na obu uczelniach zmieniali sif( rektorzy, dziekani i studenci. Tym, 
kt6ry niezmiennie do dnia dzisiejszego pelni rolf( rzecznika tych 
kontakt6w jest dr Andrzej Poniewierka, prodziekan Wydzialu Ar
chitektury. 

Wladze Wydzialu Architektury FH. Wiesbaden w czasie spotka
nia na zakonczenie warsztat6w. Od /ewe} stojq: pelnomocnik uczelni 
ds. wsp6fpracy z zagranicq Christoph Heider. dziekan Wydzialu 
Architektury prof Klaus Nohlen, prof Gerard Lampe, prof Dieter 
Scheren - poprzedni dziekan wydzialu. 

Od lewej stojq: inicjator wsp6fpracy ze strony Wydzialu Archi
tektuly Politechniki Wroclawskiej dr ini.arch. Andrzej Poniewier
ka, dziekan Wydzialu Architektury FH. Wiesbaden prof Klaus 
Nohlen, prof Gerard Lampe, prof Dieter Scheren, dr ini. arch.Bo
guslaw Wowrzeczka 

~~~~-----;----, 
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,Metrologia i techniki 
pomiarowe w obliczu wyzwan 
terazniejszosci i przyszfosci" 

Pod tym haslem od 24 do 27 maja odbylo si~ seminarium nauko
we z udziatem prof. Ludwika Finkelsteina z City University w Lon
dynie, zorganizowane przez Zaklady Wydzialowe: Miernictwa i 
System6w Pomiarowych Wydziatu Elektroniki oraz Pomiarowej i 
Medycznej Aparatury Elektronicznej Wydzialu Podstawowych Pro
blem6w Techniki. Prof. Finkelstein jest wybitnct postacict w euro
pejskiej i swiatowej metrologii,jego zainteresowania dotyczct szcze
g6lnie teorii pomiar6w i inslrumentalizacji. Od roku 1995 jest wi
ceprezydentem Mi~dzynarodowej Konfederacji ds. Pomiar6w (IME
KO). Urodzony we Lwowie prof. Finkelstein, z racji polskich ko
rzeni, darzy ogromnct sympatict nasz kraj i srodowiska naukowe. 
Ma sentyment do Politechniki Wrodawskiej, kt6ra jest, jak pod
kresla, kontynuatorkct Politechniki Lwowskiej. 

Na wst~ie wizyty Profesor zostal przyj~ty przez Prorektora ds. 
Nauki, Prof. J. Zdanowskiego. Towarzyszyli mu: dr hab. R. Ryma
szewski - Kierownik Zaktadu Wydzialowego Miemictwa i Syste
m6w Pomiarowych, doc. dr H. Karkowska - Kierownik Zakladu 
Wydzialowego Elektronicznej Aparatury Pomiarowej i Medycznej 
oraz dr Z. Moron- inicjator i gl6wny organizator wizyty. W czasie 
tego spotkania Prof. L. Finkelstein przedstawil Prorektorowi aktu
alnct sytuacj~ w IMEKO, a zwlaszcza w jej Komitecie ds. Dydakty
ki (TC-1). Wspomnial te:i:, ze jest mo:i:liwe, iz w nast~pstwie decy
zji, jakie zapadnct na Kongresie IMEKO Wieden 2000, organizacja 
Sympozjum TC-1 zostanie powierzona osrodkowi wrodawskiemu. 

W ramach Seminarium Naukowego prof. Finkelstein wyglosil 
w dniach od 24 do 26 maja trzy wyklady: Fundamental Concepts 
of Measurement, Design of instrument Systems oraz Computer
Based Modelling and Design of Sensors and Actuators. Do tematy
ki tej zostaly dobrane komunikaty, kt6re zaprezentowali przedsta
wiciele organizator6w, a mianowicie: R. Rymaszewski: Koncepcja 
wielowymiarowych sensorow diagnostycznych i jej konsekwencje 
metrologiczne, B. Juroszek: Problemy metrologiczne identyflkacji 
cech obiektu biologicznego, K. Jellonek, B. Juroszek: Praktyczne 
aspekty realizacji systemow pomiarowo-diagnostycznych w medy-

Baba i komputer 
W wyniku wsp61nej inicjatywy dyrektora Instytutu Inzynierii 

Chemicznej i Urzctdzen Cieplnych prof. Maksymiliana Pajctka oraz 
Kierownika Katedry Klimatyzacji i Cieplownictwa 
prof. Janusz Je:i:owieckiego. 

25 maja otwarto uroczyscie system komputerowy 
w Bibliotece Instytutu In:i:ynierii Chemicznej i Urzct
dzen Cieplnych. Uroczystosc zaszczycili: Prorektor 
ds. Nauki prof. Jerzy Zdanowski, dziekan Wydzialu 
Chemicznego prof. Henryk Gorecki, dziekan Wydzia
lu Inzynierii Srodowiska prof. Jerzy Zwozdziak, a 
takie dyrektorzy Biblioteki Gl6wnej w osobach mgr 
Lucji Talarczyk-Malcher i dr Henryka Szarskiego. 
Przybyli r6wniez prodziekani Wydzialu Chemii dr 
hab.in:i:. Pawel Kafarski i prof. Andrzej Matynia oraz 
dr in:i:. Jan Danielewicz i dr in:i:. Aleksander Pelech z 
Wydzialu Inzynierii Srodowiska. 

Biblioteka I-13 posiada aktualnie 13442 wolumi
n6w ksictzek, 3438 wolumin6w czasopism, 8711 wo
lumin6w zbior6w specjalnych. Wg najnowszych da
nych BI-13 wypozycza rocznie zbiory 814 czytelni-

nr 119 

cynie, H. Juniewicz: Pomiary cisnie1i w medycynie, Z. Moron: Czuj
niki do pomiaru konduklywnosci cieczy metodq bezwzgl~dnq we
dlug koncepcji van der Pauwa, Z. Rucki, Z . Szczepanik: Tomogra
fla impedancyjna, E. Nowaczyk: Zastosowanie wstrwnej identyfl
kacji atrybutow sygnalow do optymalizacji procedur ich przetwa
rzania. 

W ramach pobytu we Wroclawiu prof. Finkelstein zwiedzil r6w
niez laboratoria obu zaklad6w oraz wybrane laboratoria Instytutu 
Fizyki, Instytutu Chemii Organicznej Biochemii i Biotcchnologii 
oraz Instytutu Maszyn i Nap~d6w Elektrycznych. Ponadto odbylo 
si~ spotkanie kole:i:enskie z Prezydium Sekcji Automatyki i Pomia
r6w Stowarzyszenia Elektryk6w Polskich oraz czlonkami Kola nr 
70 (prof. Finkelstein byl przez wiele !at we wladzach Institute of 
Electrical Engineering i Institute of Measurement and Control -
odpowiednikach naszego SEP oraz Sekcji Automatyki i Pomiar6w). 

W podsumowaniu koncowej dyskusji prof. Finkelstein wysoko 
ocenil wklad wrodawskicgo srodowiska naukowego w rozw6j 
metrologii, zwlaszcza w zakresie bada11 podstawowych, w tym r6w
nic:i: kicrunk6w prac rozwijanych w zakladach organizujctcych sc
minarium. Za szczeg61nie aktualnc uznal: aplikacje system6w po
miarowych w medycynie, tomograli~ procesowct i czujniki inteli
gentne. 
Wi~cej szczeg616w w Internecie: www.zwmsp.pw1:wroc.pl 

(oprac. dr ZRucki) 

kom, w czytelni 5033 osoby skorzystaly z 14165 tom6w. Posiada 
jed en z naj lepszych zbior6w literatury firmowej z zakrcsu swojej 
tematyki . 

Biblioteka I-13 byla zainteresowana mozliwosciami wykorzysta-
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nia bazy danych na dyskach optycznych, jak::t od wielu !at dysponuje 
w swojej dzialalnosci infonnacyjnej Biblioteka Gl6wna. 

I oto teraz dzi((ki przychylnosci kierownictwa 1-13 jak i Katedry 
Klimatyzacji i Cieplownictwa udalo sit( uruchomic lokaln::t siec kom
puterow::t. Instytut sfinansowal instalacj(( sieciowq, wyposa:lyl biblio
tek(( w wysokiej klasy sprz((t komputerowy, kt6ry wraz z odpowied
nimi stolikami przekazala Katedra Klimatyzacji i Cieplownictwa. 
Udzialem dziekana Wydzialu Chemicznego byl zakup wykladziny. 
Fotele do stanowisk komputerowych zostaly ofiarowane przez pry
wamego sponsora. Staraniem wielu jednostek, jak i wielkiego zaan
gazowania pan pracuj::tcych w bibliotece: mgr Joanny Kutko i mgr 
Zofii NiewodniczaJ1skiej, osi::tgni((to to, co bylo dotychczas tylko w 
sferze marzen bibliotekarzy i uzytkownik6w - 8 komputer6w wyso
kiej klasy mieszcz::tcych sit( w efektownej czytelni. 

Pracownicy naukowijak i studenci za posrednictwem komputera 
mog::t korzystac z katalog6w Biblioteki Gt6wnej. Zostaly udost((_p
nione bazy danych tworzone w Bibliotece Gt6wnej, jak zachodnie 
bazy na dyskach optycznych. Studenci entuzjastycznie przyj((li te 

Najfepsze prace magisterskie z matematyki finansowe} 

Konkurs rozstrzygni~ty 
W dniu 27 maja br. w siedzibie Banku PEKAO S.A. w Warsza

wie odbylo sit( uroczyste rozdanie nagr6d Ia urea tom og6lnopolskie
go konkursu na najlepsze prace magisterskie z matematyki finan
sowej, organizowanego przez Bank PEKAO S.A. i Uniwersytet 
Warszawski . Zgloszone prace dyplomowe z roku 1997/98 byly po
swi((cone szeroko rozumianej matematyce finansowej . Byla to juz 
trzecia edycja tego konkursu. I tym razem, podobnie jak w dwu 
poprzednich Jatach, wsr6d zwyci((ZCOW znaJezJi Si(( abso1wenci 
WPPT Politechniki Wroclawskiej ze specjalnosci matematyka fl
nansowa. Drug::t nagrod(( otrzymal mgr Szymon Mercik za prac(( 
,Hipoteza rynku frakta1nego d1a kurs6w walutowych", zas trzeci::t 
- mgr Lukasz Wojakowski za prac(( ,Metody Monte-Carlo w wy
cenie opcji egzotycznych". Promotorem obu prac byl prof. zw. dr 
hab. Aleksander Weron. 

mgr Szymon Mercik - jest absolwen
tem LO nr 1 w Raciborzu . W 1997 roku 
ukonczyl z wyr6Znieniem studia na kierun
ku Fizyka stosowana na WPPT PWr. W 
1996 roku zostal przyj((ty na trzeci rok Ma
tematyki stosowanej na WPPT, kt6r::t ukon
czyl r6wniez z wyr6znieniem. Byl w Ia tach 
1994-1997 stypendyst::t Ministra Edukacji 
N arodowej. Od 1 pazdziernika 1997 r. jest 
doktorantem w Instytucie Fizyki PWr. Zaj
muje si(( modelowaniem jon6w przez ka

naly jonowe w blonie kom6rkowej . Bral czynny udzial w czterech 
konferencjach (krajowych i zagranicznych), jest wsp6lautorem 
osmiu publikacji . Jest zonaty, ma jedno dziecko. 

mgr Lukasz Jan Wojakowski - jest ab
so1wentem klasy matematycznej w III LO 
we Wroclawiu. Ukonczyl studia z wyr6z
nieniem na kierunku Matematyka na 
WPPT PWr. Jego praca magisterska doty
czyla optymalnosci i poprawnosci pewnych 
algorytm6w numerycznych (wariant6w me
tody Monte-Carlo) stosowanych w anali
zie stochastycznej do rozwi'l.zywania za
gadnien wyceny pochodnych instrument6w 
finansowych. Jest doktorantem Instytutu 

Matematyki PWr. Zajmuje sit( zwi::tzkami mi((dzy stochastycznymi 
modelami finansowymi z czasem ci::tglym i dyskretnym. Najblizsze 

23 

udogodnienia, zwlaszcza dost((_p do Internetu. Dr inz. Wojciech Lu
dwig skonfigurowal komputery i uruchomil siec. 

Mysli si((juz o dalszym rozwoju, to znaczy o wdrozeniu kompu
terowego systemu udost((_pniania zbior6w. z punktu widzenia uzyt
kownika zbior6w oznacza to, ze ksi::tzki b((d::t oznakowane kodem 
paskowym, kt6ry b((dzie rozpoznawany przez czytnik. Do tego ak
tualnie przygotowywane S't zbiory, zas CO do sprz((tU ... panie bi
bJiotekarki licz::t na przychylnosc dyrekcji w swoich jednostkach i 
na hojnosc dziekan6w. 

Gt6wnym punktem uroczystosci w BI-13 bylo przeci((cie wst((gi 
przez prof. Jerzego Zdanowskiego. Wzniesiono toast za wszyst
kich sponsor6w, po czym goscie zasiedli do stolu, na kt6rym kr6lo
wala baba ... drozdzowa (wsr6d innych specjal6w). Tak wi((c baba i 
komputery pozwol::t kadrze odnowionej biblioteki i jej uzytkowni
kom wejsc bez kompleks6w w XXI wiek. 

Personel biblioteki pragnie tq drogq podzi~kowac dyrektorowi 
dr Andrzejowi Kolkowi, opiekunowi biblioteki, bez ktorego inicja
tywy bylaby ty lko baba. 0 

plany - uzyskanie pozytywnego wyniku z egzaminu Cambrige Cer
tyficate of Proficiency in English, kt6ry zdaje 17 czerwca br. 

Promotor obu nagrodzonych prac magisterskich - prof. zw. dr 
hab. Aleksander Weron, dyrektor 
Centrum Metod Stochastycznych 
im. Hugona Steinhausa zostat mia
nowany doradq w Gabinecie Poli
tycznym Ministra Gospodarki Ja
nusz Steinhoffa (w zakresie proble
matyki zwi::tzanej z gield::t energii 
elektrycznej) . 

W dniach 8-9 czerwca uczestni
czyl tez na zaproszenie organizato
r6w w ekskluzywnej (tylko za za
proszeniami!) konferencji Poland: 
Finance, llltegration & Invest
ment dotycz'l.cej zagadnien zwi'l.za
nych z reformami politycznymi i gospodarczymi Polski. Wsr6d 
uczestnik6w byli: min . L.Balcerowicz, Hanna Gronkiewicz-Waltz, 
min . Emil W'l.sacz i Mark Moblius (Templeton Int.). 0 

Finanse dla elit 
W semestrze Jetnim roku akademickiego 1998/99 Wydzial Pod

stawowych Problem6w Techniki PWr uruchomiljednosemestralne 
Studium Podyplomowe z Inzynierii Finansowej. Bylo ono przezna
czone gl6wnie dla kadry kierowniczej bank6w oraz firm sektora 
publicznego i prywatnego, pracownik6w biur maklerskich oraz 
wszystkich tych, kt6rzy SCI. zainteresowani, jak kontrolowac ryzyko 
i wyprzedzac konkurencj(( obracaj'l.c nowymi instrumentami pochod
nymi na polskim rynku finansowym. W sklad Rady Programowej 
wchodzili : dr hab . Dariusz GC~.torek (BRE Bank S.A.), prof. Krzysz
tof Jajuga (AE, Wroclaw), Jadwiga Sarniak (PKO BP, Wroclaw) 
oraz prof. Aleksander Weron (Centrum Steinhausa) . Zaj((cia byly 
prowadzone w systemie zaocznym i obejmowaly 56 godzin zaj((c 
teoretycznych i 32 godziny zaj((c praktycznych. Uczestniczylo w 
nich 1 0 os6b. 

W sobot(( 5 czerwca br. wszyscy sluchacze zaliczyli testy konco
we i otrzymali swiadectwa ukonczenia Studium Podyplomowego 
wg wzoru ustalonego przez Ministerstwo Edukacji Narodowej , 
wydane i podpisane przez dziekana WPPT. 

W przyszlym roku akademickim planuje si(( prowadzenie tego 
studium wsp6lnie z Gield::t Papier6w Wartosciowych. Zaj((cia b«d::t 
odbywaly si(( w Warszawie . 0 
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FILlA. 
WA.LBHZYSKA. 

We wrzesniu ubieglego roku prodzie
kan Wydzialu Podstawowych Problem6w 
Techniki dr Janusz Gorniak podj<tl decy
zjtt o uruchomieniu w Filii Walbrzyskiej 
PWr Studium ,Talent". Byla to pierwsza 
edycja tego Studium w Walbrzychu. Cie
szylo siC( ono duzym zainteresowaniem 
mlodziezy. W zajttciach uczestniczyli 
najlepsi uczniowie kierowani przez dy
rekcje szk6l srednich i chC(tni bez skiero
wan. Zajttcia z matematyki prowadzil dr 
Marian Hotlos, a z fizyki - dr inz. Woj
ciech Magierski. Opiektt organizacyjn<tze 
strony filii zapewnialy mgr Janina Jawor
ska i Zofia Kuska. 

Obecnie dyplomy ukonczenia Studium 
,Talent" otrzymalo 50 uczni6w: 29 z 
matematyki i 21 z fizyki. Wszyscy oni 
zamierzaj'l studiowac na Politechnice 
Wroclawskiej. 

Z inicjatywy dyrekcji Filii PWr. w 
Walbrzychu 17 kwietnia w ratuszu miej
skim wiceprezydent Walbrzycha Jerzy 
Sttdziak spotkal sitt z gruP'lprzedstawi
cieli Ecole de Mines de Douai, panami: 
I.Favierem, I.Talandierem i E.Dequeke
rem. Wiceprezydent miasta Jerzy Stt
dziak zaznajomil gosci z perspektywa
mi rozwoju regionu walbrzyskiego. Pre
zes Zarz'ldu Walbrzyskiej Specjalnej 
Strefy Ekonomicznej Miroslaw Greber 
m6wil o dotychczasowych osi<tgnittciach 
WSSE. Po spotkaniu zwiedzano Wal
brzysk<t Specjaln<t Streftt Ekonomiczn'l 
oraz Filitt Politechniki Wroclawskiej w 
Walbrzychu. 

13 maja na terenie Filii PWr. w Wal
brzychu odbyly sitt Juwenalia. Byla to 
pierwsza tego typu impreza zorganizo
wana przez Samorz'ld Studencki Filii, a 
jej inicjatorami byli kierownik Domu 
Studenckiego Janusz Bator i pelnomoc
nik ds. studenckich dr Stanislaw Bart
kiewicz. Uroczystosc otworzyl dyrektor 
filii dr inz. Jan Kalwak, kt6ry przekazal 
wladztt studentom. Symbolem tego byly 
,klucze do bram Filii". 

Po oficjalnym powitaniu gosci studen
ci i pracownicy mogli wzi'lc udzial w 
licznych konkursach, kt6re zmuszaly do 
myslenia lub sprawdzaly sprawnosc fi
zyczn'l czy poczucie humoru. Rywaliza
cja byla szczeg61nie zacittta w konkur
sie wiedzy technicznej. Gl6wn'l wygra
n'l byl skaner komputerowy, o kt6ry 
walczyly dwie pittcioosobowe druzyny: 
,Akademik" i ,Politechnika". Zwyci((
:lyl ,Akademik". 

Dokonczenie na stronie 2 5 

Doktorat HC 

Jan Nowak Jezioranski 
Uniwersytet Wroclawski nadal Janowi No

wakowi Jezioranski emu tytul doktora honoris 
causa. Uroczystosc wrttczenia odbyla siC( 14 
czerwca. Choc doktorant jest powszechnie 
znany, przypomnijmy gl6wne fakty zjego bo
gatego zycia: 

Jan Jezioranski urodzil siC( 13.05.1913 r. w 
Warszawie, w rodzinie o wspanialych trady
cjach niepodleglosciowych. Do tej samej ro
dziny nalezal stracony z Trauguttem na sto
kach warszawskiej Cytadeli jego imiennik 
Jan Jezioranski,jeden z przyw6dc6w Powsta
nia Styczniowego. (Co ciekawe, bohater Po
wstania Styczniowego mial podobny protil 
dzialalnosci: w powstanczym RzCldzie Naro
dowym zajmowal siC( rozpowszechnianiem 
pism i druk6w). 

Po maturze zdanej w Gimnazjum im. Ada
rna Mickiewicza w Warszawie Jan Jezioran
ski stud iowa! ekonomi(( na Uniwersytecie Po
znanskim pod opieklt naukow~t prof. Edward a 
Taylora. 

Uczestniczyl w kampanii wrze5niowej 1939 
r., nast((pnie dzia!al w Zwi<~.zku Walki Zbroj
nej . Zostal wl<~.czony do Akcji ,N" prowadz<~.
cej dywersj(( na terenach polskich przyl~tczo
nych do Rzeszy ina obszarze samych Niemiec. 

Od pocz~ttku 1943 r. by! kurierem AK do 
rz~tdu pol skiego w Londynie. Przewozil kore
spondencj(( specjalnego znaczenia i poufne 
raporty. Uzywane w okresie konspiracji fal
szywe nazwisko Nowak stalo siC( p6Zniej r6w
nie znane, jakjego wlasne. Zostal wyslany do 
Londynu w celu nawi<~.zania kontaktu mi((dzy 
komendantem gl6wnym AK Tadeuszem Bo
rem-Komorowskim, a naczelnym wodzem 
Kazimierzem Sosnkowskim. Zlozyl najwyz
szym wladzom polskim w Londynie raport o 
sytuacji w okupowanym kraju. Spotkal siC( tez 
z Winstonem Churchillem. Po powrocie do 

Giefda pracy 
Biuro Karier-Wroclaw oraz Wydzial Podsta

wowych Problem6w Techniki PWr zorganizo
wali spotkanie absolwent6w i student6w tego 
wydzialu z pracodawcami. Odbylo sitt ono I 
czerwca br. w gmachu gl6wnym PWr w sali 
136, kt6ra z trudem pomiescila zainteresowa
ne osoby. Przybyli przedstawiciele pittciu firm 
poszukuj~tcych specjalist6ww dziedzinie opty
ki. Byly to: Groptech S.C., Specjalistyczny 
Osrodek Okulistyczny, Essilor-Polonia sp. z 
o.o ., Krajowa Rzemie51nicza Izba Optyczna 
oraz Telefonia Lokalna DIALOG. Wydzial re
prezentowali: dziekan prof. dr hab . Ryszard 
Grz<~.slewicz, prodziekan dr hab. Jerzy Nowak, 
prof. nzw. oraz dyrektor Instytutu Fizyki dr 
hab. inz. Jan Misiewicz, prof.nzw. 

Dziekan W PPT otwieraj~tc spotkanie zazna
czyl, ze wlasnie ten wydzial jest postrzegany 
przez pracodawc6w jako szczeg61nie atrakcyj
ny. Jego absolwenci S<\. wyr6Zniaj'l.C'l sitt gru
P'l· Z og61nej liczby 1200 os6b, kilkadziesi~tt 
posiada tytuly naukowe. Studia na tym wydzia
le zawsze mialy charakter elitarny. Obecnie, 
mimo znacznie zwittkszonej liczby student6w, 
ambicj<~. nauczycieli akademickich jest utrzy-
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Polski wzi<~.l udzial w powstaniu warszawskim. 
W grudniu 1944 r. udalo musiC( przedostac do 
Londynu . 

Tam poczqtkowo pracowal w BBC. Od po
wstania Radia Wolna Europa ( 1949) wl<~.czyl 
siC( w jego prace. Od 1952 r. do 1976 r. by! 
dyrektorem Rozglosni Polskiej RWE. Walczy! 
przeciw cenzurze i monopolowi informacyj
nemu wladz PRL. Dzittki niemu caly swiat 
dowiadywal siC( o represjach wobec przeciw
nik6w systemu komunistycznego i koscio!a 
katolickiego. Zabiegal o uznanie przez Zach6d 
polskiej gran icy na Odrze i Nysie. 

Po przejsciu na emerytur(( osiedlil sitt w 
USA, gdzie wl<~.czyl sitt w dzialalnosc Kon
gresu Polonii Amerykai'lskiej. By! doradq do 
spraw Europy Wschodniej w Departamencie 
Stanu USA. 

Od 1989 r. cz((sto przebywa w Polsce. Od 
I 996 r. jest czlonkiem Rady Kurator6w Za
kladu Narodowego im . Osso1inskich. 

Opublikowal trzy ksi<~.:Zki wspomnieniowe: 
,Kurier z Warszawy", ,Wojna w eterze" i ,Pol
ska z oddali". W 1995 r. ukazal siC( wyb6r jego 
najciekawszych artykul6w z prasy polskiej z I at 
1993-95 pt. , Rozmowy o Polsce", zas w 1999 
zbi6r tekst6w ,Polska wczoraj, dzis , jutro". 

Za zaslugi wojenne zostal odznaczony or
derem Virtuti Militari (1944 r.). W 1996 r. 
zostal uhonorowany najwyzszym cywilnym 
odznaczeniem amerykanskim - Medalem 
Wolnosci . Jest doktorem honoris causa Uni
wersytetu Adama Mickiewicza w Poznaniu . 

W uniwersyteckiej uroczystosci wzi((li 
udzial, opr6cz przedstawicieli srodowisk aka
demickich, liczni dostojni goscie : prezydent 
Ryszard Kaczorowski z zon<~., senatorowie i 
poslowie RP, prezes Rady Wsp61not Polonij
nych, duchowienstwo, dyplomaci, czlonkowie 
rz~tdu, wladz panstwowych i samorz<~.dowych . 

Jan Nowak Jezioranski zlozyl na rttce dy
rektora Ossolineum dr Adolfa Juzwenki dar 
w postaci dziennikarskich zbior6w archiwal
nych Radia Wolna Europa. 0 

manie wysokiego poziomu ksztalcenia. Szcze
g61ny nacisk kladzie sitt na wiedztt podstawo
W~t. Pozwala to przyszlym pracownikom na 
latwiejsze dostosowanie sitt do wymagan pra
codawcy, na wittkSZ'l elastycznosc przy zmia
nach tematyki. Obecnie, dobre finny inwestu
j<~.ce w mlodych pracownik6w poszukuj~t naj-
1epszych absolwent6w czolowych uczelni. 

Prodziekan Jerzy Nowak om6wil programy 
studi6w optycznych na kierunku fizyka. 
Stwierdzil, ze trzydziesci lat temu ksztalcono 
gl6wnie konstruktor6w, a obecnie ksztalci sitt 
uzytkownik6w aparatury optoelektronicznej. 
Program studi6w zawiera przedmioty teore
tyczne, og61notechniczne i scisle optyczne. 
Przewidziano takze liczne zajttcia laboratoryj
ne, a na studiach dziennych - praktykt(. Prefe
ruje sitt indywidualne programy studi6w. Na 
studiach zaocznych k!adzie sitt duzy nacisk na 
zajttcia praktyczne. Absolwenci uzyskuj~t wie
dztt pozwalaj<~.q na podjttcie pracy w przemy
sle optycznym, laboratoriach pomiarowych, 
uslugach lub ,malym biznesie". 

W programie spotkania znalazly sitt r6wniez 
prezentacje firm. Przedstawily one nie tylko 
profile swojej dzialalnosci, kierunki rozwoju 
ale takze plany rekrutacyjne, oferowane sta-
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nowiska i wymagania kwalifikacyjne dotycz~t
ce przyszlych pracownik6w. Organizatorzy 
stworzyli te:i: mo:i:liwosc indywidualnych roz
m6w z pracodawcami. 

Na podstawie du:i:ej frekwencji student6w 
oraz licznych pytan kierowanych do przedsta
wicieli firm mo:i:na stwierdzic, :i:e to spotka
nie, maj~tce charakter gieldy pracy dla absol
went6w okreslonej specjalizacji, spelnilo swo-

Studium 
Podyplomowego Optyki Widzenia 

Pierwsze dyplomy 
5 czerwca dziekan Wydzialu PPT prof. dr 

hab. Ryszard Grz~tslewicz wrl(czyl dyplomy 
pierwszym absolwentom Studium Podyplo
mowego Optyki Widzenia. Przez rok 18-
osobowa grupa os6b zainteresowanych 

je zadanie. Studenci mogli si(( zorientowac, 
jakie firmy stwarzaj~t im mo:i:liwosci wykorzy
stania i poszerzania wiedzy nabytej na uczel
ni , wladze WPPT - jakich kwalifikacji ocze
kujlt pracodawcy od specjalist6w z zakresu 
optyki, a przedstawiciele firm mogli trafic bez
posrednio do absolwent6w interesuj~tcego ich 
kierunku i zach((c ic ich do podj((cia pracy wla
snie w ich przedsi((biorstwach. 0 

optyk~t okularow~t uczestniczyla w wykla
dach i laboratoriach prowadzonych przez 
pracownik6w Instytutu Fizyki Politechniki 
Wroclawskiej oraz lekarzy okulist6w z Kli
niki Okulistyki AM i Specjalistycznego 
Osrodka Okulistycznego we Wroclawiu . W 
trakcie ponad 200 godzin zajl(c omawiano 
zar6wno problemy z zakresu pods taw opty
ki, zasad pomiar6w optycznych, technolo
gii optycznej i materialoznawstwa optycz

nego,jak te:i: podstaw 
okulistyki , procesu 
widzenia i optome
trii . Wsr6d sluchaczy 
Studium byli m. in. 
wlasciciele i pracow
nicy zaklad6w 
optycznych i pracow
nicy firm optycz
nych . Wieczorem ab
solwenci i wykla
dowcy Studium spo
tkali sil( w ogr6dku 
piwnym restauracji 
Spi:i: na wroclawskim 
rynku . 0 

USLUGI 
ZAKLADU KONSERWACYJNO-REMONTOWEGO PWR 
Informujemy zainteresowanych, ze Zesp6l Konserwacyjno-Remontowy PWr. wy

konuje uslugi budowlane, slusarskie, stolarskie, dekarskie, hydraulicznc, posadzkar
skie i szklarskie w obiektach uczelni,jak r6wnie:i: na prywatne zlecenie pracownik6w 
Politechniki Wroclawskiej . Osoby zainteresowane mog'l. zwracac sil( o wstl{Pn'l. wy
cenl( zlecanych prac pod adresem : 

Zesp61 Konserwacyj no-Remontowy PWr. 
ul. Gdanska 13/ 15, 50-344 Wroclaw 

tel. 320-22-54 fax 22-69-35. 

NIEZALEZNE ZRZESZENIE STUDENT6W 
I WYDZJAL INZYNIERII SRODOWISKA POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

Zapraszaj'l. na 

Mi~dzynarodowy Oboz Ekologiczny 
Szrenica '99 

Szklarska Porl(ba 11 - 18 lipiec I 999 r. 
Tylko 170 zl 
Zapewniamy: transport, noclegi, pelne wyzywienie, wycieczki, 
mile towarzystwo i wspanial'l. zabawl(. 
Dodatkowe informacje: budynek D-6 pok. 21 
Uwaga! llosc m iej sc ograniczona. 

FILI.If 
WALBRZYSKA. 
Dokoriczenie ze rtronv 24 
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Wai:n'l. CZl(SCi'l. Juwenali6w byl te:i: blok 
sportowy. Poza konkurencjami typowo 
rekreacyjnymi odbyly sil( finaly trwaj'l_
cych od dw6ch miesi((cy eliminacji mi
strzostw filii w koszyk6wce halowej i 
pilce noznej . Wygrali lepsi . Du:i:~tpopu 

larnosci'l. cieszyly si(( r6wnie:i: rozgryw
ki w tenisie stolowym. 

Zwycil(zcy sportowych zmagan poza 
pucharami i dyplomami otrzymali atrak
cyjne nagrody rzeczowe. 

Na terenie rekreacyjnym Filii zaplonl(
lo pil(kne studenckie ognisko. Zebrali sil( 
przy nim wszyscy uczestnicy Juwena
li6w Okazalo sil(, :i:e i przy du:i:ym tloku 
mozna upiec kielbaskC(, wypic swi'l_tecz
ne piwo, zartowac, ale i pamiC(tac o zbli
zaj~tcej siC( sesji. 

Studenci bawili siC( tak:i:e na dyskote
ce w studenckim klubie ,Zak" . 

RozpoczC(to ju:i: przygotowania do Ju
wenali6w'2000. 

N.lf WYDZIAL.ItCII 

MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 13 kwietnia postanowiono powo
lac prof. Andrzeja Kolaczkowskiego na 
stanowisko profesora zwyczajnego. 

Postanowiono wyst'l.Pic z wnioskami 
o odznaczenia panstwowe: 

• Krzyz Kawalerski Orderu Odrodze
ni a Polski dla dr hab .in:i: . Andrzeja Bu
cewicza, prof.nadzw., 

• Zlote Krzy:i:e Zaslugi dla dr hab.in:i:. 
Henryka Kudeli , dr hab .in:i:. Wieslawa 
Rybaka, prof.nadzw. i dr in:i: . Haliny 
Kruczek, 

• Srebrny Krzyz Zaslugi dla dr 
hab.in:i:. Juliusza Gajewskiego, 

• Br'l_zowy Krzyz Zaslugi dla dr in:i:. 
Andrzeja Stefanickiego. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 21 maja wszczC(to przew6d habi
litacyjny dr in:i: . Macieja Chorowskie
go z Instytutu Techniki Cieplnej i Me
chaniki Plyn6w. Powolano komisjC( ds. 
przewodu habilitacyjnego dr in:i: . Ma
cieja Chorowskiego. W jej sklad we
szli: prof.dr hab.in:i: . Miroslaw Wersz
ko, dr hab.in:i: . Mieczyslaw Mieczynski, 
prof. nadzw. oraz dr hab .in:i:. Zbigniew 
Kr6licki , prof.nadzw. 

W glosowaniu tajnym jednomyslnie 
zaakceptowano kandydatur(( dr in:i:. 
Wiktora Krzy:i:aka do Nagrody Senatu. 
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Nil JJ'YIJZ.IALJICH 
PPT 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 18 
marca dopuszczono do kolokwi6w ha
bilitacyjnych dr Antoniego Mitusia z In
stytutu Fizyki PWr., dr Stefana K.ruszew
skiego z lnstytutu Matematyki i Fizyki 
Akademii Techniczno-Rolniczej w Byd
goszczy i dr Jacka Goca z Instytutu Fi
zyki Technicznej Politechniki Poznan
skiej oraz wybrano tematy wyklad6w 
habilitacyjnych. 

Powolano dw6ch dodatkowych czlon
k6w do komisji ds . przewodu habi1ita
cyjnego dr Jacka Leskowa z Instytutu 
Matematyki PWr. 

Dziekan przedstawil propozycje 1imi
t6w przyjttc na I rok studi6w WPPT. Po
informowal r6wniez o p1anach zwi~za
nych z utworzeniem na wydzia1e nowe
go kierunku: Informatyki oraz nowej spe
cja1nosci : Programowania ekonomiczne
go w ramach kierunku Matematyki. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 15 
kwietnia powolano komisjtt ds . nadania 
tyturu naukowego profesora dr hab. Bro
nislawowi F1orkiewiczowi, prof.nadzw. 
z Instytutu Matematyki PWr. 

Poparto wniosek o nadanie dr hab. Ja
nowi Misiewiczowi , prof.nadzw. PWr., 
tytulu naukowego profesora w dziedzi
nie nauk fizycznych. 

Dopuszczono dr Jacka Leskowa z In
stytutu Matematyki PWr. do ko1okwium 
habilitacyjnego i wybrano temat wykla
du habilitacyjnego. 

Przyjttto zaproponowane limity rekru
tacyjne na poszczeg61ne kierunki stu
di6w WPPT w roku akademickim 1999/ 
2000. 

Odbylo sitt ko1okwium habilitacyjne i 
wyklad h&bi1itacyjny dr Stefana Kru
szewskiego z Akademii Techniczno-Rol
niczej w Bydgoszczy. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 29 
kwietnia wszczttto post<tPowanie o nada
nie tyturu naukowego profesora dr hab. 
Bronislawowi Florkiewiczowi z Instytu
tu Matematyki i powolano recenzent6w. 

Odbylo sitt ko1okwium habilitacyjne i 
wyklad habilitacyjny dr Jacka Leskowa 
z Instytutu Matematyki PWr. 

Na posiedzeniu Rady Wydziaru 6 maja 
dziekan poinformowal zebranych o wy
borze dyrektor6w instytut6w na kaden
cjtt 1999/2002. Na dyrektora Instytutu 
Fizyki wybrano ponownie dr hab. Jana 
Misiewicza) prof.nadzw., ana dyrektora 
Instytutu Matematyki - dr hab. Bronisla
wa F1orkiewicza, prof.nadzw. Dziekan 

Dokoliczenje na stronie 27 

W ostatnim czasie ukazaly sitt nast<tPuj~
ce pisma ok61ne i zarz~dzenia wewntttrzne: 

• Pismo okolne 5/99 z dnia 7.04.1999 r. 
w sprawie dnia rektorskiego w dniu 13 maja 
1999 r. i godzin rektorskich w dniu 14 maja 
1999 r. 

• Pismo ok6lne 6/99 z dnia 8.04.1999 r. w 
sprawie godzin rektorskich w dniu 23 kwiet
nia 1999 r. 

• Pismo ok61ne 7/99 z dnia 27.04.1999 r. 
w sprawie trybu i termin6w wnioskowania 
oraz ustalania wysokosci nagr6d: Rektora, 
dziekana, dyrektora (kierownika) jednostki 
organizacyjnej PWr. 

• Pismo ok6lne 8/99 z dnia 7.05 .1999 r. w 
sprawie dnia rektorskiego w dniu 13 maja 
1999 r. na filiach w Walbrzychu i Jeleniej 
G6rze. 

• Pismo ok6lne 9/99 z dnia 24.05 .1999 r. 
w sprawie organizacji nauki i pracy w czerw
cu 1999 r. 

• Pismo ok61ne 10/99 z dnia 25.05 .1999 
r. w sprawie cennika uslug swiadczonych 
przez Studium Nauki Jttzyk6w Obcych. 

• Pismo ok6lne 11/99 z dnia 26.05.1999 r. 
w sprawie dnia rektorskiego w dniu 1 czerw
ca 1999 r. w filii w Legnicy. 

• Zarzlldzenie wewn~trzne 7/99 z dnia 
26.04.1999 r. w sprawie wprowadzenia 
zmian do Regulaminu zasad gospodarki fi
nansowej na Politechnice Wroclawskiej. 

• Zarz<t.dzenie wewntttrzne 8/99 z dnia 
27.04.1999 r. w sprawie ustalenia wysoko
sci stypendi6w fundowanych sluchaczy Stu
dium Doktoranckiego na Po1itechnice Wro
clawskiej . 

• Zarz~dzenie wewntttrzne 9/99 z dnia 
27.04. w sprawie wprowadzenia zasad wy
laniania najlepszych abso1went6w Politech
niki Wrodawskiej . 

• Zarz<t.dzenie wewntttrzne 10/99 z dnia 
27.04.1999 r. w sprawie wysokosci stawek 
stosowanych dla nauczycieli akademickich 
za godziny ponadwymiarowe. 

• Zarz<t.dzenie wewntttrzne 11/99 z dnia 
21.05 .1999 r. w sprawie czasowego ograni
czenia wydatkowania srodk6w finanso
wych. 

• Zarz~dzenie wewntttrzne 12/99 z dnia 
24.05.1999 r. w sprawie wydawania dodat
kowych odpis6w dyp1om6w ukm'Jczenia stu
di6w w jttzykach obcych. 

• Zarz<t.dzenie wewntttrzne 13/99 z dnia 
25 .05 .1999 r. w sprawie korzystania z uslug 
Oficyny Wydawniczej oraz Biura ds . Wy
na1azczosci i Ochrony Patentowej w Dziale 
Nauki. 
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OMAWIAMY PRZEPISY 
Pismo okolne 7/99 z 27.04.1999 r. ustala 

tryb i terminy wnioskowania oraz wysoko
sci nagr6d: Rektora, dziekana i dyrektora 
(kierownika) jednostki organizacyjnej . 

Wnioski o nagrody nalezy skladac w termi
nie: 

• o nagrodtt Rektora do 30 czerwca, 
• 0 nagrodtt dziekana do 15 wrzesnia, 
• o nagrodtt dyrektora (kierownika) - w 

terminie ustalonym przez przyznaj<~.cego 
nagrodtt. 

Fonna wnioskowania o nagrodtt Rektora 
jest dowolna. Wnioski powinny zawierac 

kr6tkie uzasadnienie, proponowany stopien 

nagrody (w przypadku nagrody zespolowej 
takze spos6b jej podzialu) i podpis imienny 
wnioskodawcy. Wnioski nalezy skladac w 
Sekretariacie Ucze1ni . 

Dziekani, dyrektorzy i kierownicy jedno
stek organizacyjnych usta1aj~ wlasne fonny 
wnioskowania o ich nagrody. 

Podane S<t. tez wysokosci nagr6d: Rektora 
(I i II stopnia dla nauczycieli akademickich 

oraz za osi~nittcia zawodowe dla pracow
nik6w nie bttd~cych nauczycielami akade
mickimi), Senatu, dziekana, dyrektora (kie
rownika) jednostki organizacyjnej (dla na
uczycieli akademickich i pracownik6w nie 
bttd~cych nauczycielami akademickimi), 
okolicznosciowej nagrody Rektora i Mini
stra Edukacji Narodowej. Stawki te obowi~
zuj<t. od 1 lipca 1999 r. 

Nagrody wyplacane ze wszystkich rodza

j6w funduszy s~ obci~zone podatkiem do
chodowym od os6b fizycznych . 

Pismo okolne 13/99 z 31.05 .1999 r. po
daje sklad Uczelnianej Komisji Rekrutacyj
nej, kt6ra przeprowadzi rekrutacjtt na I rok 
studi6w na Politechnice Wroclawskiej na 

rok akademicki 1999/2000. W sklad komi
sji weszli : 

• dr hab.inz. Jerzy Swi~tek, prof.nadzw. 

(przewodnicz<~.cy), 

• prof.dr hab .inz. Lucjan Jacak, 

• prof.dr hab.inz. Henryk Gorecki (zast<tP
ca przewodnicz~cego), 

• dr hab.inz.arch . E1zbieta Trocka-Lesz
czynska, prof.nadzw.PWr., 

dr hab .inz . Janusz Biernat, 
pro f. nadzw. PWr., 

• prof.dr hab.inz. Tadeusz Galanc, 
• dr Tomasz Jastrzttbski , 
• mgr inz. Hanna Helman. 

Zarz::tdzenie wewn~trzne 8/99 z 
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27.04.1999 r. us tala wysokosci stypendi6w 
fundowanych przez Politechnik(( Wroclaw
sket s!uchaczom Studium Doktoranckiego. 
Stanowiet one nii:ej podany odsetek srednie
go uposai:enia zasadniczego asystenta na 
PWr: 

• 61% - dla doktorant6w I roku, 
• 67% - dla doktorant6w II roku, 
• 73,5% - dla doktorant6w III i IV roku. 
Jesli doktorant II roku nie majetcy zaleglo-

sci w wypelnianiu innych obowietzk6w po
czyni znaczne post((py w realizacji badan 
zwietzanych z praq doktorsk'l., promotor 
moi:e wyst<tri6 do Pelnomocnika Rektora ds. 
Ksztalcenia i Rozwoju Kadry Naukowej o 
podwyi:szenie stypendium do wysokosci nie 
przekraczajetcej 73,5% sredniego uposai:e
nia zasadniczego. 

Zarzetdzenie obowietzuje od 1.01.1999 r. 
Zarzltdzenie wewn~trzne 9/99 z 

27.04.1999 r. wprowadza Zasady wylania
nia najlepszych absolwent6w PWr. Studen
ci-kredytobiorcy zakwalifikowani do tej 
kategorii uzyskajet prawo do cz((sciowego 
umorzenia kredytu studenckiego. 

Kredytobiorca, kt6ry ukonczyl studia w 
grupie 5% naj1epszych absolwent6w Poli
techniki Wroclawskiej w danym roku aka
demickim, moi:e 1iczyc na umorzenie 20% 
kredytu. 

Najlepsi absolwenci Politechniki Wro
clawskiej set wylaniani w trzech odr((bnych 
grupach: 

• grupa I to absolwenci wydzial6w: Ar
chitektury, Budownictwa Letdowego i Wod
nego, Chemii oraz Ini:ynierii Srodowiska; 

• grupa II obejmuje absolwent6w wydzia
l6w: Elektroniki, Informatyki i Zarzetdzania 
oraz Podstawowych Problem6w Techniki; 

• grupa III to absolwenci wydzial6w: Elek
trycznego, G6rniczego, Mechaniczno-Ener
getycznego i Mechanicznego. 

Umorzenia kredytu dokonuje wlasciwy 
bank na wniosek kredytobiorcy potwierdzo
ny przez Rektora. 

0 cz((sciowe umorzenie kredytu moi:e 
ubiegac si(( abso1went PWr., kt6ry zloi:yl 
prac(( dyplomowet i zdal egzamin dyplomo
wy do 30 listopada roku, w kt6rym zakon
czyl ostatni semestr studi6w. 

Do uzyskania umorzenia cz((sci kredytu 
niezb((dna jest inicjatywa zainteresowane
go w tej sprawie, tzn. student, kt6rego oce
ny kwalifikuj!J: do takiej ulgi, musi zlozyc 
w dziekanacie odpowiedni wniosek, kt6ry 

zostanie potwierdzony przez Rektora. 
Dzial Nauczania oglasza wysokosci ocen 

progowych za studia za miniony rok akade
micki w tenninie do 10 grudnia. 

Zarzl!dzenie wewn~trzne 10/99 ustala 
stawki za godziny ponadwymiarowe w dzia
lalnosci dydaktyczno-wychowawczej. Wy
plata wynagrodzenia za godziny ponadwy
miarowe moi:e bye dokonywana zaliczko
wo w ratach po rozliczeniu semestru zimo
wego. Ostatniet rat(( wyplaca si(( po zakon
czeniu i rozliczeniu roku akademickiego. 
Kazda wyplata odbywa si(( wg stawek obo
wi!J:zujetcych w dniu wyp!aty. 

Zarzl!dzenie wewn~trzne 11199 dotyczy 
czasowego ograniczenia wydatkowania 
srodk6w finansowych. w zwietzku z trud
nosciami finansowymi (wynikajetcymi m.in. 
z op6Znien w przekazywaniu uczelniom 
dotacji z MEN i KBN) do odwolania wstrzy
mane zostajet: 

• zakupy srodk6w trwalych, w tym r6w
niei: mebli i innego wyposai:enia, 

• wyplaty zwi~tkszonego wynagrodzenia w 
ramach srodk6w przeznaczonych na dzia
lalnosc statutow!J: i badania wlasne, a tak:ie 
z dochod6w z dzia!alnosci dydaktycznej, 

• zlecanie prac w ramach um6w cywilno
prawnych, 

• wydatki na cele reprezentacyjne (np. 
srodki i:ywnosciowe, kwiaty). 

Ograniczenia te set niezb((dne, by zapew~ 
nic srodki na wyplat(( wynagrodzen osobo
wych i stypendi6w oraz na realizacj(( nie
zb((dnych zobowietzan stalych zwietzanych 
z funkcjonowaniem uczelni (skladki na 
ubezpieczenie spoleczne, energia, telefony, 
oplaty pocztowe itp.). 

W wyj!J:tkowych przypadkach za zgodet JM 
Rektora lub os6b przez niego upowai:nio
nych moi:na odst<tri6 od powyi:szych ogra
niczen. 

Pismo JM Rektora nr 1222/99 z 
13.05.1999 r. J wprowadzilo obowi!J:zek oso
bistego odbierania pieni((dzy (z tytulu r6z
nych naleznosci, m.in. delegacji) ze wszyst
kich kas uczelni. Got6wk(( moze tei: odbie
rac osoba do tego upowazniona pisemnie po 
potwierdzeniu autentycznosci jej podpisu. 
Autentycznosc podpisu jest potwierdzana 
przez kierownika jednostki organizacyjnej, 
w kt6rej pracuje upowai:niony. 

Zasady przekazywania naleznosci pracow
nik6w uczelni na ich rachunki bankowe 
pozostaj!J: bez zmian. 
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poinformowal r6wniez, i:e Centralna 
Komisja ds. Tytulu Naukowego i Stopni 
Naukowych zatwierdzila nostryfikacj(( 
stopnia doktora habilitowanego M.Mu
sieli, przeprowadzon!J: wczesniej przez 
Rad(( Wydzialu PPT. 

Powolano komisj(( ds. przewodu habi
litacyjnego dr inz. Wlodzimierza Salej
dy z Instytutu Fizyki PWr. 

Postanowiono utworzyc od 1 pazdzier
nika 1999 r. zaoczne studia ini:ynierskie 
o specja1nosci Iniynieria optyczna na 
kierunku Fizyki technicznej. Zatwierdzo
no plan i program studi6w. 

Ogloszono konkursy na stanowiska 
asystenta, adiunkta, wykladowcy i star
szego wykladowcy w Instytucie Matema
tyki PWr. Podobne konkursy ogloszono 
tei: w Instytucie Fizyki PWr. Zgloszenia 
nalezy skladac w sekretariatach instytu
t6w do 30 sierpnia 1999 r. 

Prof.dr hab . Ryszard Grzetslewicz 
przedstawil sytuacj(( finansowet wydzia
!u w roku 1999. Upowai:niono dziekana 
do wyst<trienia wobec wladz uczelni i 
przedstawienia potrzeb finansowych 
wydzia!u. S!!: one dui:e w zwietzku z duzet 
ilosciet zaj((C prowadzonych przez pra
cownik6w WPPT na innych wydzialach. 

ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w dniu 
17 maja w glosowaniu jawnym jedno
g!osnie zatwierdzono tematy inzynier
skich prac dyplomowych. 

Dr B.Lowkis poinformowala, i:e na za
ocznych studiach ini:ynierskich studen
ci III roku wybrali dwie specjalnosci: 
Elektroenergetyk~ oraz Przyrzqdy i sys
temy pomiarowe. 

Omawiano propozycje zmian w pro
gramie i planie zaocznych studi6w in
i:ynierskich. Zmiany te zmierzajet do 
ujednolicenia wymog6w programowych 
na studiach inzynierskich dziennych i za
ocznych. 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego w 
specjalnosci Elektrotechnika teoretycz
na. 

Powolano recenzent6w rozprawy dok
torskiej mgr ini:. Jacka Staronia i Komi
sj(( Egzaminacyjn'l., wybrano przedmio
ty egzaminacyjne oraz upowai:niono Ko
misj(( Egzaminacyjn!J: do wyznaczenia 
termin6w egzamin6w i publicznej obro
ny. 

Poparto wniosek o przedluzenie za-
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trudnienia w niepelnym wymiarze cza
su emerytowanemu pracownikowi I-7 
dr inz. Cz.Stecowi. 

Postanowiono oglosic konkurs na 
stanowisko wykladowcy w I-8 i powo
lano Komisj({ Konkursow~. 

Postanowiono przedluzyc zatrudnie
nie mgr inz. Andrzeja Bachrego na sta
nowisku asystenta na 114 etatu do 
30.09.2000. Poparto kandydaturl( prof. 
Mariana Sobierajskiego do nagrody Se
natu PWr. 

Dziekan odczytallist prof. Zbignie
wa Styczyilskiego pracuj~cego obecnie 
na Uniwersytecie w Magdeburgu. Prof. 
Z.Styczynski zostal ostatnio powolany 
na stanowisko kierownika tamtejszej 
katedry Elektrische Netz und alterna
tive Energiequellen. 

Dziekan przypomnial tez , ze 
30.06.1999 r. uplywa termin skladania 
wniosk6w o nagrody Rektora. 

Prof. E.Rosolowski poinformowal, 
ze Uniwersytet w Magdeburgu fundu
je studentom stypendia na okres 3 mie
si({cy, I 0 miesi({cy i dluzej . Ubiegac si({ 
o nie mog~ studenci Wydzialu Elek
trycznego PWr, kt6rzy ukonczyli III rok 
studi6w, osi~n({li wysok~ sredni~ ocen 
i dobrze znaj~j ({zyk niemiecki. 

INZYNIERIA SRODOWISKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 26 
maja dziekan przedstawil czlonkom 
Rady wyr6Zniaj~cych si({ student6w II 
roku Inzynierii Srodowiska, kt6rzy z fi
zyki og6lnej otrzymali ocen({ celuj~q 
lub bardzo dobr~. Wykladowq fizyki 
jest dr Wlodzimierz Sa1ejda. 

Dziekan poinformowal, ze prof. Zbi
gniew Siwon zostal z dniem 1.05.1999 
r. mianowany na stanowisko profesora 
zwyczajnego. Prof. Gererd Besler zo
stal powolany na czlonka Komitetu In
zynierii L~dowej i Wodnej PANna ka
dencj({ 1999-2002. 

Podj({to uchwal({, ze w roku akade
mickim 1999/2000 nie b({d~ organizo
wane kursy wyr6wnawcze z matematy
ki, fizyki i j({zyk6w obcych. 

Powolano Komisj({ Egzaminu Dyplo
mowego specjalizacji Gospodarka od
padami i wybrano przedmioty specjali
styczne. 

Dopuszczono dr Jerzego Bartnickie
go do kolokwium habilitacyjnego i wy
znaczono temat wykladu habilitacyjne
go. Termin kolokwium wyznaczono na 
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EuroPrix MultiMediaArt 
Europejski Konkurs lnwencji Tw6rczej 

dla Producent6w Multimedi6w 
• Europejskie przedsi~wzi~cie 

Austriackie Ministerstwo ds. Gospodarki oraz Europejska Komisja DG XII organizujq_ po 
raz drugi europejski konkurs na wyr6Zniajq_ce si~ produkty multimedialne EuroPrix MultiMe
diaArt. Jest to jeden z nowych Konkurs6w lnwencji Tw6rczej. Do najwai:niejszych partne
r6w EuroPrix MultiMediaArt nalezy 108 organizacji zrzeszonych w sieci MIDAS-NET. 

Konkurs jest otwarty dla wszystkich europejskich produkt6w multimedialnych. Do pierw
szej edycji konkursu zgloszono 557 produkt6w z 26 kraj6w. Polscy producenci zglosili 13 
prac. Jedna z nich, zgloszona przez firm~ Optimus Nexus Sp. z o.o., zostala nominowana w 
kategorii ,Pierwsze kroki w multimediach". 

• Konkurs jest adresowany do europejskich producent6w, kt6rzy zajmujq_ si~ pro
dukcjq i uslugami w zakresie multimedi6w. 

* Warunki zgloszenia do konkursu: 
• zglaszac moi:na prace, kt6re zostaly opublikowane w Europie w ciq_gu 21at przed uply

wem terminu zgloszen, 
• siedziba przedsi~biorstwa znajduje sifi w jednym z kraj6w Unii Europejskiej, kraj6w EFTA, 

10 kraj6w Europy Srodkowej i Wschodniej wraz z Cyprem, Maltq_ i Turcjq_ lub producenci 
posiadajq_ obywatelstwo tych kraj6w. 

* Termin nadsylania prac do Sekretariatu EuroPrix mija 30 czerwca 1999 r. 

• Kategorie konkursowe 

Niezalezna Komisja Ekspert6w, do kt6rej nalei:y m.in. prof. W.Lubaszewski z Uniwersyte-
tu Jagiellonskiego, przyznaje nagrody za najlepsze prace w szesciu kategoriach : 

• wiedza i odkrycia, 
• rozpowszechnianie kultury europejskiej, 
• wspieranie malych i srednich przedsi~biorstw na rynku, 
• wi~cej demokracji poprzez multimedia, 
• pierwsze kroki w multimediach, 
• wspieranie wieloj~zycznej Europy 
oraz w kategorii specjalnej - konkurs dla student6w. 
Nazwiska zwyci~zc6w zostanq_ ogloszone podczas rozdania nagr6d 21 listopada 1999 r. 

w Helsinkach. Nagrodzone produkty zostanq_ opisane w publikacjach internetowych, na ply
tach CD-ROM, w katalogu oraz podczas pazdziernikowych Targ6w Ksiq_i:ki we Frankfurcie. 
Uroczystosc rozdania nagr6d b~dzie transmitowana przez czolowe stacje telewizyjne i ra- ., 
diowe. 

Blii:sze informacje o konkursie moi:na otrzymac pod adresem: 
EuroPrix Secretariat 
c/o Techno-Z FH Forschung & Entwicklung GmbH 
A-5020 Salzburg, Jakob-Haringer-Strasse 51111 
tel. (+43) 662-454-888-714(700), fax. (+43)662-45-61-74 
E-mail: secretariat@europrix.org 
Internet: www.europrix.org 
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Opfaca si~ inwestowac w nauk~ 
Do najnowszego numeru Spraw Nauki (3-

4/99) dol~czono wkladk({ ,Oplaca si~ in
westowac w naukf'. 

Jest tow najkr6tszej formie przedstawio
ne zestawienie wprowadzonych do prakty
ki gospodarczej instrument6w prawnych 
zach({caj~cych do finansowania badan i 
wdrazania polskiej mysli technicznej. 

Podkresla si({, ze m.in .: 
• wydatki na badania naukowe i prace ba

dawczo-rozwojowe wliczane s~ do koszt6w 
uzyskania przychod6w, 

• darowizny na cele naukowe i naukowo
techniczne odlicza si({ od podstawy opodat-

kowania, 
• koszty prac rozwojowych mog~ bye za

Iiczone do wartosci niematerialnych i praw
nych, 

• wydatki inwestycyjne mog~ bye odliczo
ne od dochodu do opodatkowania, 

• Skarb Panstwa udziela por((czen lub 
gwarancji splaty kredyt6w inwestycyjnych 
na wdrozenie wynik6w naukowych i nauko
wo-badawczych, 

• sprzedaz eksportowa wynik6w prac ba
dawczo-rozwojowych maze bye obj({ta 
ubezpieczeniami gwarantowanymi przez 
Skarb Panstwa, 

Prosz({ przypominac o tym dysponentom 
funduszy! 
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Witaj Maj! 

Rajd NZS 
Tradycjll_ obchod6w swill_t majowych stajll_ 

sit<_ coraz czt<_sciej organizowane rajdy g6rskie. 
Do najprzyjemniejszych i z pewnoscil\_ najtan
szych naleill_ te przygotowane przez samych 
student6w lub tei przez istniejll_ce przy uczel
niach zrzeszenia. Przychylnych takiej formie 
wypoczynku jest wielu, co udalo sit<_ zaobser
wowac na dworcach i w przepelnionych wy
jl\_tkowo pocill_gach i autobusach. Nie pogor
szylo to jednak naszych dobrych nastroj6w! 
Czego wit<_cej potrzeba, by milo spt<_dzic czas, 
jesli nie pozytywnego nastawienia uczestni
k6w i sprzyjajl\_cej aury? Nato nie moglismy 
narzekac. Podczas tegorocznego wyjazdu zor
ganizowanego przez Niezaleine Zrzeszenie 
Student6w dzialajl\_ce przy Politechnice Wro
clawskiej w przepit<_kne okolice G6r Orlickich 
pagoda byla r6wnie wspaniala jak towarzy
stwo. Jui na poczll_tku program rajdu ,Lewin 
Klodzki 1999" wydal sit<_ interesujl\_cy i wzbu
dzil zainteresowanie planowanl\_ seril\_ wieczor
k6w zapoznawczych ( opatrzonych przypisem 
cokolwiek to znaczy) oraz moiliwoscill_prze
kraczania gran icy czeskiej w celu uzupelnie
nia zasob6w iywnosci. 

Realiajednak okazaly sit<_ znacznie ciekaw
sze i bardziej zaskakujll_ce. Slonce zaswiecilo 
jui gdy znalezlismy si« w pocill_gu, gdzie miej
sca siedzll_ce udalo sit<_ zajl\_6 tylko plci pi<(k
nej, a lezl\_ce- bagazom. Nast<(pnie przesiad
ka na autobus w Klodzku, kt6ry nie zjawial 
si<( przez 40 minut. Nikt nie potrafil wyjasnic 
nam braku pojazdu, oficjalnie stwierdzono 
zagini~cie na trasie. Nie sl\_dzilismy, ie mamy 
nasz lokalny Tr6jkl\_t Bermudzki w okolicach 
Klodzka- tyle, ze tu ginll_ auto busy. Oczeku
jll_cy mieszkancy objawiali zdenerwowanie, 
nikt wi<(c nie smial podwazac racji pewnego 
m<(iczyzny, kt6ry nie dose, ie w stanie wska
zujqcym na spoiycie wepchnl\_l si« do przyby
lego wreszcie autobusu, to nawet nie raczyl 
zdjl\_6 duzego plecaka, narzekajll_c przy tym na 
tlok i niewygod<(. Na grzecznl\_ uwag<;_jedne
go z uczestnik6w wyjazdu posypala si« cala 
wil\_Zanka typowo grzecznosciowych zwrot6w: 

- Masz jakis b61? A maze wysill_dziemy i 
damy sobie po strzale? 

Oni wr6ca, a ty juz nie wr6cisz, chyba ze w 
plastikowym worku. 

Slowa te, kt6re pozosta
wiam bez komentarza, szyb
ko staly si<;. przedmiotem na
szych zart6w i staly si<;. in
spiracjl\_ do rozlicznych hu
morystycznych scenek sytu
acyjnych 

Okolice Wzg6rz Lewin
skich Sl\_nie tylko pi<;.kne, ale 
przede wszystkim sprawiajl\_ 
niezwykle wraienie ze 
wzgl<(du na dzikll. przyrod<(. 
Okolica nie zostala jeszcze 
odkryta przez przemysl tury-

styczny, a cierpil\_cy na trudnosci finansowe 
wlasciciele obiekt6w turystycznych rob ill., co 
mogl\_, by przycil\_gnl\_6 gosci. Takze budynek, 
w kt6rym mielismy zarezerwowane noclegi, 
na zdj<;_ciu umieszczonym w Intemecie wy
glll_dal zupelnie inaczej -mial nawet basen. 
Rzeczywisty obiekt by! nieco zaniedbany, o 
czym przekonalismy si<( dopiero na miejscu. 
Kli_Pieli niestety nie bylo, prawdziwym zas luk
susem byla mozliwosc wykupienia wyzywie
nia w dose przyjemnym barze ,Zloty Klos", 
gdzie wszyscy podziwialismy zdj<(cie z dedy
kacjll. urodzonej w Lewinie, Yioletty Villas. 
w zwill_zku z tym nie da si<;. tam nie spiewac, 
a szczeg6lnie podczas zabaw przy ognisku. 
Tegorocznymi hitami byly biesiadne ,Hej, So
koly .. ", patriotyczne ,Przybyli ulani", najlep
sze zas nagrody w postaci kielbasek zdoby
wali wykonawcy piosenek przedszkolnych. 
Ten, kto wl\_tpi w dopingujl\_Cl\. sil<t wygranej, 
myli si<(! Nie rna nic lepszego niz ten wlasnie 
przysmak, nawet dla tych, kt6rzy za mi<;_sny
mi potrawami nie przepadajl\_. Warto r6wniez 
wspomniec o pi<;.knych legendach z okolic Le
wina, kt6re opowiadal przewodnik g6rski Woj
tek Maj, a do kt6rych caly czas dopowiadali
smy swoje wersje. 

Staralismy si« wypelniac czas przede 
wszystkim tym, co przyjemne, ale takze i po
zyteczne. Podczas rajdu moglismy uczestni
czyc w szkoleniu na temat Unii Europejskiej, 
kt6re przygotowal i ciekawie poprowadzil pre
zes NZS Krzysztof Maj, a na kt6re przybyl 
zaproszony pan mgr inz. Andrzej Solecki. 
Pomimo ii bylo to wprowadzenie do cyklu 
spotkan, majl\_cych si« odbywac w najblizszym 
czasie na uczelni, wystli_Pienie wzbudzilo za
interesowanie i wywolalo dyskusje wsr6d 
obecnych. W ramach praktycznych doswiad
czen wsp6lpracy mi<;.dzy panstwami, przekra
czalismy czt<_sciej niz zwykle granict<_ polu
dniowych Sl\_siad6w. Nie zabraklo r6wniez 
akcent6w typowo majowych- kaida z dziew
czll_t zostala obdarowana symbolicznym tuli
panem. 

W drodze powrotnej do Wroclawia wszy
scy mielismy wrazenie, ie osill_gn<(lismy za
mierzony eel, ,umajowienie" naszej wyciecz
ki bylo naprawd<( wielkie, dlatego nie ukry
wamy potrzeby nast<;.pnych tego rodzaju im-
prez. 

uczestnik rajdu 
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23.06.1999 r. 
Przedluzono zatrudnienie dr inz. Gra

zyny Kmiec na stanowisku adiunkta na
ukowo-dydaktycznego na czas nieokre
slony. 

Dziekan przedstawil zalozenia budze
towe wydzialu na rok 1999. 

Poparto kandydatur<;_ prof. Gerarda Be
slera do funkcji przewodniczll_cego Ko
mitetu Obchod6w Pictcdziesictciolecia 
Wydzialu Inzynierii Srodowiska. 

INFORMATYKA I ZARZAPZANIE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w dniu 
27 kwietnia poparto wniosek o zatrud
nienie dr hab. Leszka Borzemskiego na 
stanowisku profesora nadzwyczajnego 
w dziedzinie lnformatyka w dyscyplinie 
Systemy informatyczne na okres 5 lat. 

W zwill_zku z konkursem na stanowi
sko profesora nadzwyczajnego w dzie
dzinie Nauki ekonomiczne w dyscypli
nie Organizacja i zarzqdzanie - bada
nia operacyjne, ekonometria powolano 
recenzent6w dorobku naukowego zglo
szonego kandydata. 

Poparto wniosek o przedluzenie za
trudnienia prof.dr hab.inz. Z.Banaszaka 
na stanowisku profesora nadzwyczajne
go w Instytucie Sterowania i Techniki 
System6w na rok. 

Poparto wniosek o przedluzenie za
trudnienia mgr inz. Przemyslawa Ka
zienki na stanowisku wykladowcy na 1/ 
4 etatu do 30.09.2000 r. 

Postanowiono zatrudnic mgr inz. Da
riusza Gajewskiego na stanowisku wy
kladowcy w I-17. 

Wyrazono zgodct na otwarcie konkur
su na stanowisko wykladowcy w I-17, 
wykladowcy i asystenta w Wydzialowym 
Zakladzie System6w Informacyjnych 
oraz 4 stanowiska asystent6w i 4 stano
wiska adiunkt6w i starszych wykladow
c6w w Wydzialowym Zakladzie Infor
matyki. Powolano komisje konkursowe. 

Nadano stopien doktora nauk technicz
nych w dyscyplinie lnformatyka mgr inz. 
Mohamedowi Al-Dweibowi. 

Przyjl(to rozprawct doktorsk'l mgr inz. 
Marka Szali i dopuszczono jl\_ do pu
blicznej obrony. 

Powolano komisjl( ds. przeprowadze
nia przewodu doktorskiego mgr inz. 
Emanada Faraha Khalafa, wybrano re
cenzent6w jego pracy doktorskiej i wy
znaczono zakres egzamin6w doktor
skich. 
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• 
KSIJ\ZKI, kt6re polecamy ... 

Caspar Weinberger, 
Peter Schweizer 

Nast((pna wojna swiatowa 
(z przedmow!l_ Margaret Thatcher) 

Wydawnictwo SL6WKO, 
Warszawa 1998, wyd. I 

cena 28 zl 

Do wojny moie dojsc w r6iny spos6b. Lecz najgorsze sytu
acje zdarzajq si~ zwykle dlatego, iejakies mocarstwo uwaia, 
ie moie osiqgnqc swoje cele alba zupelnie bez wojny, alba za 
pomocqjedynie ograniczonej wojny, kt6rq potrafi szybko wy
grac - i myli si~ w swoich przewidywaniach. W rozwini~tej i 
sp6jnej polityce bezpieczenstwa jest przeto zawsze miejsce za
r6wno dla psychologii, jak i zimnej stali. - m6wi w przedmo
wie do prezentowanej ksi!l_i:ki Margaret Thatcher. 

Autorzy przedstawiaj!l_ moi:liwy przebieg wypadk6w podczas 
konfliktu zaczynaj!l_cego si(( w jednym z zapalnych punkt6w 
globu. Moi:e to bye Korea P6lnocna wsp6ldzialaj!l_ca z China
mi, Iran, Meksyk (wpl!l_tany w problemy gang6w narkotyko
wych), Rosja (opanowana przez wojskow!l_ dyktatur(() lub Ja
ponia. 

Te ,gry wojenne" to nie tylko schemat operacji. Poszczeg61-
ni uczestnicy dzialan nosz!l imiona i nazwiska. Tak na przyklad 
podczas przemarszu Rosjan przez Polsk(( (marzec-kwiecien 
2006) po stronie rosyjskiej mamy do czynienia z generalem 
Borysem Siemionowiczem Malinowskim, prezydentem Karasz
czukiem, pulkownikiem Dymitrem Irinarkowiczem (?) Zalygi
nem, zas po naszej stronie S!l: gen Lech Macharski, gen. Kry
nicki i (reprezentuj!lCY wladztt. cywiln!l) Wladyslaw Radkiewicz. 

Zdradzimy tu, i:e w wyniku uderzenia rosyjskiego padaj!l nie 
tylko Polska, Czechy, Niemcy, ale i Francja. 

Co gorsza, autorzy wykazuj'l., i:e Stany Zjednoczone S!l kai:
dorazowo nieprzygotowane do nadci!lgaj!lcej wojny. Totei: do
piero po pewnym czasie nadrabiaj!l zaleglosci badawcze (!) i 
osi!lgaj!l potencjal pozwalaj!lCY im na skuteczne przeciwude
rzeme. 

Wydaje si((, i:e wlasnie problem braku gotowosci do wojny 
jest gl6wnym powodem powstania prezentowanej ksi!l_i:ki. 

Weinberger, kt6ry rna za sob!! nie tylko prac(( na stanowisku 
sekretarza stanu ds. obrony przy prezydencie Reaganie, ale i 
wlasne doswiadczenie frontowe z czas6w II wojny swiatowej, 
i:ywi obaw((, i:e nieszcz((sciem Ameryki moi:e stac si((jej zami
lowanie do izolacjonizmu. W przeszlosci niejednokrotnie USA 
mogly zdystansowac si(( do problem6w Europy, gdyi: chronila 
je odleglosc. Czy jednak obecnie moi:na nato liczyc? 

Sam tylko lotniskowiec klasy Nimitz to istna plywaj!lca ar
mia. Ma wypomosc 1 02 tysi!lce ton, zalog(( 3184 osoby oraz 
2800 os6b personelu lotniczego, jest uzbrojony w okolo 30 sa
molot6w, 3 osmioprowadnicowe wyrzutnie pocisk6w rakieto
wych powierzchnia-powietrze, 4 dziala kal. 20 mm i 6 wyrzut
ni torpedowych kal. 324 mm. 

Latwo si(( o tym przekonac, gdyi: ksi!li:ka jest uzupelniona o 
szczeg6lowy wykaz broni: pocisk6w rakietowych, samolot6w, 
smiglowc6w, czolg6w, pojazd6w opancerzonych i okr((t6w (z 
ilustracjami), a taki:e bogat!l bibliografi((. D 
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44. MiQdzynarodowe 
Targi Ksictzki w Warszawie 

W dniach od 13 do 17 maja br. odbyly sitt 44. Mittdzynarodowe 
Targi Ksi!l_zki w Warszawie - najwi((ksza i najstarsza impreza w 
Europie Srodkowo-Wschodniej oraz miejsce spotkan wszystkich 
licz!l_cych sitt wydawc6w i odbiorc6w. W tym roku gosciem hono
rowym Targ6w byla Rumunia - kraj, kt6ry dalliteraturze swiato
wej takich pisarzy, jak Eugene Ionesco, Mircea Eliade i Emil M. 
Cioran. Po raz pierwszy na Targach mozna bylo ogl!l_dac ksi!l_zki z 
dziewittciu kraj6w Ameryki Lacinskiej . Og6!em w Pa!acu Kultury 
i Nauki obecnych bylo 818 wystawc6w (338 polskich) z 34 kraj6w. 
Zaprezentowano 43 215 tytulaw, w tym 4100 - to nowosci . 

Wieloletni bywalcy Targ6w mogli zauwazyc, ze impreza rozwija 
sit(, stoiska prezentuj!l_ sitt coraz okazalej, zar6wno pod wzglt(dem 
wystroju, jakn oferty wydawniczej. Imponuj!l_ca byla tez liczba im
prez towarzysz!l_cych - zorganizowano ich az 395 . Dlugie kolejki 
ustawialy sit( po autografy m.in. J. Carolla, J. Higginsa, W. Bukow
skiego i W. Suworowa. Ogromn!l_ populamosci!l czytelnik6w cie
szyli sit( ks . Jan Twardowski, Hanna Krall, Tadeusz R6zewicz. Nie 
spos6b jednak wymienic nazwisk 215 autor6w ksi!l_zek, I 0 tlurna
czy i 10 przedstawicieli swiata filmu i radia. 

A jednak .. . mozna bylo zaobserwowac spadek zainteresowania 
Targami wsr6d tzw. szerokiej publicznosci. Tegoroczne Targi od
wiedzilo okolo 39.000 os6b (w ubieglym roku 41.000). 

Oficyna Wydawnicza PWr. byla jedynym reprezentantem wydaw
nictw uczelni technicznych w kraju (kilka wydawnictw reprezento
walo najwit(ksze uniwersytety). 

Z handlowego punktu widzenia Mit<dzynarodowe Targi S!l impre
Z!l bardzo udan!l_. Podczas pit(ciu pracowitych dni Oficyna Wydaw
nicza PWr uzyska!a zam6wienia na ok. 20.000 z!. Nasi stali od
biorcy ponownie zlozyli zam6wienia na wydane przez nas publika
cje i nowosci, nawi!l_zalismy kontakty z nowymi ksit(garniami w 
kraju. 

MTK stwarzaj!l_ nie tylko doskona!!l szans(( promocji ksi!l_zki na
ukowej, ale r6wniez naszej Oficyny Wydawniczej i Uczelni. 

Halina Dudek 

OFICYNA WYOAWNICZA 
POLITECHNIKI WROCtAWSKIEJ 
WHOCIJIW 



Slynny PZL-11 C, kt6ry bra! udzial w kampanii wrzereniowej. 
Zanim zostat zdobyty przez Niemc6w, zestrzelil2 samoloty 
niemieckie. Prawdopodobnie lata-t na nim por. Kr6l. 

Silniki rotacyjne w samolotach z I wojny swiatowej wzbudzi-ty 
duze zainteresowanie. Na zdjyciu: samolot ,Camel" 
- autor 5 zwyciystw sportowych nad Francj1t_. 

-~ ~----------~--~ 

--- - -----~------" 

--
Brak dobrego silnika przes1t_dzit w latach 60. o kasacji programu 
budowy samolotu ,Tarpan" PZL z Mielca. 

Wycieczka ..A._:K._L 
do ~-u..ze-u..m 
Lotn.ictvva 
Polskiego 
vv ~al<.owie 

Przedwojenne samoloty RWD 13 i 21 przewyzszajqce niekt6rymi 
parametrami (zw1aszcza ekonomikq eksploatacji) konstrukcje 
wsp6tczesne - w towarzystwie szybowc6w zaprojektowanych 
i konstmowanych w Polsce po wojnie (Mucha I 00, Zefir, Kobuz, 
Jaskotka, Sroka) 

Poczqtki lotnictwa - lotnie Lilienthala i kadruby samolot6w 
z I wojny swiatowej. 

Samalot z I wojny swiatowej z silnikiem Deimler. 
Byl swiadkiem pocz1t_tk6w lotnictwa polski ego; takie samoloty 
uczestniczy-ty po stronie polskiej w walkach o Lw6w w 1918 roku. 

I Nastypny wyjazd: na DZIEN OTWARTEGO NIEBA do Pardubic. l 
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